
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

ماموســتا خالدی و فرزندش 
محمدرفیع، درباره نوای »مرحبا، 
در  شــهرالرمضان«  یــا  مرحبا 
نیمــه اول و »الــوداع، الوداع یا 
شهرالرمضان« در نیمه دوم این 
ماه توضیح دادند که هنوز هم در 

کردستان به گوش می رسد.
نرگس کیانی: ماموستا شفیع 
خالدی کیمنه ای، اســطوره آواز 

هورامان و دارای گواهینامه درجه یک هنری، نه تنها سرمایه ای 
ملی که چهره ای بین المللی است.

او متولد ١٣٢٠ در کیمنه  بخش نوســود از توابع شهر پاوه و 
فرزند مردی ست که آواز هورامی را سینه به سینه فراگرفت و در 

هورامان ایران و عراق گسترش داد.
ماموستا خالدی کمینه ای را که اولین حضورش در رادیو به 
سال ١٣٣٦ در رادیو ارگ تهران و رادیو ارتش کرمانشاه برمی گردد 
نخســتین هنرمندی می دانند که ایــن آواز را در رادیو ضبط و 
ترانه های آن را با ارکســتر موسیقی اجرا کرد. او پس از ویرانی 
روستای کیمنه  در جنگ، به سنندج کوچ و فعالیت دوباره خود 
را از ١٣٦١ در صداوســیمای کردستان آغاز کرد. هنرمندی که 
٦٠ سال از عمرش را صرف خدمت به فرهنگ کرده و کوشیده 
است هنرش را نه فقط در سرزمین خود که در سطحی بین المللی 

به مردم بشناساند.
صحبت از لحظه ای که موســیقی و رمضان دست در دست 
یکدیگر می گذارند و آیین های موسیقایی کردستان از جمله نوای 
»مرحبا، مرحبا یا شــهرالرمضان« در نیمه اول و »الوداع، الوداع 
یا شهرالرمضان« در نیمه دوم این ماه، بهانه ای شد برای تماس 
با اســطوره آواز هورامان که با صحبت با فرزند موسیقی دان او؛ 

محمدرفیع خالدی ادامه پیدا کرد.
الحمداه که مرحبا و الوداع همچنان در کردستان برپاست

ماموستا خالدی کمینه ای در پاسخ به این سوال که آیا نوای 
مرحبا و الوداع همچنان در کردستان به گوش می رسد، گفت: 
»عَرضَــت بکنم اگرچه حاا خانه ما در ســنندج اســت اما در 
زمان هــای دور در منطقه هورامانــت از پدرم که صدایی خوب 
داشت، بانگ )اذان(، مناجات، پارشو )برگزاری آیین های سحری( 
و... را یاد گرفتم. من ۷۸ سالم است و از کودکی زیر سایه خدا 
و از پدرم که خدا رحمتش کند »مرحبا مرحبا یا شهرالرمضان، 
مرحبا مرحبا یا شهرالخیر و البرکت و ااحسان، مرحبا، مرحبا 
یا شهرالتسبیح و التهلیل و تاوت القرآن، مرحبا« را آموختم و 

پارشو کردم و مردمان بلند شدند و روزه گرفتند.«
اسطوره آواز هورامان از »مرحبا و الوداع« در رمضان می گوید
ماموستا شفیع خالدی کمینه ای و پسرش، محمدرفیع خالدی

این اسطوره آواز هورامان با بیان این که »الحمداه که مرحبا و 
الوداع همچنان در کردستان برپاست«، گفت: »مردم قدرشناسند 
و قدر این ها را می دانند.« محمدرفیع خالدی، محقق و پژوهشگر 
موسیقی نواحی نیز در تکمیل آن چه پدرش گفته بود، با اشاره 
به سحری خوانی در مناطق کردنشین گفت: »پدر من ماموستای 
آوازهای هورامانات است و باید تأکید کنم که مادر زبان کردی، 
هورامی اســت و ایشان یکی از پایه گذاران موسیقی و آوازهای 
هورامی اند.« این موســیقی دان با بیان این که »سحری خوانی 
در مناطق گوناگون کردنشین با یکدیگر متفاوت است«، افزود: 
»مثاً ســحری خوانی منطقه لیاخ که سمت دهگان و قروه 
است و روبه سوی همدان دارد با سحری خوانی سنندج که مرکز 
استان کردستان است فرق می کند. همچنین اگر از مرکز استان 
جدا شویم و به سوی مریوان و هورامانات و پاوه برویم با سبکی 
متفاوت مواجه می شویم و شــیوه خواندن پدرم، سبک خاص 

منطقه هورامانات است.«
خالدی با اشاره به این که سحری خوانی پیش از اذان صبح یا 
در مسجد و یا در پشت بام ها توسط کسی که صدایی رسا داشت 
اجرا می شد، افزود: »نبودن بلندگو، رسابودن صدا را مهم می کرد و 
هدف، خبردادن به مردم بود که تا اذان صبح چیزی نمانده است.«

او با ذکر خاطره ای از پدربزرگش؛ صوفی  محمد، اســتاد آواز 
هورامی در دورانی که نه بلندگویی بود و نه آمپلی فایری، گفت: 
»کیمنه که روستای ماست با بیاره عراق هم مرز است و می گویند 
هنگامی که صوفی  محمد به وقت سحر صات می کرد، از چنان 
وسعت صدایی برخوردار بود که مردم بیاره هم می شنیدند و نوای 
خوش نشینش را به سیدعلی اصغر کردستانی تشبیه می کردند.«  
خالدی با بیان این که »یکی از بخش های موسیقی هورامان، 
موســیقی عرفانی و زیرمجموعه هایش مناجات، مدح پیغمبر، 
سیاه چمانه و... اســت«، ادامه داد: »پدر من توانسته است این 
آوازهای هورامی را در گوش مردم ســنندج که سورانی نشینند 
جا بیاندازد و شما اگر یکی از صات های سورانی زبان ها را گوش 
بدهید متوجه تفاوت آن با صات هورامانی پدرم می شوید. سبک 
پدر من خاص منطقه خودش است و برای همین می خواهیم اگر 

قسمت شود در آینده نزدیک اذان او را به ثبت ملی برسانیم.«

رضا نصری

چگونه تیم مذاکره را 
یاری کنیم؟
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عده ای با تحریم آشنا نیستند و برای دایل مشکات 
کشور درصد تعیین می کنند

رئیس جمهوری در آیین افتتاح طرح های ملی جهاد کشاورزی:

رئیس جمهــوری با بیان اینکه تحریم های ضد انســانی و ظالمانه ترامپ در همه 
جا تأثیرگذار بوده است، گفت: عده ای با این موضوع آشنا نیستند و با تعیین درصد 
می گویند ٣٠ درصد مشــکات به خاطر تحریم و ۷٠ درصد به دلیل مشکل مدیریت 
اســت، درحالی که نمی دانند تأثیرات تحریم بر کشــور چه میزان بوده و اگر نتوانیم 
مواد اولیه را وارد کنیم، تولید به طور کامل متوقف می شود.حسن روحانی درشصت 
و چهارمیــن پویش تدبیر و امید برای جهش تولید و در آیین افتتاح طرح های ملی 
وزارت جهاد کشــاورزی، اظهار داشت: امروز از فرصت استفاده کرده و از وزارت امور 
خارجه و همه دستگاه هایی که در کنار وزارت خارجه در مذاکرات وین برای شکستن 

تحریم تاش می کنند، تشکر و قدردانی می کنم. 
روحانی با بیان اینکه برای من قابل درک نیست که چطور فردی می تواند ایرانی و 
مسلمان باشد اما از برداشتن تحریم ها علیه ملت ایران خوشحال نشود، گفت: هر زمان 
که ببینیم طرف مقابل ما آماده اجرای قانون و مقررات شده، لحظه ای صبر نخواهیم 
کــرد و وقتی ببینیم حق مردم را می توانیم بگیریم، یک لحظه صبر نمی کنیم، حال 

اگر عده ای ناراحت هستند، مهم نیست.
رئیس جمهوری با اشاره به افتتاح طرح های ملی جهاد کشاورزی در کشور، افزود: 
یکی از اهداف ما از افتتاح طرح های ملی در طول بیش از یکســال گذشــته این بود 
که به دنیا بفهمانیم، تحریم ها وفشــارها نمی تواند ملت ما را در مسیر رشد و توسعه 
متوقف کند. در ســال 99 و در آغاز ســال ١4٠٠، هم تحریم شدید را داشتیم و هم 
کرونا به آن اضافه شد اما در عین حال طرح های مهم تولیدی ادامه پیدا کرد.  روحانی 
از کشاورزی به عنوان یک بخش بسیار مهم و استراتژیک برای کشور نام برد و افزود: 
ماده اولیه بخشی از فعالیت های صنعتی از حوزه کشاورزی تأمین می شود و کشاورزی 
در واقع هم یک بخش است و هم یک پایه برای بخش صنعت کشور.رئیس جمهوری 
با تأکید بر اینکه بدون صنعت می توان با ســختی زندگی کرد اما بدون کشــاورزی 
اصاً نمی توان زندگی کرد، اظهار داشــت: در ۸ ســال دولت تدبیر و امید برغم همه 
تحریم ها، مشکات و حوادث، در کشاورزی توفیقات بسیار مهمی به دست آورده ایم. 
روحانی تصریح کرد: همه تاش دولت این بوده که در بخش کشاورزی تحولی ایجاد 
شود و با مقایسه آمار اقدامات انجام شده در ۸ سال گذشته با دوره های قبل می توان 
این تحول را بخوبی مشــاهده کرد. رئیس جمهوری با بیان اینکه اقدامات انجام شده 
در بخش آبیاری تحت فشار و سامانه های مدرن آبیاری در هشت سال گذشته با کل 
تاریخ ایران قابل مقایسه است، اظهار داشت: اقدامات انجام شده در این بخش تأثیر 

بسیار زیادی در صرفه جویی در مصرف آب به همراه دارد.
 روحانی افزود: بر اســاس گزارش ارائه شده اگر ٢٦٠میلیون مترمکعب آب که به 
دشــت سیستان انتقال یافته قرار بود با روش های سابق و قدیمی انتقال یابد، حدود 
١5٠میلیون مترمکعب آب هدر می رفت لذا هدف از راه اندازی این سیستم های نوین 

این است که از آب حفاظت شود ضمن اینکه در این دوره بهره وری نیز ٦ درصد افزایش 
یافته و از ٣9 به 45 رسیده است.  رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه تمام تاش دولت 
ایجاد تحول در بخش کشاورزی بوده است، گفت: در هشت سال گذشته در بسیاری 
از زمینه های کشــاورزی به خودکفایی و خوداتکایی رسیدیم و در تولید محصواتی 
همچون گندم، دانه های روغنی و کلزا اقدامات بسیار خوبی انجام شده است. همچنین 
کشــت  گلخانه ای نیز افزایش قابل توجهی یافته اســت.  روحانی در ادامه به افزایش 
تولید در حوزه آبزیان اشــاره کرد و افزود: در زمینه آبزیان، ماهی و میگو نیز شــاهد 
تحرکات بسیار خوبی هستیم به گونه ای که در سال 9٢ محصول برداشت شده از یک 

هکتار، حدود ٢.٦تن بوده است که امروز این میزان به 4.٢ تن افزایش یافته است.
رئیس جمهوری خاطرنشــان کرد: بخش کشاورزی به عنوان تأمین کننده امنیت 
غذایی، صادرات و خودکفایی در بسیاری از محصوات استراتژیک، بسیار حائز اهمیت 
است. از این رو این هفته تصمیم گرفتیم جایزه هزار تومانی برای گندم کاران در نظر 
بگیریم و این یک هدیه کوچکی از طرف دولت به کشــاورزان عزیز اســت. امسال با 
وجود خشکسالی، گندم تولید شده برای خوراک مردم کفایت می کند و نیازهای بخش 
صنعتی را نیز خریداری می کنیم. روحانی با قدردانی از تاش های بخش کشــاورزی 
در حوزه های مختلف اظهار داشــت: امروز یکی از بخش هایی که برای تولید واکسن 
تاش می کند بخش کشــاورزی است و سرم سازی رازی مشغول تولید واکسن برای 

کرونا می باشد و از جمله واکسن هایی است که به ثمر خواهد نشست.
کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشــاورزی نیز در مراسم افتتاح طرح های ملی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: 4٢ هزار و ٣٠٠ اشتغال جدید با بهره برداری از طرح های ملی 
وزارت جهاد کشــاورزی در کشور ایجاد شــد. وی اظهار کرد: پروژه های افتتاح شده 
4٦٣5 طرح اســت که ۸١4۷ میلیارد تومان ارزش سرمایه گذاری و 4٢ هزار و ٣٠٠ 
نفر اشتغال زایی داشته است و در چهار محور پروژه بزرگ آب رسانی با لوله به دشت 
سیســتان، سیستم های نوین آبیاری، شیات و دام و طیور است. وی افزود: در سال 
9٣ با سفر رئیس جمهوری به سیستان، این پروژه شکل گرفت و با فرمان مقام معظم 
رهبری، سه هزار و 4٠٠ میلیارد تومان به این طرح اختصاص پیدا کرد که در خرداد 

سال 99، ٣٢ هزار هکتار از بخش فیزیکی این طرح خاتمه یافت.
 وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: ادامه ٣٢ هزار هکتار و ١4 هزار هکتار باقی مانده 
از طرح به پایان رسیده است و آبرسانی به درون مزارع هم توسط سیستم های نوین 
آبیاری در حال انجام است. وی افزود: این طرح ۷٠ هزار بهره بردار را شامل می شود که 
شهرهای زابل، زهک، هامون و هیرمند در این مجموعه قرار دارند، همچنین این طرح 
۷٢9 روستا را در بر می گیرد. وزیر جهاد کشاورزی گفت: بهره وری فیزیکی آب از 9٢٠ 
گرم به ازای هر متر مکعب آب در سال 9٢ امروز به هزار و 45٠ گرم به ازای هر متر 
مکعب آب رسیده و راندمان آبیاری از ٣9 درصد به 45.۸ درصد افزایش یافته است.

اسطوره آواز هورامان از »مرحبا 
و الوداع« در رمضان می گوید

بنجامین فرانکلین - یکی از بنیانگذاران ایاات متحده - برای تشریح نظام 
معاهدات و به تبع نظام شکل گیری سیاست خارجی در امریکا مثال جالبی به کار 
می برد: معروف است که می گوید پیمان های بین المللی در امریکا بر دوش مار 
دو ســری حرکت می کنند که می خواهد برای نوشیدن آب به لب چشمه برود 
و در میان راه به یک دو راهی می رســد. یک سر مار )قوه مجریه( می خواهد از 
مســیر راست به حرکت ادامه دهد و سر دیگر مار )کنگره( می خواهد از مسیر 
چپ به چشمه برسد. جدالی فرسایشی آغاز می شود و معمواً در انتها، مار بیچاره 
از تشــنگی بر سر دوراهی تلف می شود! از زمان بنجامین فرانکلین تاکنون این 
نقص در نظام سیاسی و حقوقی امریکا - دست کم از نظر »ساختاری« - اصاح 
و برطرف نشده است. در دو قرن گذشته نیز صدها معاهده و پیمان بین المللی 
میان امریکا و کشورهای ثالث به دلیل این نقص ساختاری - که بدان جدال میان 
نهادها و بازیگران جدیدتر هم اضافه شده - بر سر این دو راهی تلف شده  اند! این 
مسأله ساختاری فقط محدود به انعقاد و ورود به معاهدات نیز نمی شود. خروج 
از معاهدات، اجرای آنها و تعریف نقش و وظایف و اختیارات نهادهای مختلف در 
قبال تعهدات بین المللی امریکا نیز همواره محل اختاف و سردرگمی و بحث های 
آکادمیک بوده است. اما هرچند در »ساختار« اصاحی صورت نگرفته، لیکن در 
»عمل« در چند دهه گذشته، عرف و رویه به نحوی در امریکا شکل گرفته که در 
بسیاری از مواقع - در جدال میان سرهای مار - »سر قوه مجریه« از »سر کنگره« 
و سرهای دیگر بازیگران در پیشبرد سیاست خارجی قوی تر شده است و می تواند 
تحت شــرایطی بدن مار را به دنبال خود بکشاند! ولی، از آنجا که »ساختار« به 
کمک قوه مجریه نمی آید، این »قوی تر عمل کردن« مستلزم این شده که قوه 
مجریه از »سرمایه سیاسی« و »حمایت عمومی« - یعنی از دو عنصر خارج از 
ساختار - در پیشبرد اهداف خود برخوردار شده و یاری بگیرد. یعنی اگر سرمایه 
سیاسی هدر رفت، یا اگر افکار عمومی به جهت مخالف خواست دولت اقبال پیدا 
کرد، قوه مجریه نیز در جدال با کنگره و سایر نهادهای رقیب در اجرای برنامه خود 
بعضاً ناکام خواهد ماند. در تعامل با امریکا، درک این دینامیک بسیار مهم است. 
کشورهایی که این دینامیک را درک کرده اند، غالباً کوشیده اند با تأسیس ابی 
و رسانه و گروه های فشار بر جدال های درونی امریکا تأثیر بگذارند و تصمیمات 

واشنگتن را آنطور که به نفع شان است هدایت کنند.
 به عبارت دیگر، بسیاری از کشورها تاش می کنند به صورت سیستماتیک 
بر وزن و ارزش »ســرمایه  سیاسی« طرف دلخواه و »افکار عمومی« امریکا - با 
ترفند های مختلف - تأثیر بگذارند تا مقاصدشان آنطور که می خواهند تأمین گردد. 
در این میان، اسرائیل یکی از موفق ترین بازیگرانی است که توانسته با تمرکز بر 
کنگره همواره محاسبات و تصمیمات دولت را نیز تحت تأثیر قرار دهد. یکی از 
ضعیف ترین کشــورها در این حوزه نیز »ایران« است که غالباً این دینامیک را 
نفی می کند و - از آنجا که امریکا را یک واحد همگن و هماهنگ و دوراندیش 
می پندارد - هرگونه کشمکش میان نهادها و کانون های مختلف قدرت در واشنگتن 
را نیز »دسیسه« یا »بازی پلیس خوب، پلیس بد« تلقی می کند. به خاطر همین 
جنس درک از نظام سیاسی امریکاست که در سال های اخیر شاهد بوده ایم چگونه 
منتقدان دولت روحانی از اینکه تیم مذاکره کننده »نتوانسته« در مذاکرات برجام 
تحریم های »کنگره« را لغو کند شکایت کرده اند یا چگونه فان اقدام کارشکنانه 

کنگره را »دسیسه« و »برنامه  از پیش تعیین  شده دولت« ارزیابی کرده اند. 
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ایده روز 
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شماره : 1074

با  اقتصــادی دولت  ســتاد هماهنگی 
توجــه به ضرورت تقویت ذخایر راهبردی 
و حمایت از کشاورزان در سال رفع موانع 
تولید، پیشنهاد پرداخت جایزه تسریع در 
تحویل گندم را مورد بحث و بررسی قرار 
داد و مصوب کرد، به ازای هر کیلو خرید 
تضمینی گندم مبلــغ یک هزار تومان به 
عنوان جایزه تحویل ســریع به کشاورزان 
پرداخت شود. دویست و نوزدهمین جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت به ریاست 
روحانی  حسن  والمسلمین  حجت ااسام 

رئیس جمهور برگزار شد.
در این جلســه وزیر جهاد کشاورزی و 
قائم مقام وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
تولیــد محصوات  میــزان  از  گزارشــی 
کشــاورزی با توجــه به کاهــش میزان 
بارندگی در ســال آبی جاری و آغاز خرید 

تضمینی گندم ارائه کردند.
رئیــس جمهور با اشــاره به اقدامات و 
تــاش دولت برای خودکفایــی در تولید 
گنــدم تصریح کرد: دولــت تدبیر و امید 
همزمان با افزایش تحریم ها و فشــارهای 
مالــی، با اتخاذ سیاســت های حمایتی از 
جمله افزایــش نرخ خریــد تضمینی در 
طول هشــت سال گذشــته، دستیابی به 
خوداتکایی و حفظ امنیت غذایی در تولید 
محصول راهبردی گندم را ایجاد کرد که 
این رویکرد در ســال جــاری نیز به یاری 

خدا تداوم خواهد یافت.
روحانــی ادامــه داد: دولــت با وجود 

پی،کاهــش  در  پــی  خشکســالی های 
بارندگی هــا، افــت آبخوان ها و نشســت 
دشــت ها این امــکان را پیدا کــرد تا در 
جهت سیاســت های اقتصــاد مقاومتی، 
اعام به موقع نرخ خرید تضمینی، تعیین 
قیمت مناســب خریــد تضمینی، اجرای 
برنامــه افزایش تولید، تامیــن نهاده های 
مورد نیاز تولیــد، تأمین اعتبار ازم برای 
پشتیبانی از کشــاورزان، پرداخت بموقع 

توسعه سیستم های  مطالبات گندم کاران، 
نوین آبیاری و ارتقای مکانیزاسیون، ضمن 
افزایش تولید و خریــد تضمینی، موجب 

کاهش واردات نیز بشود.
در ادامه جلسه وزارتخانه ها و دستگاه 
هــای مرتبط گزارشــی از روند ترخیص 
کااهای ضروری و اساســی و مواد اولیه 
کارخانجات از گمرکات کشور ارائه کردند.

رئیس جمهور با اشاره به برنامه ریزی ها 

و هماهنگی های انجام شده از سوی دولت 
در خصــوص ترخیــص کااهای ضروری 
و مواد اولیه کارخانجــات گفت: اقتضای 
شــرایط ویژه کشور این است که کااهای 
ضروری مردم و مواد اولیه کارخانجات به 
هیچ وجه و بدون دلیل در گمرکات کشور 
معطل نماند و می بایست مطابق بر ضوابط 

مشخص در اسرع وقت ترخیص شود.
روحانی اضافه کرد: در شرایطی که در 

سه سال گذشته دشــمنان این سرزمین 
بــا جنگ اقتصادی به دنبال ایجاد قحطی 
در کشــور بودند، دولت با تامین و توزیع 
کافی و فراوان کاا در کشــور اجازه نداد 

این خواسته دشمن محقق شود.
رئیس جمهور با اشاره به نقش محوری 
تامین مــواد اولیه کارخانجات در تولید و 
معیشت مردم اظهار داشت: رعایت ضوابط 
و طــی مراحل قانونی نباید بهانه ای برای 
تعلل و زمان بر شدن ترخیص کاا شود.

در ادامه جلســه پس از ارائه گزارشی 
از روند تامین و تولید واکســن در کشور، 
رئیس جمهور بــا تصریح بر این نکته که 
تامین و تولید واکســن و واکسیناســیون 
مردم اولویت نخســت کاری دولت است، 
گفت: امروز واکسیناســیون گســترده و 
حداکثری برای حراست از سامت مردم، 
در راس همــه برنامه ها و اقدامات دولت 

قرار دارد.
روحانــی افــزود: با وجود فشــارها و 
تنگناهــای تامین مالی ناشــی از جنگ 
اقتصادی و تحریم های غیرانسانی دشمن، 
بخش های مختلف دولت تاش کرده اند 
با وجــود محدودیت هایــی نظیر کمبود 
واکســن در جهان و تقاضای باا از سوی 
همه کشــورها، ســایر موانع را از مســیر 
تامین واکسن برطرف کنند و با همکاری 
و همراهی تمامی دســتگاه های دولتی و 
حاکمیتی و بخش خصوصی تمامی ظرفیت 
های کشور را در تامین واکسن فعال کنند.

 مانع از تحقق خواسته دشمن برای ایجاد قحطی شدیم

آغاز به کار بازارها با نگاه به اتفاقات برجامی
ســال ١٣99 سال بسیار ســختی برای فعاان اقتصادی، دولت و عامه 
مــردم بود. عاوه بر تحریم های بین المللی، شــیوع بیماری کووید ١9 و 
اقدامات قرنطینه منجر به متضرر شــدن بسیاری از کسب و کارها و حتی 
تعطیلــی آنها گردید. تلفات جانی ناشــی از ایــن بیماری نیز کام مردم را 
بیش از پیش تلخ نمود. بازاهای داخلی نیز سال پرنوسانی را تجربه نمودند.

در ســال گذشته قیمت دار از مرز ٣١ هزار تومان عبور کرد. سکه نیز 
به ١٦ میلیون ٣٠٠ هزار تومان رسید. در انتهای سال دار به ابتدای کانال 
٢5 هزار تومان رســید و ســکه نیز با قیمت ١١ میلیون و 4٠ هزار تومان 
سال ١٣99 را بدرود گفت. یکی از شگفتی های سال گذشته رشد شاخص 
بورس به باای ٢ میلیون واحد بود. در ٦ ماهه اول ســال ١٣99 شــاخص 
بورس رشــد بیش از ٣٠٠ درصدی را تجربــه نمود و پس از آن تا انتهای 
سال با کاهش بیش از ٣٦ درصد به حدود ١ میلیون ٣٠۷ هزار واحد رسید.

بازارهای خارجی نیز تحت تاثیر ویروس کرونا، تعطیلی کســب و کارها، 
سیاست های پولی و مالی و حمایتی دولت ها و آغاز واکسیناسیون پرتاطم 
ظاهر شــدند. بهای انواع نفت افت چشمگیری داشت و شاخص طا و بیت 

کوین نیز رشــد قابل توجهی را به ثبت رساندند.
در اولین هفته معامات )منتهی به ٢٠ فروردین( در سال جدید معامله 
گــران به صورت احتیاطــی عمل نمودند و خریدها در بازار ســکه و دار 
کاهشی گردید. در نتیجه دار از مرز ٢4 هزار و ۸٠٠ تومان پایین تر رفت 
و به دنبال آن سکه نیز تا ١٠ میلیون و ٦٠٠ هزار تومان نزول کرد. تقویت 
احتمال احیای برجام و شــروع مذاکرات باعث ریزش بازارها گردیده است.

در ابتــدای هفته منتهی به ٢۷ فروردین علی رغم احتمال آزادســازی 
منابــع ارزی کره جنوبــی و همچنین احیای برجــام قیمت دار وارد فاز 
صعودی شد. بر خاف دار، سکه هفته گذشته را با کاهش قیمت آغاز نمود 
که دلیل آن پیش بینی ســکه بازان نســبت به پیشرفت مذاکرات برجامی 
می باشد. البته بهای جهانی طا نیز در تعیین قیمت سکه تاثیرگذار است. 
در انتهــای هفته افزایش بهای دار ناشــی از اخبار آغاز غنی ســازی ٦٠ 
درصــدی اورانیوم و گزارش صندوق بین  المللــی پول در رابطه با کاهش 
حجم ذخایر ارزی ایران می باشــد. تحلیلگران وضعیت بازار دار و به تبع 

آن ســکه را متاثر از روند مذاکرات و گشایش اقتصادی کشور می دانند.
شــاخص ســهام در هفته منتهی به ٢٠ فروردین افت ٣.4 درصدی را 
ثبــت کرد و این کاهش در هفته گذشــته نیز ادامــه پیدا کرد. با توجه به 
ابهام در تحوات سیاســی و به خصوص اخبــار متناقض مربوط به برجام، 
بورس روند فرسایشــی داشته و علی رغم بهبود متغیرهای بنیادی، خروج 

ســرمایه  گذاران حقیقی از بازار همچنان وجود دارد. 
عدم اعتماد ســهامداران به تصمیمات سیاســتگذاران و نااطمینانی از 
فضای سیاســی و کان اقتصادی سبب شده تا بازار سهام الگوی مشخصی 
را دنبــال نکرده و بازار در وضعیــت باتکلیفی قرار گیرد.قیمت انواع نفت 
در هفتــه منتهی به 9 آوریل به دلیل افزایــش عرضه، توافق اوپک پاس 
برای افزایش تدریجی تولید نفت و نگرانی  هایی درخصوص بازگشت مجدد 
قرنطینــه  ها کاهش یافت. اما در هفته گذشــته با افزایش واردات چین و 
کاهش ذخایر نفت آمریکا قیمت انواع نفت افزایشی شد به طوری که نفت 
برنــت؛ اوپــک و نفت خام آمریکا به ترتیب شــد 5.9، 5.٣ و ٦.٦ درصدی 
را به ثبت رســاندند. خوش  بینی  ها پیرامون بهبــود وضعیت تقاضا عامل 
عمده رشــد قیمت نفت بوده است.افت دار و بازده اوراق خزانه سبب شد 
تا اونس جهانی طا در هفته منتهی به ١٦ آوریل از مرز هزار و ۷5٠ دار 
عبور کند. به نظر می رســد افزایش امیدها بــه احیای اقتصاد جهانی می 

 تواند به کاهش تقاضای طا و قیمت آن منجر شــود.
 از سوی دیگر بانک مرکزی آمریکا بر ادامه اجرای سیاست  های انبساطی 
تأکید داشته که می  تواند به دلیل ایجاد نتایج تورمی قیمت طا را افزایش 
دهد. همچنین افزایش شمار مبتایان و اعمال مجدد قرنطینه در کشورهای 
اروپایی روند صعودی قیمت طا را رقم خواهد زد. در این هفته شــاخص 
دار آمریــکا از کانــال 9٢ واحد پایین  تر رفت. کاهش رشــد بازده اوراق 

خزانه، افت ارزش دار آمریکا را به دنبال داشــته است.
ارزش بیت کوین در هفته  های گذشــته با رفت و برگشــت  های زیادی 
روبرو بوده اســت. در هفته منتهــی به ١٦ آوریل بیت کوین در باای مرز 
مقاومتی ٦٠ هزار دار پیشــروی کرد. کارشناســان معتقدند نشــانه  های 

صعــودی در بازار بیت کوین همچنان وجود دارد.
 با تصویب بســته  های حمایتی در کشورهای مختلف و تزریق نقدینگی 
بــه بازارها، انتظارات تورمــی افزایش خواهد یافــت و در نتیجه آن بیت 
کویــن می  تواند به عنوان یک دارایی امن بــه منظور حفظ ارزش دارایی 
 ها مورد توجه ســرمایه  گذاران قرار گیرد.در هفته  های گذشته با تصویب 
بســته محرک مالی در آمریکا و رشــد بازده اوراق خزانه قیمت فلزات پایه 
افزایشی بوده است. ادامه رشد شاخص کل بازارهای جهانی سهام و افزایش 
امیدهــا به بازیابی اقتصادها و تداوم تصویب بســته کمک کرونایی در دنیا 

رشــد قیمت فلزات پایه را رقم زده است.

 ایجــاد »دفتر اطاعات رفاهی ایرانیان« در وزارت تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی

رئیس مرکز فناوری اطاعــات، ارتباطات و تحول اداری وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی از ایجاد دفتر اطاعــات رفاهی ایرانیان ذیل معاونت 

رفاه اجتماعی این وزارتخانه خبر داد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »سید 
جواد رضوی« گفت: در راستای تکالیف مبنی بر ایجاد نظام متمرکز تامین 
اجتماعی و تاکیدات وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر پایدار ماندن 
فعالیت های مرتبط با پایگاه ملی رفاه ایرانیان و بروز رسانی ها در ساختار 
رســمی وزارتخانه و در انطباق با بند م ماده ١٦ قانون ساختار نظام جامع 
رفــاه و تامین اجتماعی، با پیشــنهاد مرکز فنــاوری اطاعات، ارتباطات و 
تحول اداری و تایید امور ساختارهای سازمانی سازمان اداری و استخدامی 
کشــور، »دفتر اطاعات رفاهی ایرانیان« ذیل معاونت رفاه اجتماعی ایجاد 
شــد.وی با بیان اینکه دفتر بیمه سامت به دفتر اطاعات رفاهی ایرانیان 
تغییر عنوان داده اســت اظهار داشت: »گروه راهبری پایگاه اطاعات رفاه 
اجتماعــی«، »گروه تحلیل توصیفی و اطاعات رفــاه اجتماعی«، » گروه 
مدیریــت اطاعــات و حاکمیت داده رفاه اجتماعی« و » گروه اســتحقاق 
سنجی و آزمون وسع« در سامانه ملی مدیریت ساختار دستگاه های اجرایی 

کشــور ، گروه های زیر مجموعه این دفتر هستند.
وی افزود: تقویت پایگاه ملی اطاعات رفاه ایرانیان، تشــریک مســاعی 
با دســتگاه های ذیربط بــرای تبادل اطاعات آناین بــرای ارتقاء کمی و 
کیفــی پایگاه ملی اطاعات رفاه ایرانیان، انســجام، یکپارچگی و تســهیل 
در خدمات رســانی به متقاضیان در راستای پنجره واحد خدمات، ارزیابی 
خدمات رفاهی با اســتفاده از پایگاه ملــی اطاعات با ایرانیان از مهمترین 

ایرانیان است. وظایف دفتر اطاعات رفاهی 

 
فعالیت ها و اعزام گروه های فرهنگی و هنری استان های کشور به خارج از کشور 

مدیرکل امور اســتان های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی فعالیت 
هــا و چگونگی اعزام گروه هــای فرهنگی و هنری ادارات کل فرهنگ و 
ارشاد اســامی استان های سراسر کشور در سال های ١٣9٦ تا ١٣99 

را تشریح کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت به نقل از وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی، علی غیاثی ندوشن با اشاره به اهداف و چگونگی اعزام گروه های 
فرهنگی و هنری استان ها به خارج از کشور گفت: اوایل دولت دوازدهم 
جلسه مشــترکی میان مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسامی استان ها و 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اســامی با حضور دکتر ابراهیمی ترکمان 
رئیس محترم ســازمان در محل این سازمان برگزار شد و در این جلسه 
بر بهره گیری از ظرفیت های فرهنگی و هنری اســتان ها برای فعالیت 

های خارج از کشور تاکید شد.

وی افزود: یکی از اهداف اعزام گروه های فرهنگی و هنری استان ها 
به خارج از کشــور، معرفی فرهنگ و هنر غنی این سرزمین در خارج از 

کشور در جهت تحقق دیپلماسی فرهنگی است.

غیاثی در عین حال تصریح کرد: این اقدام هر چند مسبوق به سابقه 
است اما در دولت دوازدهم رشد بیشتری یافته است.

مدیرکل امور اســتان های وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی افزود: 
بخشــی از این برنامه ها از زمان شــیوع ویروس کرونا به صورت مجازی 

صورت گرفته است.
وی با اشاره به نقش سازمان فرهنگ و ارتباطات در انجام فعالیت های 
فرهنگی و هنری استان ها در خارج از کشور ادامه داد: هزینه های اعزام 
این گروه ها به خارج از کشور تا قبل از حضور در کشور مقصد بر عهده 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسامی اعزام کننده بوده و هزینه های پس 
از ورود به کشور مورد نظر بر عهده سازمان فرهنگ و ارتباطات اسامی 
بوده و ســازمان نقش اصلی هماهنگــی رایزنی های فرهنگی جمهوری 

اسامی و اعزام گروه ها را عهده دار بوده است.

 
  

 دلیل عدم فروش خودروهای وارداتی متروکه در سرزمین اصلی

واگذاری ۱۲۷ هزار میلیارد تومانی اموال دولتی در سال 99

جریمه ۲ برابری مالکان در صورت عدم ثبت نام در سامانه اماک

نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه امروز ،دو مورد سوال از وزیر 
اقتصاد را مورد بررسی قرار می دهند.

 در جلسه علنی صبح امروز )سه شنبه( مجلس سوال  احمد علیرضا بیگی 
نماینده تبریز از وزیر امور اقتصادی و دارایی و سوال روح اه نجابت نماینده 
شیراز و تعدادی دیگر از نمایندگان از وزیر امور اقتصادی و دارایی در دستور 

کار جلسه امروز مجلس قرار گرفت. 

 واگذاری ۱2۷ هزار میلیارد تومانی اموال و دارایی های دولتی 
در سال گذشته

وزیر امور اقتصاد و دارایی  در پاسخ به سوال علیرضابیگی مبنی بر اینکه 
علت واگذاری شرکت ایران ایرتور، ضمن اشاره به عملکرد سازمان خصوصی 
سازی در ســال گذشته، گفت: ما در سال گذشته موفق شدیم تا ٣5 هزار 
میلیارد تومان به صورت مستقیم از محل واگذاری ها به خزانه واریز کنیم که 

از این نظر، طی سال گذشته ما متمایزترین سال را داشته ایم.
 فرهاد دژپســند اظهار کرد: سال 99 یکی از سال های متمایز در بحث 
واگذاری در تامین منابع بودجه دولت و هم در اجرای بند »و« تبصره 5 قانون 
بودجه بود.وی افزود: ما در سال گذشته موفق شدیم تا ٣5 هزار میلیارد تومان 
به صورت مستقیم از محل واگذاری ها به خزانه واریز کنیم، از این مبلغ ٣٢ 

هزار میلیارد تومان بودجه حاصل از واگذاری به صورت ETF و شناور بوده که 
تمامی این موارد به صورت شفاف در بازار سرمایه عرضه شده است.

دژپسند اظهار کرد: از سوی دیگر تقریبا حدود ٢ هزار میلیارد تومان از 
محل اقساط وصول شده است، همچنین ١4 هزار و 5٠٠ میلیارد تومان سهام 
واگذار شده ولی منابع آن به جای خزانه به سازمان هدفمندی واریز شده تا 
برای اجرای قانون معیشت مجلس و ستاد کرونا به مردم پرداخت شود.وزیر 
اقتصاد و امور دارایی تصریح کرد: در مجموع با تهاتر در سال 99، حدود ١٢۷ 
هزار میلیارد تومان واگذاری انجام شده که براین اساس ما طی سال گذشته 

متمایزترین سال را از این نظر داشته ایم.

نمایندگان مجلس از توضیحات وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به 
علیرضابیگی قانع شدند.

نمایندگان در جلســه علنی امروز )سه شنبه ٣١ فروردین ماه( مجلس 
شورای اسامی در جریان بررسی سوال احمد علیرضابیگی از فرهاد دژپسند، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی درخصوص علت عدم ابطال واگذاری شــرکت 
ایران ایرتور علیرغم احراز تخلفات قانونی از سوی سازمان خصوصی سازی در 
واگذاری این شــرکت، با ١٣9 رأی موافق، ٦٠ رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع 
از مجموع ٢٣9 نماینده حاضر در جلســه از پاسخ وی قانع شدند.بر اساس 
این گزارش سیدغنی نظری خانقاه عضو هیات رئیسه کمیسیون اقتصادی 
مجلس گزارش احمد علیرضابیگی نماینده تبریز و آذرشــهر و اســکو را به 
شرح زیر قرائت کرد: در اجرای ماده )٢٠۷( آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسامی، سؤال فوق در جلسه رسمی مورخ 99/۸/٦ کمیسیون با حضور ١۷ 
نفر از نمایندگان عضو کمیسیون، نماینده محترم سؤال کننده و وزیر محترم، 
مطرح و پس از استماع اظهارات طرفین و نظر به عدم اقناع نماینده سؤال 
کننده از پاسخ های ارائه شده وزیر محترم اموراقتصادی و دارایی، کمیسیون 
قلمرو سؤال را ملی تشخیص داده و مستند به بند )٣( ماده )٢٠۷( آیین نامه 
داخلی مجلس شــورای اسامی، گزارش سوال جهت اعام وصول در اولین 

جلسه ارسال می شود. 

 معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: افرادی که اطاعات 
مالکیتی و سکونتی خود را در مهلت مقرر در سامانه اماک 
و اسناد ثبت نکرده یا غلط ثبت کنند، مشمول جرایم ٢ 
برابری می شوند.»محمود محمودزاده« درباره سرنوشت 
افرادی که اطاعات مالکیتی و سکونتی خود را در سامانه 
اماک و اســناد ثبت نمی کنند، اظهار داشــت: در قانون 
مالیات های مســتقیم قانونگذار برای افرادی که اطاعات 
خود را غلط، نیمه تمام یا پراکنده ثبت کنند جرایمی در 
نظر گرفته است و حتی این افراد مشمول پرداخت جرایم 
و مالیات های تا ٢ برابری می شــوند.وی گفت: اقدام اخیر 

دولت در راســتای شفاف شدن وضعیت مسکن کشور و 
برنامه ریزی دقیق برای گروه های هدف است و کار اضافه ای 
با هدف خاصی انجام نمی شود، بر این اساس به همه مالکان 
و مستاجران توصیه می کنیم بدون در نظر گرفتن شایعات 

اقدام به ثبت نام در سامانه کنند.
این مقام مسوول بیان داشت: توصیه دوم ما این است 
که مالکان متن قانون که در ســامانه آورده شــده است 
را بخواننــد تا از جدیت این موضوع مطلع شــده و دلیل 
اصلی ثبت نام که شفافیت وضع مسکن در کشور است را 
درک کنند. ثبت اطاعات ملکی و ســکونتی خانوارها در 

سامانه اماک و اســکان به نشانی amlak.mrud.ir از روز 
پنجشــنبه ١9 فروردین آغاز شده است.بر اساس قانون، 
هم زمان بــا پایان مهلت خوداظهاری موضوع تبصره )١( 
این ماده، دســتگاه های اجرایی مکلفند خدمات خود از 
قبیل افتتاح حســاب بانکی و صدور دسته چک، خدمات 
ناشی از اعمال سیاســت های حمایتی، یارانه ای و کمک 
معیشتی، تعویض پاک خودرو، فروش انشعاب آب، برق، 
 تلفن و گازطبیعی، ارسال اسناد و مدارک مانند گواهینامه، 
گذرنامــه، مدارک خــودرو، اخطاریــه، اباغیه، ثبت نام 
مــدارس در منطقه محــل اقامت، اســتحقاق دریافت 

خوابــگاه دانشــجویی و امثــال آن را فقــط بــا اخــذ 
 کدملی و براســاس کدپســتی یا شرح نشــانی یکتای

 درج شده مربوط به اقامتگاه اصلی آنان در سامانه اماک 
و اسکان کشور ارائه کنند.

همچنیــن حداکثر در مدت ٦ مــاه پس از ازم ااجرا 
شــدن این تبصره، همه ارائه دهندگان خدمات عمومی 
از قبیــل آب و فاضاب، برق، گاز و تلفن مکلفند قبوض 
مصرفی را بر اســاس اطاعات مندرج در سامانه اماک و 
اســکان کشور، مطابق با کدپستی یا نشانی یکتا و به نام 

مالک یا بهره بردار صادر کنند.

در حالی ســازمان اموال تملیکی طــی توافقی تصمیم به واگذاری ١5٠٠ 
خودرو وارداتی متروکه در مناطق آزاد گرفته و این پیشنهاد در جریان بررسی 
قرار دارد که مسئوان مربوطه می گویند برخی محدودیت ها مانع از فروش 

این خودروها در سرزمین اصلی شده است.
 اخیرا مکاتباتی بین سازمان اموال تملیکی و دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد در رابطه با تعیین تکلیف ١5٠٠ خودروی متروکه تحت اختیار ســازمان 
اموال تملیکی قرار دارد، صورت گرفت و این سازمان پیشنهاد فروش و شماره 
گذاری این خودروها در مناطق آزاد را ارائه کرد که ظاهرا با استقبال همراه شد. 
در ادامه طی مکاتبه دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد با معاون اول رئیس 
جمهور، موضوع اصاح مصوبه ١٣9٦ در رابطه با مستثنی شدن این واگذاری 

از ممنوعیت ها و محدودیت های واردات خودرو مطرح شد.  
اما اینکه جریان این واگذاری چیســت و چــرا در داخل فروش نمی رود 
موضوعی اســت که میر معینی - معاون فروش و بهره برداری سازمان اموال 

تملیکی - در مورد آن به ایسنا توضیحاتی ارائه کرده است.

  جریان پیشنهاد واگذاری خودروها در مناطق آزاد 
وی با اشاره به الزام ماده ۸ قانون تاسیس سازمان اموال تملیکی مبنی بر 
تعیین تکلیف اموال در اختیار طی یکســال گفت: شماره گذاری خودروهای 
دپوشــده در سازمان اموال تملیکی با محدودیت هایی مواجه و امکان تعیین 

تکلیف آنها فراهم نبود ولی با پیگیری سازمان اموال تملیکی شاید تعیین تکلیف 
خودروهای متروکه موجود در این سازمان بزودی در دستور کار قرار بگیرد.

میر معینی توضیح داد: محدودیت های مانند عدم استاندارد، نداشتن اوراق 
فنی، عدم وجود نمایندگی های مجاز برای خدمات بعد از فروش، انجین باای 
٢5٠٠ سی سی و یا لوکس بودن آنها وجود داشت که موجب شد که مسئوان 
سازمان در یکی از تصمیمات جمع بندی شده، ضمن برگزاری جلسات فنی با 
مسئوان مناطق آزاد و تجاری  طرحی برای تعیین تکلیف این خودروها در این 

مناطق آماده و برای تصمیم گیری نهایی به هیات دولت ارائه کند.

وی  با بیان اینکه در راستای انجام دستور ریاست قوه قضائیه و تاکیدات وزیر 
اقتصاد به منظور تعیین تکلیف کلیه اموال در اختیار، ضمن تشکیل کارگروه 
های ویژه اقدامات فوری برای تســریع در تعیین تکلیف کلیه اموال از جمله 
خودروهای رسوبی عملیاتی شده است ، یادآور شد که در صورت اجرایی شدن 
طرح فروش خودروهای دپو شده سازمان اموال تملیکی در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، ضمن تعیین تکلیف خودروهای رسوبی در سازمان، تمهیدات ویژه 
ایی برای نو ســازی ناوگان حمل و نقل در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بدون 

انتقال ارز کلید خواهد خورد. 
 خودروهایــی که اکنون در جریان واگذاری به مناطق آزاد قرار دارند طی 
یکی دو ســال  اخیر بســیار مورد بحث بوده اند و با وجود مهلت های تعیین 
شده از سوی هیات وزیران برای تعیین تکلیف یا ترخیص خودروهای دپو شده 
در گمرک، به دلیل محدودیت های موجود به ویژه شرایطی که سازمان ملی 

استاندارد تعیین کرده بود امکان ترخیص پیدا نکردند.
این در حالی است که حتی در سال گذشته حواشی در مورد غیر استاندارد 
بودن خودروهایی مانند بنز، پورشه و یا بی ام دبلیو در بین آنها ایجاد شد، با 
این حال شنیده ها از این حکایت دارد که اخیر سازمان ملی استاندارد نیز در 
راســتای تعیین تکلیف خودروهای دپو شده اقداماتی صورت داده و همکاری 
خود را اعام کرده است که می تواند حتی به امکان تعیین تکلیف خودروها 

در سرزمین اصلی منتهی شود.
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علیرغم الزام قانونی بانک مرکزی و سازمان 
مالیاتی برای شناســایی وگسترانیدن چتر 
مالیاتی بر سر دستگاههای کارتخوان، نحوه 
اقدام به گونه ای بوده که بازار اجاره کارتخوان 

های قدیمی را داغ کرده است.
 ساماندهی درگاه های پرداخت اینترنتی 
در ایســتگاه بانک مرکزی گیر کرده است. 
ماههای متمادی است مقرر شده جلوی فرار 
مالیاتی این درگاه های پرداخت گرفته شده 
و ســازمان امور مالیاتــی ذره بین خود را بر 
عملکرد این درگاه ها قرار دهد؛ اما همچنان 
کار به کندی پیش می رود و تعلل گریبانگیر 
اجرای بخش های مهمی از قانونی شده است 
که می توانســت فضای خاکستری فعالیت 
کارتخوان هــا و دارندگان دســتگاه های پوز 

بانکی را صاف و شفاف نماید.
١١ آبان ١٣9۸ بود که قانون »پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان« به تصویب 
مجلس رســید و از ســوی دولت برای اجرا 
به سازمان های امور مالیاتی و بانک مرکزی 
اباغ شــد. بانــک مرکزی و ســازمان امور 
مالیاتی یکســال فرصت داشتند تا مر قانون 
را اجــرا کنند و آنگونه که در ماده ١٠ و ١١ 
آن آمده بود، بانک مرکزی باید آن دســته 
از پذیرنده هایی را که می خواهند از شــبکه 
پرداخت استفاده نمایند، مکلف کند که در 
ســامانه مالیاتی ثبت نام کرده و کد مالیاتی 
دریافت و پس از آن اقدام به فعالیت نمایند.

آنگونــه که آمار نشــان می دهد در حال 
حاضــر 9 میلیون پذیرنده فعال در شــبکه 
پرداخت کشــور وجود دارد و اگرچه هدف 
قانونگذار این بوده کــه جلوی فرار مالیاتی 
را بگیــرد و پذیرنده هــای بــزرگ و دارای 
فرار مالیاتی را شناسایی نماید اما اطاعات 
دریافتی از منابع اگاه حکایت از آن دارد که 
بــرای نظارت پذیر کردن پذیرنده های فعال 

در شــبکه اقدام موثری انجام نشــده و چتر 
نظارتی بر سر پذیرنده های جدید به گونه ای 
گســترانیده شــده که ثبت این پذیرنده ها 

متوقف شده است.
آذرماه سال گذشته معاون فناوری بانک 
مرکــزی در واکنــش به گــزارش انتقادی 
خبرگزاری مهر از تعلل در اجرای قانون، اعام 
کرد: ماده ١١ قانون پایانه های فروشــگاهی 
پــس از ماه ها برنامه ریزی با ســازمان امور 
مالیاتی وارد فاز اجرایی شده است؛ برای کلیه 
صاحبان کارتخوان که مودی مالیاتی نیستند، 
با تکمیل و صحت سنجی اطاعات، پرونده 

مالیاتی تشکیل خواهد شد.
دی ماه سال ١٣99 نیز وی در گفتگویی 
اعام کرد این قانون ابتدا روی پذیرنده های 
قبلی و قدیمی اجرا شــده و سپس بر روی 
پذیرنده های جدید اعمال خواهد شد. بر این 
اساس، قرار بود که به صورت خودکار، تمام 

کارتخوانها کد مالیاتی از سازمان امور مالیاتی 
دریافت نمایند؛ اما ماحصل کار این شده که 
نه تنها پذیرنده های قدیمی به عنوان مودی 
مالیاتی شناخته نشــده اند بلکه هم اکنون 
جلوی ثبت پذیرنده های جدید از سوی بانک 

مرکزی گرفته شده است.
گفتگو با فعاان صنعت پرداخت کشــور 
حکایــت از آن دارد که موج جدیدی از نقل 
و انتقاات کارتخوان بین دارندگان قدیمی 
دستگاه های پوز و متقاضیانی که پشت درهای 
بانک مرکزی مانده اند، به راه افتاده و بر این 
اساس آن دسته از پذیرندگانی که دارای چند 
دستگاه کارتخوان بوده اند، یک تا دو کارتخوان 
خــود را به متقاضیان جدید اجاره می دهند 
چرا که خود را از زیر چتر مالیاتی ســازمان 

امور مالیاتی خارج می بینند.
اکنون برخی از پذیرنده های دستگاه های 
کارتخوان که سابقه طوانی در استفاده از این 

دستگاه ها دارند به خبرنگار مهر می گویند که 
هیچ اقدامی برای دریافت کد مالیاتی نکرده 
اند و کدی هم از ســوی ســامانه برای آنها 

ارسال نشده است.
یک مقام مسئول در این رابطه به خبرنگار 
مهــر می گوید: بــه دلیل عدم اســتنکاف 
دســتگاه های دولتــی از اجــرای قانون، 9 
میلیــون پذیرنده بدون پرداخت مالیات رها 
شده اند و فقط جلوی ثبت پذیرنده های جدید 
گرفته شــده است؛ در حالیکه قانون این بنا 
را نگذاشته بود که پذیرنده های قدیمی کد 
مالیاتی نداشــته باشــند و در عین حال، از 
ثبت نام پذیرنده های جدید نیز از سوی بانک 
مرکزی خودداری شود؛ پس به نظر می رسد 

قانون به نوعی دور زده شده است.
وی افزود: در این میان دو راه بیشتر برای 
اینکه پذیرنده ها ترغیب به دریافت کد مالیاتی 
شــوند، وجود ندارد، یا اینکه بانک مرکزی 

سرویس های ارائه شده به آنها را قطع کند تا 
پذیرنده ها راسا اقدام به دریافت کد مالیاتی 
نمایند؛ و یا اینکه شاپرک به صورت خودکار 
با اتصال به ســامانه ســازمان مالیاتی برای 
پذیرندگان کدمالیاتی دریافت کند و تکمیل 

ثبت نام را به اطاع پذیرندگان برساند.
در حالیکــه معاون فناوری بانک مرکزی 
در ســال گذشــته اعام کرده بود که برای 
پذیرنده ها به دردســر مراجعات به سازمان 
امــور مالیاتی و دریافت کد مالیاتی نیفتند، 
بــرای آنها به صورت خــودکار کد مالیاتی 
صادر خواهد شــد؛ به نحوی که شــاپرک 
اطاعات آنها را به سازمان امور مالیاتی ارائه 
داده و کد مالیاتی صادر شــود؛ اما این اتفاق 

رخ نداده است.
این مقام مسئول اعام کرد: قرار بود که تا 
آبان ماه سال 99 این کار به سرانجام برسد اما 
اکنون یکسال و نیم از قانون مصوب مجلس 
گذشــته و هنوز هم خبری از اقدام نیست و 
دولت در اجرای قانون مجلس سهل انگاری 

می کند.
وی افزود: بیــم این وجود دارد که بانک 
مرکزی بــه خاطر نارضایتی های احتمالی و 
نفع شــرکتهای بزرگ از اجرای این قانون 
خــودداری می کند؛ اما عمــاً ضربه اصلی 
به کســب و کارهای کوچک وارد می شود؛ 
پس بهتر اســت عاوه بر اینکه سازمان امور 
مالیاتــی آمار عملکرد خود را ارائه دهد و به 
صراحت اعام کنــد که برای چند پذیرنده 
کد مالیاتی صادر کــرده، بانک مرکزی هم 
آمار و گزارشی مســتند از آخرین وضعیت 
دریافــت کد مالیاتی برای این پذیرندگان و 
گزارشی از عملکرد خود ا ز اجرای یکسال و 
نیمه قانون را ارائه دهد؛ ضمن اینکه مجلس 
 نیز مکلف اســت به حســن اجــرای قانون 

نظارت داشته باشد.

تداوم فرارمالیاتی درگاههای پرداخت

  تعیین نرخ سود سیاستی بین بانکی با عملیات بازار باز 
نرخ سود سیاستی بین بانکی در بانک مرکزی با استفاده از عملیات بازار باز 
تنظیم شده و در حال حاضر نیز هدف ثبات نرخ سود در بازار بین بانکی است.  
رییس دایره معامات اوراق بهادار بانک مرکزی با بیان اینکه یکی از اهداف 
اصلی هر بانک مرکزی بحث کنترل تورم و ثبات قیمت هاست، اظهار کرد: در 
دهه های گذشــته هر کدام از بانک های مرکزی از ابزارهای مختلفی استفاده 
می کردند که مهم ترین آن نیز کنترل کل های پولی مانند حجم نقدینگی یا 
پایه پولی بود.  هومن کرمی تصریح کرد: با گذشت چند دهه و با تکامل یافتن 
سیاست پولی و مباحث مربوط به اقتصاد کان، بانک های مرکزی به این نتیجه 

رسیدند که ابزار نرخ سود می تواند کاراتر باشد. 
نمونه های خیلی موفقی هم در دیگر کشــورها داریم که از طریق این ابزار 
توانستند به اهداف سیاستی خود دست پیدا کنند.  وی افزود: از همین رو بانک 
مرکزی تصمیم گرفت از ســال گذشــته از ابزار عملیات بازار باز برای کنترل و 
مدیریت نرخ سود بازار بین بانکی استفاده کند. در واقع اگر بخواهیم به کنترل 
تورم و ثبات قیمت ها به عنوان هدف نهایی بنگریم، می توانیم نرخ سود سیاستی 
را در بازار بین بانکی به عنوان هدف میانی در نظر بگیریم. یعنی در واقع با توجه 
شرایط موجود و چشم اندازی که برای اقتصاد کان از هر نظر متصور هستیم، 
با توجه به شرایط اقتصاد کان یک نرخ سودی را تعیین کنیم که آن نرخ سود 

بتواند ما را در میان مدت به نرخ تورم هدف برساند.  
کرمی گفت: نرخ ســود سیاستی در بانک مرکزی تعیین شده که با استفاده 
از عملیات بازار باز توانســتیم به آن دســت یابیم و در حال حاضر هم هدفمان 
ثبات نرخ ســود بازار بین بانکی اســت.رییس دایره معامات اوراق بهادار بانک 
مرکزی ادامه داد: البته ممکن است هر زمان با توجه به تغییر فضای اقتصادی 
یا نرخ تورم هدف، نرخ ســود سیاستی بازنگری شود و بعد از بازبینی و تصویب 
نرخ ســود بازار بین بانکی، ما با استفاده از خرید و فروشی که در عملیات بازار 
باز در بازار بین بانکی انجام می دهیم، نرخ سود بازار بین بانکی را به نرخ سود 

سیاستی جدید می رسانیم.  

 کاهش ۱۱ درصدی گردش مالی بین روسیه و ژاپن
گردش مالی بین روســیه و ژاپن در ســه ماهه اول سال ٢٠٢١، ١١ درصد 
کاهش داشــت.به گزارش ایبِنا به نقل از تاس، گردش مالی بین روسیه و ژاپن 
در ســه ماهه اول سال ٢٠٢١، ١١ درصد کاهش داشت که ناشی از محدودیت 
های همه گیری اســت. روز دوشنبه طبق اطاعات وزارت دارایی ژاپن، گردش 
مالی بین روســیه و ژاپن در سه ماهه اول سال ٢٠٢١ نسبت به همان دوره در 
سال گذشته ١١ درصد کاهش یافته است. به گفته این وزارتخانه، حجم تجارت 
بین دو کشور از ژانویه تا مارس به 4۷4.٢ میلیارد ین )4.٣ میلیارد دار( رسیده 
که این روند ناشــی از محدودیت های همه گیری اســت.در سال مالی گذشته 
)از آوریــل ٢٠٢٠ تا مارس ٢٠٢١ در ژاپن( گردش مالی بین هر دو کشــور با 
٣٣ درصد کاهش به ١.۷٢ تریلیون ین رســید. در این مدت صادرات کااهای 
ژاپنی ١5.5 درصد و واردات از روسیه ٢9.4 درصد کاهش یافته است. صادرات 
خودروهای ژاپنی به روســیه ٢٠ درصد کاهش یافته است.حجم کلی صادرات 
کااهــای ژاپنی در مارس ٢٠٢١ با رشــد ١٦.١ درصدی به ۷.٣۸ تریلیون ین 
)٦۸ میلیارد دار( رسید. این بااترین افزایش ماهانه در سه سال گذشته است. 
عمدتــا، مربوط به حجم صادرات به چین اســت که به ١.٦٣ تریلیون ین )١4 

میلیارد دار( رسیده است.

 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران:اقتصاد فناورانه صنعت نفت 
شاهد تحوات جدیدی است

اجرای طرح خرید تضمینی در صنعت نفت گفت: اقتصاد فناورانه این صنعت، 
شاهد تحوات جدیدی شده است.

به گزارش پایگاه اطاع رسانی شرکت ملی نفت ایران، مسعود کرباسیان در 
آییــن افتتاح صندوق پژوهش و فناوری صنعت نفت، با بیان این مطلب افزود: 
سنگ بنای این تحوات به نخستین بازدید آقای زنگنه از انبار ری برمی گردد. 
براساس مصوبه هیئت دولت، قرار بود این انبار که بالغ بر ٢٠ هکتار مساحت دارد 
فروخته و ساختمانی برای شرکت ملی نفت ایران احداث شود، اما با صاحدید 

وزیر نفت، تشخیص داده شد این زمین در اختیار پارک فناوری قرار گیرد.
وی با بیان اینکه به زودی اقدام های خوب انجام شده در این پارک اطاع رسانی 
خواهد شــد، گفت: صندوق پژوهش و فناوری صنعــت نفت هم با هدف ارائه 
حمایت های مالی در این زمینه شــکل گرفت. این صندوق ٢٠ ســرمایه گذار 
دارد که چهار ســرمایه گذار آن از شــرکت های زیرمجموعه نفت است و الباقی 

شرکت های خصوصی هستند.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: این صندوق که با حمایت وزارت 
نفت ایجاد شده است، در آینده هم می تواند افزایش سرمایه داشته باشد و هم 
می تواند سرمایه های جدید جذب کند.کرباسیان از همراهی بانک تجارت و صندوق 
نوآوری و شکوفایی نیز در این مسیر قدردانی کرد و افزود:  در بحث کاا با اباغیه 
وزیر نفت که اجرای آن در دستور کار معاونت مهندسی، پژوهش و فناوری قرار 
گرفته است، با اعطای وام کم بهره )سود بانکی متوسط ۸ درصد( از تولیدکنندگان 
ایرانی حمایت و پس از تولید کاا، محصول یا مستقیم به بازار عرضه می شود، 
یا در صورتی که محصول به نفت واگذار شــود، نفت اقساط را خواهد پرداخت.

وی به توافق هزار میلیارد تومانی در حوزه صندوق های جســورانه نیز اشــاره و 
اظهار کرد: مجموع اقدام های انجام شــده با ابتکار شخص آقای زنگنه مطرح و 
عملیاتی شده اســت و امیدواریم در آینده شاهد توسعه روزافزون شرکت های 

دانش بنیان در کشور باشیم.

 افزایش ۴3۰ درصدی اعتبار یارانه نهاده ها، عوامل تولید و خرید 
تضمینی محصوات کشاورزی در بودجه ۱۴۰۰

اعتبار یارانه نهاده ها، عوامل تولید و خرید تضمینی محصوات بخش کشاورزی 
در قانون بودجه سال ١4٠٠ رشد 4٣٠.۷ درصدی نسبت به سال 99 نشان می 
دهد.به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر برنامه 
و بودجــه وزارتخانه با اعام این مطلب به خبرنگار ما گفت: در بخش اعتبارات 
هزینــه ای قانــون بودجه ١4٠٠، اعتبار یارانه نهاده هــا، عوامل تولید و خرید 
تضمینی محصوات بخش کشــاورزی مبلغ ٣45٠ میلیارد تومان در ردیف ٢4 
جدول مصارف هدفمندی تبصره )١4( پیش بینی شده در حالی که این رقم در 
بودجه سال قبل ٦5٠ میلیارد تومان بود.حسن قاسمی در مورد اعتبار صندوق 
بیمه کشاورزی نیز اظهار داشت: در قانون بودجه سال جاری در بند )٢( تبصره 
)١٣( مبلغ ٣٣٢٠ میلیارد تومان برای پرداخت سهم دولت و تقویت این صندوق 
پیش بینی شده است.وی افزود: این میزان اعتبار نسبت به رقم ٢٢۷۷ میلیارد 
تومان سال گذشته، 45.۸ درصد افزایش نشان می دهد.وی به اعتبار هزینه ای 
جدید برای خرید واکســن به منظور واکسیناســیون دام اشاره کرد و گفت: در 
قانون بودجه سال جاری مبلغ ٣5٠ میلیارد تومان در جدول مصارف هدفمندی 
تبصره )١4( برای خرید واکسن واکسیناسیون دام پیش بینی شده است که با 
احتســاب مبلغ ٣٠٠ میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده به همین منظور در 
ردیف اعتبار اصلی سازمان دامپزشکی کشور، مجموع اعتبارات مذکور به ٦5٠ 
میلیارد تومان بالغ خواهد شد.قاسمی درباره اعتبار صندوق حمایت از تولید چای 
گفــت: در قانون بودجه ١4٠٠ مبلــغ ٢٠٠ میلیارد تومان در ردیف ٢5 جدول 
مصارف هدفمندی تبصره )١4( پیش بینی شــده که این رقم نسبت به اعتبار 
١٦٠ میلیارد تومانی سال 99 رشد ٢5 درصدی داشته است.مدیرکل دفتر برنامه 
و بودجه وزارت جهاد کشاورزی همچنین به ردیف هزینه ای جدید )4-5٠٠٠٠( 
با عنوان یارانه سود تسهیات تولید و صادرات زعفران اشاره و مبلغ پیش بینی 

شده در قانون بودجه امسال برای این منظور را ٣٠ میلیارد تومان عنوان کرد.

 
نرخ رسمی ۴۶ ارز ثابت ماند 

بانک مرکزی نرخ رسمی 4٦ ارز را برای )سه شنبه سی ویکم فروردین 
١4٠٠(اعام کرد که بر اســاس آن نرخ ١4 ارز کاهش و ٢4 ارز افزایش 

یافت. نرخ ۸ ارز نیز ثابت ماند.
بر اساس اعام بانک مرکزی هر دار آمریکا برای )سه شنبه سی ویکم 
فروردین ١4٠٠( بدون تغییر نسبت به روز گذشته به مبلغ 4٢ هزار ریال 
قیمت خورد. همچنین هر پوند انگلیس به قیمت 5۸ هزار و ۷١١ ریال و 

هر یورو نیز به قیمت 5٠ هزار و 5٢5 ریال اعام شد.
افزون بر این، هر فرانک سوئیس 45 هزار و ۸۸٣ ریال، کرون سوئد 4 
هزار و 99۷ ریال، کرون نروژ 5 هزار و 55 ریال، کرون دانمارک ٦ هزار 
و ۷95 ریال، روپیه هند 5٦٢ ریال، درهم امارات متحده عربی ١١ هزار 
و 4٣۷ ریال، دینار کویت ١٣9 هزار و 4١4ریال، یکصد روپیه پاکســتان 
٢۷ هــزار و 4٣۷ ریال، یکصد ین ژاپن ٣۸ هزار و ۸5۸ریال، دار هنگ  
کنــگ 5 هزار و 4٠9 ریال، ریال عمــان ١٠9 هزار و ٢٣4 ریال و دار 

کانادا ٣٣ هزار و  5١١ ریال قیمت خورد.
از ســوی دیگر، نرخ دار نیوزیلند ٣٠هزار و ١٣5 ریال، راند آفریقای 

جنوبی ٢ هزار و 94۸ ریال، لیر ترکیه 5 هزار و ١9٠ ریال، روبل روسیه 
55١ ریال، ریال قطر ١١ هزار و 5٣9 ریال، یکصد دینار عراق ٢ هزار و 
۸۷۸ ریال، لیر سوریه ٣4 ریال، دار استرالیا ٣٢ هزار و 59٠ ریال، ریال 

سعودی ١١ هزار و ٢٠١ ریال، دینار بحرین ١١١ هزار و ۷٠٢ ریال، دار 
سنگاپور ٣١ هزار و 5٦٣ریال، یکصد تاکای بنگادش 49 هزار و 49۷ریال، 
ده روپیه سریانکا ٢ هزار  و ٢٠٠ ریال، کیات میانمار ٣٠ ریال و یکصد 

روپیه نپال ٣4 هزار و ۸99 ریال تعیین شد.
همچنیــن، نــرخ یکصد درام ارمنســتان ۸ هــزار و ٦٢ ریال، دینار 
لیبــی 9 هــزار و ٣٢٢ ریال، یــوان چین ٦ هــزار و 45٢ ریال، یکصد 
بــات تایلند ١٣4 هــزار و ٦۷١ ریال، رینگیت مالــزی ١٠ هزار و ١۸٦ 
 ریــال، یک هزار وون کــره جنوبی ٣۷ هزار و ٦٦4 ریــال، دینار اردن

 59 هــزار و ٢٣9 ریال، یکصد تنگه قزاقســتان 9 هــزار و ۷5٣ ریال، 
اری گرجســتان ١٢ هــزار و ١9٢ ریال، یک هزار روپیــه اندونزی ٢ 
هزار و ۸9٠ ریال، افغانی افغانســتان 54٢ ریــال، روبل جدید باروس 
١٦ هــزار و ١9۷ ریــال، منــات آذربایجــان ٢4 هــزار و ۷٢١ ریال، 
 یکصد پزوی فیلیپین ۸٦ هزار و ۸44 ریال، ســومونی تاجیکســتان ٣ 
هــزار  و ٦۸5 ریــال و منات جدید ترکمنســتان ١٢ هــزار و ١٦ ریال 

ارزش گذاری شد.

همکاری ایران و صربستان در زمینه تولید بذر و صادرات 
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: تولید بذر، 
آفت کش های ســازگار با محیط زیســت و 
تبادل تجربیات درباره صادرات محصوات 
کشاورزی از جمله زمینه های همکاری ایران 
و صربستان است. به گزارش روابط عمومی  
وزارت جهاد کشاورزی، کاظم خاوازی وزیر 
جهاد کشاورزی در حاشیه دیدار با وزیر امور 
خارجه صربستان در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد:  مهمترین بحث در این دیدار، موضوع 

تبادل بذر است.
وی افزود: ایران توانایی خوبی در تولید 
انواع بذور دارد و در مقابل، صربستان تجربه 
باایــی در این زمینــه دارد و تجربه های 
دوطــرف می توانــد ایران را بــه یک هاب 
منطقه ای بزرگ برای تامین نیاز کشورهای 

اطراف تبدیل کند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به ویژگی 
تنوع آب و هوایی ایران خاطرنشان کرد: در 
ایران به خاطر شــرایط آب و هوایی، امکان 
تولید بذر در فصول مختلف سال وجود دارد 
که یک شرایط ایده آل برای تولیدکنندگان 

بین المللی بذر در دنیا محسوب می شود.
وی ادامه داد: ایران موفق شــده اســت 
اعتبارنامه بین المللی بذر دنیا را به دســت 

بیاورد و هر بذری که در ایران تولید می شود 
قابل تجارت در ٦٣ کشور در جهان است که 
یک افتخار بزرگ محسوب می شود. خاوازی 

گفــت: در رابطه با امتیــازات و تجربه های 
صادراتی صربســتان در این جلسه تبادل 
نظر شــد که این کشــور می تواند تجارب 

خــود را در اختیار بخش خصوصی ما قرار 
دهــد.وی افزود: ما بیش از ١١ میلیون تن 
شیر در کشور تولید می کنیم و صنابع لبنی 

قوی  داریم که می توانیم از تجارب صادراتی 
صربســتان در این زمینه اســتفاده کنیم.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: در این جلسه 
همچنیــن در زمینه تولیــد آفت کش ها با 
درجه همزیستی مناسب با محیط زیست و 
کم خطر در ایران که تکنولوژی آن در اختیار 
صربستان دارد،  بحث و تبادل نظر شد.وی 
یادآور شد: صربستان تولید کننده ذرت است 
و آب فراوانــی دارد که ما می توانیم ذرت را 
در صربســتان به صورت کشــت قراردادی 
خریداری کنیم و در مقابل زعفران، گیاهان 
دارویی، انواع آبزیان و خشکبار به این کشور 
صادر کنیم.خاوازی در پاســخ به ســئوالی 
درباره واردات گوشــت قرمز از صربستان، 
تصریح کرد: برنامه ای بــرای واردات انبوه 
گوشــت قرمز از صربستان نداریم و اولویت 
اول ما دامداران داخلی هســتند، به دنبال 
این هســتیم تا یک قیمت مناسب توسط 
ســتاد تنظیم بازار تعیین شــود تا بتوانیم 
با قیمت مناســب دام را از داخل کشــور 
تامین کنیم. وزیر جهاد کشــاورزی افزود: 
باید تفاهم نامه ها به نحوی تنظیم شود که 
 شرایط تجارت برد-برد و به نفع کشاورزان 

کشور باشد.

بررسی چالش های تولیدکنندگان سموم با حضور معاون امور صنایع
چالش ها ودغدغه های تولید کنندگان سموم 
آفات محصوات کشــاورزی بــا محوریت بهبود 
وضعیــت تولید و تامین امنیت غذایی کشــور ، 
با حضور معــاون امور صنایع وزارت صمت مورد 

بررسی قرار گرفت.
بــه گزارش شــاتا، مهــدی صادقــی نیارکی 
درجریان نشست مشــترک با اعضا انجمن تولید 
کنندگان ســموم به عنوان یکــی از اصلی ترین 
مواد اولیه مورد نیاز توسعه محصوات کشاورزی 
گفت: افزایش خود اتکائی در صنعت سموم وکود 
شــیمیایی در تامین امنیت غذایی کشــور بسیار 
موثر اســت و ضروری اســت ، با حمایت وزارت 
جهاد کشــاورزی نســبت به مدیریت واردات در 

این بخش اقدامات ازم صورت گیرد.
معــاون امــور صنایع وزارت صنعــت ، معدن 
وتجــارت با مرور وضعیت تولیــد در این صنعت 
خاطر نشــان کرد: بایــد تمهیداتی برای کاهش 

توســط  کشــور  در  کــه  محصواتــی  واردات 
تولیدکننــدگان داخلی تولید می شــود، صورت 
گیرد.صادقی نیارکی از نشست مشترک با وزارت 

جهاد کشــاورزی در آینده ای نزدیک برای رفع 
مشــکات تولیدکنندگان در این صنعت خبرداد 
وگفت: در تاش هســتیم بــا مدیریت واردات ، 

عــاوه تامین نیاز کشــاورزان ،از صنایع داخلی 
نماییم. حمایت  نیز 

وی از برنامه ریزی برای افزایش ساخت داخل 
مواد تکنیکال در صنعت ســموم خبرداد وگفت: 
تشــکل تخصصی با بررسی ظرفیت ها وپتانسیل 
هــای موجود در این صنعت و برنامه ریزی برای 
تولید ســموم کم خطر نســبت به توسعه داخلی 
ســازی مواد تکنیکال در این بخش اقدام نمایند.

گفتنی است در این نشست اعضا انجمن تولید 
کنندگان انواع سموم به بیان چالش های موجود 
در ایــن صنعت پرداخته ونســبت به عدم رغبت 
کشــاورزان به توسعه تولید محصوات کشاورزی 

هشدار دادند.
 افزایــش واردات ســموم خارجی نیز از دیگر 
دغدغه های صنعتگران این بخش بود و خواستار 
 اتخاذ تدابیری بــرای مدیریت واردات و حمایت 

داخلی شدند. صنایع 
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سامانه مدیریت حفاظت و احیا )پرونده 
الکترونیــک آثار تاریخی( بــا حضور وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به مناسبت گرامی داشت روز جهانی بناها 
و محوطه های تاریخی یکشنبه ٢9 فروردین 
١4٠٠ در سالن فجر وزارتخانه رونمایی شد.

به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت 
میــراث فرهنگــی، در آییــن رونمایی از 
ســامانه جامــع میراث فرهنگــی، معاون 
بناها،  مدیــرکل  کشــور،   میراث فرهنگی 
بافت هــا و محوطه های تاریخی به شــکل 
حضوری و معاونان میراث فرهنگی استان ها 

به شکل مجازی حضور داشتند.
دکتــر علی اصغــر مونســان در آیین 
رونمایی از این سامانه گفت: »این سامانه 
می تواند به انتقــال دانش و تجربه کمک 
کند. بخشــی که قرار اســت بــه عنوان 
میراث  بانان به آن اضافه شود مهم است و 
حجم پایش و حفاظــت از آثار تاریخی را 
با توجه به این که آثار تاریخی بسیاری در 

کشور وجود دارد، باا می برد.«
او افــزود: »بخــش میراث بانان موجب 
نظرات،  واقعی  تا کارشناســان  می شــود 
انتقادها و پیشــنهادهای خــود را مطرح 
و ثبت کنند. بر روی این ســامانه، بخش 
ارتباط با مردم با نــام میراث بانان تعریف 
شود تا تعامل دو سویه با مردم ایجاد شود.«

و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  وزیــر 
»راه اندازی  کــرد:  تصریح  صنایع دســتی 
سامانه جامع میراث فرهنگی کار ارزشمندی 
است و یکی از نکات مهم آن افزایش سرعت 

عملیات به ویژه در حــوزه میراث فرهنگی 
است، با توجه به مصوبه هیئت وزیران باید 
طی یک سال آینده جواب استعام ها ظرف 
4۸ ساعت پاسخ داده شود. باید تا چند ماه 

آینده این امکان فراهم شود.«
دکتر مونســان عنوان کــرد: »یکی از 
مزایای دیگر راه اندازی این سامانه، ارتقای 
شــفافیت، افزایش اطمینــان و اعتماد به 
داده هــا و بهبود خدمت به مردم اســت. 
همچنین ســامانه جامــع میراث فرهنگی 

می تواند پایــش، کنترل و نظارت دقیق تر 
را ایجــاد کند و در هزینه هــا و زمان نیز 

صرفه جویی کند.«

 ایجاد زمینه صدور پروانه مرمت 
و احیــا و بهره برداری بــا راه اندازی 

سامانه جامع میراث فرهنگی
ن  و معــا ن  لبیــا طا محمدحســن 
میراث فرهنگــی کشــور در ادامــه گفت: 
»بر روی این ســامانه بخش مرمت و احیا 

قرار دارد و تصمیم داریم بخش ثبت آثار، 
موزه هــا و پایگاه ها نیز به آن اضافه شــود 
تا زیرســاختی برای مدیریت یکپارچه در 

کشور ایجاد شود.«
او ضمن تشــکر از بخش مرکز فناوری 
اطاعــات، ارتباطــات و تحــول اداری و 
معاونــت توســعه مدیریــت ومنابع برای 
کمــک در راه اندازی این ســامانه تصریح 
کــرد: »ایجاد زمینه صــدور پروانه مرمت 
و احیا و بهره بــرداری، الکترونیکی کردن 

فرآیند شــورای فنی استان ها، زیرساخت 
ارتباط سراسری درخواست تعمیر و مرمت 
هوشمندســازی  خصوصی،  بخش  اماک 
عرصه ها و حرایم آثار و بافت های تاریخی، 
الکترونیکــی کــردن فرآینــد کمیته ها و 
شــوراهای راهبردی، زیرســاخت ثبت و 
یکپارچه سازی اســناد مشخصات مالکیت 
عرصه آثار تحت حفاظت، ایجاد میز خدمت 
مجــازی بــرای دریافت درخواســت های 
 نگهــداری، احیا و مرمــت بناهای بخش

 خصوصی از دیگر بخش های این ســامانه 
به شمار می رود.«

مدیرکل  روئینی  احمدی  ســیدهادی 
بناهــا، بافت هــا و محوطه هــای تاریخی 
در ادامــه بیــان کرد: »در ســامانه جامع 
میراث فرهنگــی برنامه ریزی شــده تا ۸٠ 
میلیون ایرانی، کاربر این ســایت شــوند. 
در فــاز اول همــکاران و افــرادی که با 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  وزارت 
صنایع دســتی همکاری می کنند و در فاز 
بعــدی میراث بانــان هــم می توانند عضو 

شوند.«
نشانی  به  میراث فرهنگی  سامانه جامع 
memoria.mcth.ir ســامانه ای تخصصــی 

در زمینــه مدیریت حفاظت و احیای آثار 
تاریخی کشــور با مدیریــت دفتر حفظ و 
احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی 
به عنوان زیرساخت جامع و الکترونیکی با 
کد و واحد شناســایی یکتا و بر زیرساخت 
کاداستر - مکان مبنای کشوری بوده که در 

مدت یک  سال طراحی شده است.

رونمایی از سامانه جامع میراث فرهنگی با حضور مونسان

 به اصول علم اقتصاد هم توجه کنید
همراه با مذاکرات برجام به فضای بعد از آن بیندیشــیم و گروهی را مامور 
برنامه ریزی کنیم.با این شرط که اصول علمی به خصوص در علم  اقتصاد مدرن 

را سرلوحه برنامه های خود قرار دهیم.
در ســال های طوانی تدریس، همیشــه به سرنوشت جوانانی فکر می کردم 
که در رشته اقتصاد ثبت  نام کرده  بودند و در کنار دروس خود با ذوق و عاقه، 
مســائل روز را دنبال می کردند، نمایشگاه و ســخنرانی سازماندهی می کردند، 
کتاب می خواندند و بحث می کردند و... ولی زمانی که از دانشکده فارغ التحصیل 
می شــدند، نمی دانستند به  دنبال چه شغلی بگردند. اکثر آنها مدتی سرگردان 
می شدند و بااخره برخی از آنان به دانشکده برمی گشتند تا ادامه تحصیل دهند. 
معمــوا بخش عمده ای از اقتصادخوانده ها مجبورند به کارهای تا حدی مرتبط 
چون حســابداری و بخش دیگری به کارهای غیرمرتبط مشغول شوند تا ادامه 
حیات را تســهیل کنند؛ ولی مابقی یا پیگیر تحصیل در ســطح ارشد یا دکترا 

می شوند یا به دیگر کشورها مهاجرت می کنند یا بیکار می مانند.
پس از چندین سال که از آن محیط آموزشی دور شده  ام و شرایط اقتصادی 
را مرور می کنم، به  این پدیده عجیب در گذشــته خودم می اندیشم که چگونه 
علم اقتصاد تا این حد مظلوم ماند که با وجود گرفتاری های اقتصادی گسترده 
که جامعه با آن مواجه بوده و هست، نتوانستیم برای تصحیح آن، کاری درخور 
نیازهای جامعه انجام دهیم. من که در کنار دانشگاه تجربه گسترده ای در فضای 
کسب  و کار )در اتاق های بازرگانی( دارم، شاهد بوده ام که بخش خصوصی عموما 
خریدار خدمات کارشناســان اقتصادی در سطحی محدود بوده است و هر گاه 
از آنان سوال می شد که چرا این چنین بی  اعتنا به کارشناس اقتصادی هستید، 
اکثرا به شــرایط حاکم اشاره داشتند و می گفتند که در فضای اقتصاد دولتی و 
سیاسی، کارشناس اقتصادی نمی تواند کمکی به فرآیند بهبود کسب  و کار  بکند.

در این روزها که با فراغ حال بیشتر  به گذشته فکر می کنم تعجب می کنم که 
چرا ما اقتصاددان ها راه و روش مناسب تری برای ایجاد ارتباط با دولت یا حتی 
بخش خصوصی پیدا نکردیم یا چرا نتوانســتیم به سیاست گذاران بقبوانیم که 
فضای رقابتی باعث رشد خاقیت ها می شود و فضای اقتصاد دولتی نابودکننده 
خاقیت ها اســت. یا چرا با همکاری سایر متخصصان علوم اجتماعی نتوانستیم 
مشــکات و هزینه های فقدان روابط مناســب بین المللی را به جامعه و دولت 
بقبوانیم؛ در نتیجه سیاســت های اقتصادی به سویی رفت که هر روز هزینه ها 
بیشتر و امکان رشد خاقیت ها کمتر شد؛ درحالی که تجربه من در کمیته ایرانی 
اتاق بازرگانی بین المللی )ICC( که مرکز آن در پاریس اســت، نشــان می دهد 
که علم اقتصاد در جوامع دارای کســب و کار موفق بسیار کاربرد داشته و مورد 
احترام است. البته در اکثر کشورها از علم اقتصاد در سطح کان سیاست گذاری 
اســتفاده گسترده می شود و در کشور ما هم اقتصاددان های شناخته شده ای در 

مراکز تصمیم گیری نشسته اند. 
ولی ســوالی که در ذهن من بدون جواب مانده آن اســت که در طول بیش 
از 5٠ ســالی که من به یاد می آورم، اقتصاددان هایی در سیاست گذاری موفق تر 
بوده اند که به روابط بین الملل گسترده معتقد بوده و همان ها بوده اند که توانسته اند 
منافع ملی کشورشان را بهتر از دیگران حفظ کنند. در مقابل، هرگاه سیاست گذار 
اقتصادی به ســوی تقویت اقتصاد دولتی و محدود کردن روابط با خارج رفته، 
رشــد را محدود کرده و فقر را گسترش داده است. شاید بهترین مثال از دسته 
دوم چین اســت که تا زمان اعام درهای باز )١9۷9( نزدیک به 9٠ درصد زیر 
خط فقر زندگی می کردند )٢ دار در روز( و طی 4٠ سال گذشته با بهره گیری 
از اقتصادی رقابتی و گســترش روابط بین الملل و صادرات، درآمد سرانه زیر ٢ 

دار در روز را از 9٠ درصد جامعه به یک درصد کاهش داده است.
مثال های متعددی می توان یادآور شــد به خصوص در آسیای شرقی و حتی 
خاورمیانه و روسیه و البته آمریکای جنوبی و آفریقا. همه کشورهای موفق جز 
پذیــرش آموزه های اقتصاد مدرن رقابتی و بهره گیری از پتانســیل های بخش 
خصوصی و گسترش روابط بین الملل اقدام مهم دیگری نداشتند؛ ولی در کشور 
ما که سال ها گرفتار ایده های ناموفق »اتحاد جماهیر شوروی«، اروپای شرقی و 
کشور چین قبل از ١9۷9 بوده، نتوانسته خود را با تحوات هماهنگ کند و هنوز 
در حال و هوای آن روزهای کشورهای ناموفق باقی مانده است؛ درحالی که دوران 
اقتصادهای بسته سپری شده و خود آنان نیز متحول شده اند و رشد های عجیب و 
غریب کرده اند؛ به خصوص در کشور چین که در چند سال آینده پر درآمدترین 
کشور در جهان خواهد شد و تولید ناخالص داخلی آن بیشتر از آمریکا می شود. 
هرچند روش های توســعه چین با کشورهای غربی متفاوت بوده است، ولی در 
ضرورت جذب ســرمایه خارجی، توسعه صادرات و گسترش بخش خصوصی و 
روابط بین الملل مشترک بوده و هستند.مناسب است در اینجا خاطره ای را ذکر 

کنم تا یادداشت را به صورت کاربردی تری به نتیجه برسانم.
 اواخر دهه ١٣٦٠ و اوایل دهه ١٣۷٠ جلســاتی را در اتاق ایران سازماندهی 
کردیم که هدف آن نزدیک کردن نیازهای نیروی انســانی محیط کسب و کار به 
نوع تربیت در دانشگاه های علوم اجتماعی بود و به این سیاق تعداد قابل توجهی 
از اســتادان رشته های علوم اجتماعی به خصوص اقتصاد را به همراه تعدادی از 
مدیران برجســته کسب و کار دعوت کردیم تا مدیران تعریف خود از نوع نیروی 
انسانی مورد نیاز در کسب و کارشان را در اختیار استادان بگذارند و حاصل تعامل 
بین این دو گروه تربیت نیروی انسانی مناسب کسب و کارهای کشور شود تا آنان 
که فارغ التحصیل می شوند استخدام شوند و تحصیلکرده بیکار درحداقل بماند.

نتیجه  پس از چندین جلســه به جایی نرســید؛ زیــرا از یک طرف مدیران 
نمی توانستند در فضای اقتصاد دولتی سیاست زده نیازهای خود را تعریف کنند 
و اگر این کار با توجه به واقعیات انجام می گرفت، دانشــگاهیان حاضر نبودند 
رئوس درس ها و روش تدریس را تغییر دهند؛ زیرا از یک طرف با اصول علمی 
مغایرت پیدا می کرد و از طرف دیگر اکثر اســتادان حاضر نبودند برای مداومت 

یک اقتصاد دولتی و بیمار برنامه ریزی کنند.
 حاصل این تجربه آن اســت که اکثر استادان مجبور می شوند به کتاب های 
اکثرا ترجمه شــده بسنده کنند و دانشجویان ضعیف و کم عمق تربیت کنند و 
جامعه کســب و کار هم رغبتی به اســتخدام آنان اعم از استاد یا دانشجو ندارد.

مشــابه این فرآیند را می توان در بخش های دیگر علوم اجتماعی ماحظه کرد 
که آنان نیز به همین سرنوشت دچار شده اند.اگر هر چه زودتر تحریم ها برداشته 
شوند، قطعا اقتصاد دولتی سیاست زده امروز جوابگوی نیازهای گسترده چه در 
جهت عرضه و چه در جهت تامین تقاضا نخواهد بود و طبیعی است که برنامه 
گسترده ای برای ایجاد تحول در اقتصاد باید اندیشیده شود.این فرآیند را نمی توان 

یک شبه انجام داد. 
نیروی انسانی مورد نیاز را باید تربیت کرد که شاید مهم ترین آن کارشناسان 
اقتصادی خواهند بود که برنامه رشد و توسعه آتی را برای دولت و بخش خصوصی 
و تک تک بنگاه ها تهیه کنند.آیا برای فراهم آوردن فضای تربیت آنان فکری شده 
اســت؟ من به یاد ژاپن می افتم که در دوره جنگ، گروهی از علمای خود را در 
دفتری نشاند که به جنگ فکر نکنند و برنامه های بعد از جنگ را فراهم کنند. آیا 
ما که می گوییم در حال جنگ هستیم برای دوران بعد از جنگ فکری کرده ایم؟

 آیا حاضریم به علم اقتصاد فرصت دهیم تا مقدمات سرمایه گذاری، تولید و 
اشتغال را فراهم آورد، همان گونه که در کشورهای دیگر چون ترکیه تجربه شده 
است؟ آیا حاضریم به بخش خصوصی اجازه دهیم که سرمایه انسانی و مادی و 
خاقیت خود را به میدان آورد تا رشد اقتصادی چون تجربه دیگران امکان پذیر 
شود و برای تامین عدالت به جای تزریق ابهام در مالکیت به ابزار مالیاتی و دیگر 
ابزارهای مشابه متوسل شویم؟ مالکیت را آن چنان که باید محترم شمردیم که 
انگیزه ها در خدمت مردم قرار گیرد؟ و ده ها سوال دیگر که رویکرد متفاوت در 
حکمرانی کشــور را می طلبد و تجربه ها و علم اقتصاد ثابت کرده به جز توسل 

به روش های علمی، راه دیگری برای رفاه جامعه و رشد و توسعه وجود ندارد.

 
رسانه ها باید انعکاس دهنده همه صداها باشند 

معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی با تاکید بر ماهیت 
دوسویه رسانه گفت: رسانه ها باید انعکاس دهنده همه صداها باشند.

بــه گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، محمد 
خُدادی معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی، درباره نقش 
رســانه ها در حضور حداکثری و آگاهانه در انتخابات، با بیان این که در 
صورت نبودن بسترِ رسانه، مردم از انتخابات و نتیجه آن مطلع نمی شوند، 
گفت: رســانه ها در زمینه حضور مردم در انتخابات و انتخاب فرد اصلح 

نقش مهمی را بر عهده دارند.
وی با اشــاره به کارکرد تبیینی رســانه ها در انتخابات، افزود: آینده 
معیشــتی، امنیتی، مناســباتی و محیطی مردم در گرو نقش آفرینی در 

انتخابات است.
خدادی وظیفه رســانه ها را منطبق سازی اطاعات با واقعیات دانست 

و اضافه کرد: رســانه ها ضمن ارائه اطاعــات کاربردی و کارکردی، باید 
انعکاس دهنده همه صداها باشند.معاون امور مطبوعاتی وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسامی، نقش رسانه ها را اطاع رسانی به مردم در مسیر انتخابِ 

صحیح دانست و گفت: رسانه ها به جای پرداختن به اسامی باید به تبیین 
برنامه ها بپردازند.

خُدادی با اشــاره به این که برخی از رســانه ها فقط نقدها را منتشر 
می کنند، تصریح کرد: نباید جریان رسانه ای ما فقط نقاط تاریک و نقطه 
ضعف ها را به مردم نشــان دهند.معاون مطبوعاتــی در همین رابطه بر 
لزوم دو سویه بودن و روشن گرا بودن رسانه تاکید کرد و افزود: در کنار 
نقاط تاریک و نقدها باید نسخه های پیشنهادی هم ارائه شوند.خُدادی  با 
تاکید بر ماهیت دوسویه رسانه خاطرنشان کرد: رسانه هایی که با جریان 
یک طرفه فعالیت می کنند همان بولتن و بروشور هستند.وی با بیان این 
که رســانه نه تنها در انتخابات بلکه در همه انتخاب های زندگی روزمره 
هم نقش آفرینی می کند، خاطرنشــان کرد: موفقیت یک رسانه در گرو 

ارائه راه حل ها در کنار بیان مشکات و از دیدگاه افراد مختلف است.

 
 

بانوان ورزشکار خانه دار می شوند

حمایت از تولید در قدم اول نیازمند عزم ملی است
مدیرکل هماهنگي امورستادي، روابط عمومي و بین الملل ستاد فهما، 
با اشــاره به اینکه حمایت از تولید در قدم اول نیازمند عزم ملي اســت، 
گفت: این اصل ازمه شکل گیري و تداوم اقتصاد اسامي در جامعه است.

به گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، حجت ااسام 
و المسلمین امیر ارزاني در گفت وگو با ستاد ارتباطات رسانه اي )فهما(، با 
اشاره به نامگذاري سال ١4٠٠ از سوي مقام معظم رهبري )مدظله العالي( 
با عنوان »سال تولید، پشتیباني ها، مانع زدایي« گفت: کار و تولید در دین 
مبین اسام جایگاه واایي داشته و احادیث و روایات فراواني در این رابطه 
از لســان ائمه اطهار)ع( به دست ما رسیده است، از جمله آنکه حضرت 
امیر)ع( نسبت به جایگاه این مساله مي فرماید: » تعََرَضُوا للِتِجاراتِ، فَانَِ 
لکَُــمْ فیها غِنيً عَمّا في ایَدِْي النّــاسِ وَ انَِ اهَ یحُِبُ المُحْتَرِفَ ااْمَینَ« 
)به کارهاي تجاري بپردازید که بازرگاني، شــما را از مال دیگران بي نیاز 

مي کند. خداوند پیشه ور درستکار را دوست دارد(.
مشــاور رئیس و مدیرکل هماهنگي ســتادي، روابط عمومي و امور 
بین الملل ستاد هماهنگي کانون هاي فرهنگي هنري مساجد کشور، ادامه 
داد: اســام در راستاي تحقق اقتدار جامعه به مسلمانان فرمان مي دهد 
که اســباب عزت خود را با تحصیل معیشت کنند چراکه رفاه جامعه در 
گرو کار و تاشي است چنانچه خداوند در آیه ٣٢ سوره اعراف مي فرماید: 
»قُلْ مَنْ حَرَمَ زِینَــةَ اهَِ التَِي أخَْرَجَ لعِِبَادِهِ وَالطَیِبَاتِ مِنَ الرِزْقِ...« )]اي 
پیامبــر[ بگو زیورهایي را که خدا براي بندگانــش پدید آورده و ]نیز [ 
روزیهاي پاکیزه را چه کسي حرام گردانیده(؛ بنابراین تشویق به فقرزدایي 
و سرمایه گذاري در تولید به منظور استفاده از درآمدهاي آن در پیشرفت 

جامعه همواره مورد تاکید اسام است.
وي افــزود: با توجه به این مســاله برنامه ریــزي اقتصادي در جامعه 

اســامي با توجه به تاکید دین از اهمیت ویژه اي برخوردار است چراکه 
اقتصاد ســالم و پویا مي تواند موجب رونق و شــکوفایي شده و جامعه را 
به رشد و تکامل دنیوي و اخروي برساند. اولیاي دین نیز به برنامه ریزي 
اقتصادي توجهي ویژه داشــتند و بــراي آن اهمیت فراواني قایل بودند. 
رسول اکرم)ص( فرمود: »نشان ژرف اندیشي هر فرد این است که گذران 
زندگي اش را به ســامان آورد، اینکه در جســت وجوي سامان زندگي ات 

باشي دنیادوستي شمرده نمي شود«.
حجت ااسام و المسلمین امیر ارزاني اظهار گفت: از سوي دیگر کار 
و تولید هم از جنبه فردي و هم از لحاظ اجتماعي تاثیر شــگرفي دارد و 
قضاوت در مورد اینکه کدامیک از این دو جنبه از دیگري مهمتر اســت 
کار دشواري خواهد بود، با این وجود آنچه که مسلم است »کار« یکي از 
عوامل سازنده شخصیت انسان محسوب مي شود؛ چنانچه شهید مطهري 
در کتاب »تعلیم وتربیت در اسام« هم تربیت را مقدم بر کار مي داند و 

هم کار را مقدم بر تربیت.
مشــاور رئیس و مدیرکل هماهنگي ســتادي، روابط عمومي و امور 

بین الملل ســتاد هماهنگي کانون هاي فرهنگي هنري مساجد کشور با 
اشاره به تاکید مقام معظم رهبري)مدظله العالي( نسبت به مساله رونق 
تولید تصریح کرد: معظم له سال گذشته شعار سال را بر محور تولید قرار 
داده و فرمودند: »اگر رونق تولید وجود داشته باشد، هم تاثیر مي گذارد 
در اشــتغال، هم تاثیر مي گذارد در کم کردن تورم، هم حتي تاثیر مي 
گذارد در وضع توازن رودجه هم تاثیر مي گذارد در باا رفتن ارش پول 

ملي، ببینید، این ها همه مشکات مهم اقتصادي ماست«.
وي ادامه داد: تولید و اشتغال زایي در شرایط کنوني کشور و با توجه 
به شیوع کرونا اهمیتي دوچندان یافته است از این رو امسال نیز از سوي 
مقام معظم رهبري به نام »تولید، پشتیباني ها و مانع زدایي ها« نام گرفت 
و ایشان فرمودند: »تولید؛ پشتیباني ها، مانع زدایي ها. ما بایستي تولید را 
محــور کار قرار بدهیم و حمایت هــاي ازم را انجام بدهیم و مانعها را از 
ســر راه تولید برداریم«. تحقق این شعار نیازمند عزم ملي است تا شاهد 

شکل گیري و تداوم اقتصاد اسامي در جامعه باشیم.
حجت ااسام و المسلمین امیر ارزاني، در بخش دیگري از مباحث خود 
با اشاره به نقش و جایگاه مساجد و کانون هاي فهما در پیشبرد امر تولید 
و اشــتغال زایي افزود: کارآفریني از مهمترین ابعاد فعالیت هاي بچه هاي 
مســجد را تشــکیل مي دهد، حتي در ایام شیوع کرونا نیز تولید ماسک 
و ارایــه آن به صورت رایگان و یا با حداقل قیمت از جمله اقداماتي بود 
که از سوي ستاد هماهنگي کانون هاي فرهنگي هنري مساجد کشور به 
صورت جدي پیگیري شده و ادامه دارد؛ همچنین فعالیت در عرصه صنایع 
دســتي، تولیدات محلي از جمله دیگر برنامه هاي کانون ها در این حوزه 
محسوب مي شود که امیدواریم با توجه به تاکید مقام معظم رهبري)مدظله 
العالي( و برنامه ریزي دقیق در این عرصه فعالیت بیشتري را شاهد باشیم.

معاون وزیر ورزش و جوانان در امور بانوان از آغاز مجدد مراحل ساخت 
خانه ورزشو سالن اختصاصی ورزش بانوان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، مهین فرهادی زاد گفت: 
وجود یک مجموعه اختصاصی نیاز اصلی بخش بانوان ورزشکار است، برای 
همین در جلسه ای که با آقای کریمی مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری 
اماکن ورزشی در نشستی که در شورای معاونین داشتم این مساله را مطرح 

کردم تا پیگیری های ازم صورت گیرد.
فرهادی زاد افزود: امیدوارم که سال ١4٠٠ اعتبارات ورزش بانوان رشد 
قابل توجهی داشــته باشد چرا که ردیف اعتبارات خاص بانوان را داریم و 
خوشبختانه امسال این ردیف احیاء شده است تا بتواند برنامه های ویژه ای 

را در این بخش حمایت کند.
وی گفت: اما در برنامه اعتبارات کان وزارت ورزش هم برای بانوان در 
بخش های قهرمانی و همگانی در ردیف هایی به همین نام اعتبارات ویژه ای 

تخصیص داده شده است.
معــاون وزیــر ورزش و جوانــان در امور بانوان افــزود: در حال حاضر 
فدراســیون های ورزشــی از وجود نواب رئیس بانوان بهره مند هستند، اما 
اساسنامه جدیدی که برای فدراسیون های ورزشی تنظیم شد وجود نواب 

رئیس بانوان در کمیته های مختلف را قانونمند کرده است.
فرهادی زاد گفت: منتظریم این اساســنامه تاییدیه نهایی را از مراجع 
مربوطه بگیرد تا در فدراســیون ها جاری و ســاری شود و بخش بانوان از 

آن منتفع شود.
وی افزود: اهم فعالیت های امسال بخش بانوان روی حضور قدرتمند در 
المپیک و بازی های آسیایی ٢٠٢٢ برنامه ریزی شده است. امسال اولویت 
فعالیت هایمان در بخش قهرمانی حمایت از فدراسیون ها و ورزشکارانی است 
که ســهمیه المپیک را گرفته اند، همچنین تقویت بانوانی که برای کسب 
ســهمیه در رشــته هایی تکواندو، قایقرانی، دوومیدانی و بدمینتون تاش 

می کنند، در دستور کار داریم، امیدوارم بتوانیم در بازی های المپیک پیش 
رو با ارتقاء کمی و کیفی حضور قدرتمندی را داشته باشیم.

معاون وزیر ورزش و جوانان در امور بانوان گفت: بانوان ورزشــکار ایران 
ســال آینده بازی های آســیایی را در پیش دارند هــم اکنون با همکاری 
فدراســیون های ورزشــی برای حضوری موفق در این مسابقات تدارکات 

ازم را درنظر گرفته ایم.
فرهادی زاد افزود: خوشبختانه استان ها برای کسب سهم بیشتر از کادر 
ورزش که بتوانند در بازی های آسیایی سال آینده تیم های ملی را همراهی 
کنند تاش می کنند و همچنین ستاد های داخل استان را برای حمایت از 
ورزشکاران تشکیل داده اند آن ها می خواهند از این ظرفیت و فضای بالقوه 

برای افزایش تعداد نفرات اعزامی به این رقابت ها استفاده کنند.
معــاون وزیر ورزش و جوانان در امور بانوان گفت: از آن جا که در اکثر 
رشته های ورزشی بانوان فعالیت هایی از قبیل مربیگری، قضاوت و سرپرستی 
را در جریان رویداد ها و اردو های آماده سازی برعهده دارند برنامه ریزی های 
ازم برای تقویت مســائل فنی آن ها در دستور کار داریم و نیازمند ارتقاء 

فعالیت آموزشی در برخی رشته ها هستیم و قرار است با همکاری آکادمی 
ملی المپیک نســبت به برگزاری کاس های بازآموزی، در راستای به روز 

کردن آن ها اقدام کنیم.
معــاون وزیر ورزش و جوانان در امور بانوان گفت: امســال برنامه های 
جدیــدی را در بحث همگانی برای اجرا تدارک دیده ایم، برنامه هایی مثل 
گردشــگری ورزشــی، آموزش مهارت های دفاعی برای بانوان با همکاری 
فدراسیون وشــو، طرح سنجش ساختار قامتی برای زنان روستایی از اهم 
این فعالیت هاســت.فرهادی زاد گفت: با همکاری معاونت ریاست جمهور 
در امــور زنان و خانــواده، در خصوص آموزش ٢ هــزار نیرو که مجهز به 
دانش ســنجش و ارائه تمرینات ورزشی برای افرادی که با ناهنجاری های 
قامتی روبرو هســتند، تفاهم نامه ای امضاء کردیم، اجرای این طرح اواخر 
ســال گذشته آغاز شد و قرار اســت اهم کار را نیمه اول امسال با سرعت 

بااتری پیگیری کنیم.
وی افزود: در برخی از رشته ها مثل والیبال مربیان بسیار خوبی داریم، 
اما تیم ملی نیازمند اطاعات به روز دنیاست و مربیان فعال ما برای رسیدن 

به آن ها نیازمند آموزش و کسب تجربه بیشتر هستند.
معاون وزیــر ورزش و جوانان در امور بانوان گفت: در شــرایط کنونی 
برای این که ورزشکاران تیم های ملی در رشته هایی مثل هندبال، والیبال 
و رشته های دیگر موفق شوند نیازمند این هستیم که از مربیان زن توانمند 

کشور های دیگر استفاده کنیم.
ما برای جذب مربی پیگیر فردی مناســبی با شرایط خودمان هستیم، 
در کنــار آن برای از بین بردن ایــن خاء با همکاری کمیته ملی المپیک 
مربیان برتر را در رشته های ورزشی مختلف شناسایی و برای دیدن دوره های 
آموزشی ســطح باا و حرفه ای به کمپ های بین المللی اعزام می کنیم تا 
از این طریق بتوانند از آخرین اطاعات دنیای مربیگری باخبر شوند و در 

آینده ای نزدیک سکان هدایت تیم های ملی را در دست بگیرند.
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وزارت میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی با بانک آینده یک تفاهم نامه 

همکاری و دو قرارداد امضا کردند.
بــه گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت 
میراث فرهنگی،  این تفاهم نامه و دو قرارداد، 
یکشنبه ٢9 فروردین ١4٠٠ به امضای محمد 
فطانت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره بانک 
آینده، شــعبان مرادی رئیس هیئت مدیره 
این بانک و محمد خیاطیان معاون توســعه 
مدیریت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی رسید و بر تقویت همکاری ها 
و حمایت نظام بانکی از سرمایه گذاران حوزه 

گردشگری تأکید شد.
وزارت  مدیریــت  توســعه  معــاون 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
در این مراسم با اشاره به برنامه های حمایتی 
بانک آینده از حوزه گردشگری گفت: »دغدغه 
سرمایه گذاران در حوزه گردشگری از طرف 
بانک آینده مورد توجه قرار گرفته و این بسیار 
ارزشمند است و به همین دلیل جا دارد من از 
این اقدام بانک آینده تشکر و قدردانی کنم.«

خیاطیان افزود: »شــاید راحت ترین کار 
این باشــد که بانک تضامین اخذشــده از 
ســرمایه گذار را در زمانــی کــه موفق به 
بازپرداخت تسهیات نشده اند، به اجرا گذارد، 
اما خوشبختانه شاهد این هستیم که همکاری 
بسیار خوبی بین بانک آینده و سرمایه گذاران 
حوزه گردشگری وجود دارد و مساعدت های 
خوبی را با این حــوزه دارند. بانک آینده با 
اعمال سیاســت هایی مثل امهال تسهیات 
فرصت های خوبی را پیش روی سرمایه گذاران 

قرار داده اند.«
او ادامــه داد: » بــا هــدف حمایــت از 
ارائه درخواست  سرمایه گذاران فاصله زمان 
تا زمان صدور موافقت اصولی کاهش یافته 
و خوشبختانه اکنون در مدت زمان ١4 روز 
موافقت اصولی صادر می شود. از طرفی نیز 
شاهد همکاری بانک ها از جمله بانک آینده 
در حوزه سرمایه گذاری گردشگری هستیم 
که تمام این ها شــرایط ســرمایه گذاری را 

تقویت می کند.«
وزارت  مدیریــت  توســعه  معــاون 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
در ادامــه گفت: »آنچه که امروز شــاهد آن 
هستیم همکاری بســیار خوبی است که از 

سوی بانک آینده در حال انجام است.«
خیاطیان در ادامه به رشد جذب گردشگر 
خارجی اشاره کرد و گفت: »در ١٠ ماهه سال 
9۸، موفــق به جذب ۸ میلیون و ۷٠٠ هزار 
گردشگر خارجی شــدیم و اگر با مسائل و 
مشکاتی مانند کرونا روبه رو نمی شدیم به 
اهداف سند چشم انداز ٢٠ ساله نظام نزدیک 
می شدیم. البته در حال حاضر سرمایه گذاری 
در حوزه گردشگری بسیار مطلوب است به 
گونه ای که اکنون ١٦٠ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری توســط بخش خصوصی در 
حوزه گردشــگری در حال انجام است و هر 
هفته نیز برای طرح های جدید موافقت اصولی 

صادر می شود.«

 گردشگری، موتور توسعه
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره بانک آینده 

نیز در این مراسم گفت: »هر کشوری برای 
توسعه نیاز به تحول دارد و یکی از مهم ترین 
حوزه های تحول با هدف توسعه در هر کشور، 
حوزه گردشــگری است و یکی از شعارها و 
برنامه های دولت ها برای توســعه، تحول در 
این حوزه است که نشان دهنده اهمیت این 

حوزه است.«
محمد فطانت افزود: »ما نیز اعتقاد داریم 
گردشــگری موتور توسعه اســت و نیازمند 
حمایت های بیشــتر از سوی دولت ها است. 
در ایــن میان بانک آینــده نیز از این حوزه 
حمایت می کند. البتــه حمایت ما از حوزه 
گردشــگری نیز با نگاه منفعتی نیست بلکه 
اعتقاد داریم یک رسالت اجتماعی است که 

باید آن را انجام دهیم.«
او خاطرنشــان کــرد: »ایــن بانک در 
شهرهایی مثل تهران، کیش، مشهد و ... در 
حوزه هتلداری نیز وارد شده است. بنابراین 
خودمان را بخشــی از مجموعه گردشگری 
می دانیم و تاش خواهیم کرد تا افرادی که 
تمایل به سرمایه گذاری در حوزه گردشگری 

دارند، حمایت شوند.«

در این مراسم تفاهم نامه اعطای تسهیات، 
بانکی از محــل منابع ریالی ســال ١4٠٠ 
صندوق توســعه ملی و دو قرارداد با عنوان 
قــرارداد عاملیت وجوه اداره شــده به امضا 

رسید.
بر اساس تفاهم نامه همکاری که امروز به 
امضا رسید، تسهیات بانکی از محل منابع 
بانکی ١4٠٠ صندوق توســعه ملی، موضوع 
بند ب ماده 5٢ قانون الحاقی برخی از مواد 
به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 
مصوب ســال ١٣9٣ به متقاضیان حقیقی 
و حقوقــی بخش های تعاونــی و خصوصی 
متقاضــی ســرمایه گذاری در فعالیت های 
انتفاعی و اشــتغالزای طرح های گردشگری 
که از سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی تعیین و بــه بانک معرفی 

می شوند، تسهیات اعطا می شود.
بر اساس این تفاهم نامه پرداخت تسهیات 
از محل منابع صندوق توسعه ملی تا سقف 
سپرده گذاری صندوق توسعه ملی نزد بانک 
و پس از آن بارگذاری طرح ها توســط بانک 

در سامانه صندوق انجام می شود.

همچنین قرارداد عاملیت وجوه اداره شده 
به اســتناد و با رعایت مفــاد در چهارچوب 
تعیین شــده در آیین نامــه اجرایی بند )ل( 
مــاده ٢۸ قانون الحاقی برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالــی دولت به 
شماره ١٣4١١۸ /ت 5٢99١ مورخ ٢9 دی 
١٣95 برای ایجاد اشتغال و سرمایه گذاری 
و اشتغال زایی در طرح های گردشگری بین 

این دو دستگاه به امضا رسید.
موضوع این قرارداد، عاملیت وجوه اداره 
شــده از محل کمک های فنی و اعتباری در 
قالب پرداخت یارانه سود به تسهیات بانکی 

از محل منابع داخلی بانک عامل است.
مبلــغ کل این قرارداد 9٦هــزار و ٢٠٠ 
میلیون ریال است از محل اعتبارات وزارت 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
طرح شماره ١۷٠٦٠٠٢٠٠٣ بابت کاهش نرخ 
سود برای مناطق توسعه یافته حداکثر چهار 
درصد و مناطق کمتر توسعه یافته حداکثر 

هشت درصد در نظر گرفته می شود.
همچنین بر اساس این قرارداد سقف مبالغ 
پرداختی به افراد با واگذارنده اعتبارات است.

در قرارداد دوم عاملیت وجوه اداره شــده 
نیز که امروز به امضا رسید، موضوع قرارداد، 
عاملیت پرداخت یارانه سود تسهیات بانکی 
برای پروژه هایی که از محل منابع داخلی سایر 
بانک ها استفاده کرده اند، است و دستورالعمل 
اباغی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی که در این قرارداد واگذارنده 
اعتبار شناخته می شود، ماک پرداخت بوده 

و جزو اینفک این قرارداد است.
مبلــغ کل اعتبار این قــرارداد 4٣هزار 
و ۸٠٠ میلیــون ریــال از محــل اعتبارات 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  وزارت 
شماره ١۷٠٦٠٠٢٠٠٢  طرح  صنایع دستی 
بابت پرداخت یارانه ســود تسهیات بانکی 
بر اســاس دســتورالعمل موضوع تبصره ١ 
ذیل ماده ٢ پیوســت قرارداد است و سقف 
 منابــع این قــرارداد طبق توافــق طرفین

 قابل افزایش است.

کارشناس ارشد بازار سرمایه پیشنهاد کرد:  بانک ها می توانند به جای سپرده 
با نرخ سود، اوراق ثابت بورسی که نرخ سود حداقل سه درصد بااتر از نرخ سود 

بانکی دارند را عرضه  کنند.
عباسعلی حقانی نسب درباره تاثیرات نرخ سود بانکی بر عملکرد بازار سرمایه، 
اظهار کرد: در اقتصاد نرخ سود بانکی فاکتوری مهم و تعیین کننده است. یکی 
از راهکارهای مهم برای کنترل نرخ تورم، نرخ بهره است اما نرخ سود سپرده و 
متناسب با آن نرخ سود تسهیات بانکی همواره دو رقمی بوده و به عنوان یکی 

از دایل مهم در خلق نقدینگی  عمل کرده است.
حقانی نسب خاطرنشان کرد:  ابزار رقابت میان بانک ها و سایر بازارها نباید 
نرخ سود بانکی باشد و سایر خدماتی که در بانک ها ارایه می شود تعیین کننده 
باشــد، اما ابزار رقابت طی سال های گذشته نرخ سود بوده و اکنون نیز مورد 

استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه با کاهش نرخ سود، نقدینگی از سیستم بانکی خارج نمی شود 
بلکه از بانکی خارج و وارد بانک دیگر می شود، اظهار کرد: اگر جلوی اقدام به 
رقابت در نرخ سود توسط بانک ها گرفته شود هزینه بهره بین بانکی به شدت 
کاهش می یابد و سیستم بانکی و بانک مرکزی به راحتی می تواند نقدینگی را 

به سمت بازار سرمایه هدایت کند.
کارشناس ارشد بازار سرمایه با بیان اینکه استدال هایی برای جلوگیری از 
کاهش نرخ سود بانکی مطرح می شود، خاطرنشان کرد:  یکی از استدال ها این 
اســت که افراد زیادی با استفاده از سود سپرده زندگی خود را اداره می کنند، 
این در حالی است که این افراد می توانند اوراق با درآمد ثابت را که در بورس 

عرضه می شود و تضمین هم دارند را خریداری کنند.
حقانی نســب تصریح کرد:  توجیه دیگر این اســت که اگر نرخ سود بانکی 
کاهش یابد ســپرده بانکی به ســمت بازار ارز می رود در حالی که باید گفت 
 بانک ها به راحتی می توانند سپرده با نرخ سود باز نکنند اما به جای آن اوراق 
ثابت بورســی که نرخ سود حداقل ســه درصد بااتر از نرخ سود بانکی دارند، 

عرضه  کنند.
کارشــناس ارشــد بازار ســرمایه عنوان کرد:  بانک ها هم کارگزاری و هم 
صندوق های تامین سرمایه دارند و می توانند اوراق با درآمد ثابت روزشمار را به 
مشتریان ارایه دهند. ٣٠ بانک کشور به جای رقابت با یکدیگر با هم توافق کرده 

و حداقل برای سه ماه نقدینگی که از بانکی به بانک دیگر وارد می شود را در قالب 
ادغام عملیاتی بانک ها و قرض با نرخ سود ثابت پایین به بانک مبداء برگردانند.

وی افزود:  بانک ها از نظر سهامداری و فعالیت های دیگر عملیاتی نیستند، 
اما از نظر سرمایه گذاری و سپرده و نرخ سود می توانند با هم ادغام شوند و این 
رقابت ناســالم است که موجب شده تا ایران جزو معدود کشورهایی باشد که 

تورم و رشد نقدینگی دورقمی است.
حقانی نســب گفت:  این اقدام می تواند هزینه پول برای بانک ها را کاهش 
دهد و کمپین منابع از سپرده سرمایه مدت دار کلید زده شود تا مردم سپرده 
ســرمایه مدت دار باز نکنند و به جای آن اوراق ثابت مدت داری را که توســط 

دولت و شرکت ها منتشر می شود را خریداری کنند.
این کارشــناس بازار سرمایه اظهار کرد:  ۸۸ درصد نقدیندگی در بازار پول 
و ١٢ درصد آن در بازار سرمایه است. میزان نقدینگی در بازار پول دو میلیون 
میلیارد تومان اســت و به معنای ان است که این میزان می تواند منابع ارزان 
 و با نرخ ســود کم باشــد که متاسفانه در بانک ها فریز شــده و نرخ سود باا 
به آن پرداخت می شود و به جای آن کسری بودجه دولت از محل بازار سرمایه 

تامین می شود.
وی اظهار کرد: اکنون بهای تمام شــده پول برای بانک ها ١٣ تا ١۷ درصد 
است اما انتشار اوراق می تواند هزینه تمام شده پول برای بانک ها را به زیر ١٠ 
درصد کاهش دهد. رقابت ناسالم میان بانک ها موجب شده تاکنون به سمت 
روش های دیگر برای سودآوری حرکت نکنند و رقابت بانک ها در نرخ سود به 

جای خدمات بانک ها به زیان اقتصاد کشور است.

 چرایی کاهش روزافزون اعتماد مردم به پول ملی
در اینکه تحریم های ظالمانه به اقتصاد ما زده است شکی نیست و در این که می 

باید با همه توان سیاسی در برطرف کردن آن کوشش کنیم، هیچ حرفی نیست. 
اما اگر فکر کنیم که همین که توافقی حاصل و توافقنامه ای تنظیم شد ، فورا همه 
تحریم ها لغو می شود بسیار خوشبینانه است همچنین فکر کنیم اگر همه تحریم ها 
هم برداشته شود، فورا اقتصاد ما سامان می گیرد و قوت از دست رفته پول ملی باز 

می گردد،  باید عرض کنم بسیار ساده دانه است. 
باید بدانیم اصواً مشــکل اقتصاد کشور فقط مسئله تحریم ها نیست؛ متاسفانه 
مسئوان  و سیاستگذاران اقتصادی همواره می خواهند ناکارآمدی های خود را به 

گردن تحریم های ناجوانمردانه خارجی بیاندازد.
 فرض کنیم شما یک خودرو دارید که هر چهار چرخ آن فاقد استیک است و 
موتور آن هم از کار افتاده و دستگاه های دیگر آن هم اکثرا معیوب و دارای ایراد است 
و  در عین حال در اثر اختافی که شما با پمپ بنزین های محله دارید از خریدن 
بنزین هم منع شده اید ، درست است که کار پمپ بنزینها ظالمانه و ناجوانمردانه 
است اما راه درست آن است که شما باید با مذاکره با آنها، خود را از تحریم ها رها 
کنید ولی مسئله مهم و اصلی این است که خودروی شما حتی اگر بنزین هم داشته 

باشد تا بقیه مشکات آنها حل نشود، قادر به حرکت نخواهد بود.
 اقتصاد ما در حال حاضر از مشکاتی مانند تورم باا، نرخ بهره باا ، نرخ بیکاری 
باا، و همین طور حجم نقدینگی روزافزون رنج می برد، از  ســوی دیگر نظام اخذ 
مالیات پس از بیش از چهل سال که از انقاب اسامی مردم ایران می گذرد، هنوز 
با روش های غیر علمی و غیر  بهداشتی زمان طاغوت اداره می شود؛ هنوز دادن مجوز 
برای فعالیت های اقتصادی بسیار سختگیرانه و غیر رقابتی و رانتی است و مقررات 
در مورد آن هم دائم دستخوش تغییرات قرار می گیرد آن هم تغییراتی ناپایدار.   

بــرای بســیاری  یارانــه هــای غیــر هدفمنــد  از ســوی دیگــر دادن 
 از کااهــا بــه ویــژه حامل هــای انــرژی بــه بنیــه اقتصادی کشــور فشــار

 می آورد و چند نرخی بودن ها از جمله  ارز چند نرخی به رانت و فساد دامن می زند.  
از همه اینها مهمتر عدم سعی در جلب اعتماد عمومی و در مقابل کاهش روزافزون 
اعتماد مردم به پول ملی است. در حالی که برای نمونه اقتصاد آلمان که به عنوان 
یکی از قوی ترین اقتصادهای جهان مطرح است اگر همین فردا مردم آلمان نسبت 
به پولشان بی اعتماد شوند و هرکدام فقط بخواهند هزار یورو به بانک ها و صرافی ها 
ببرند و آن را تبدیل به دار کنند چه بایی بر سر پول ملی  آنها خواهد آمد؟ متاسفانه 
مسئوان اقتصادی کشور به خوبی، ارزش اعتماد عمومی را درک نمی کنند و اهمیت 
ازم به آن نمی دهند  و با انجام حرکات نابجا به آسانی به آن لطمه می زنند، باید 

دانست اعتماد مردم از همه طاها و سرمایه های دیگر ارزشمند تر است.

 تسهیات ساخت در تهران و کانشــهرها به ۴5۰ میلیون تومان 
افزایش یافت

عضو هیات مدیره بانک مسکن جزئیات افزایش سقف تسهیات ساخت و تولید 
مسکن را در تهران، کانشهرها و سایر شهرها اعام کرد و گفت: تسهیات ساخت 
در تهران و کانشــهرها تا 45٠ میلیون تومان و در بافت فرسوده به ٣٠٠ میلیون 

تومان افزایش یافت.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت راه و شهرسازی ، محمدحسن علمداری 
عضو هیات مدیره بانک مسکن در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری وزارتخانه متبوع 
جزئیات افزایش تسهیات مسکن را برای انبوه سازانی که فناوری های نوین را رعایت 
می کنند در تهران، کانشهرها، مراکز استان ها و همچنین شهرهای کوچک در تمامی 

بافت ها و همچنین بافت فرسوده، توضیح داد.
عضو هیات مدیره بانک مسکن گفت: بانک مسکن در سال جاری برای کمک به رونق 
تولید مسکن برای انبوه سازانی که جزو مشتریان بانک مسکن هستند و رسوب حساب 

بانک مسکن برای آن ها حداقل ١٠ درصد است، تسهیات را افزایش داده است.
علمداری ادامه داد: بانک مسکن به مشتری های فعال بانک که انبوه ساز هستند به 
شرط انجام ساخت و ساز با استفاده از فناوری های نو در شهر تهران، تمامی کانشهرها، 
شهرهای بندرعباس، بوشهر، کیش و قشم تا 45٠ میلیون تومان تسهیات ساخت، 
پرداخت می کند. این رقم برای مراکز اســتان ها و شــهرهای باای ٢٠٠ هزار نفر 
جمعیت 4٠٠ میلیون تومان و سایر شهرها نیز ٣٠٠ میلیون تومان است که سود 

تسهیات نیز ١۸ درصد خواهد بود.
وی رقم تســهیات ساخت و نوســازی را در بافت فرسوده برای سازندگانی که 
فناوری های نو را رعایت کنند در تهران و کانشــهرها ٣٠٠ میلیون تومان عنوان 
کرد و افزود: برای مراکز استان ها و سایر شهرها، تسهیاتی که پرداخت می شود به  

٢5٠ میلیون تومان افزایش یافته است.

تداوم حرکت کاهشی نرخ دار در کانال 23 هزار تومانی
 نرخ دار در صرافی های بانکی امروز )دوشــنبه- ٣٠ فروردین ماه( با ٢۸ تومان 
کاهش در مقایسه با روز کاری گذشته )یکشنبه( به رقم ٢٣ هزار و ۸5٣ تومان رسید.

 قیمت فروش یورو امروز با افزایش ۷5 تومانی نسبت به قیمت  پایانی روز گذشته 
٢۸ هزار و 4۷5 تومان شد.

امروز قیمت خرید هر دار ٢٣ هزار و ٣۸٠ تومان و نرخ خرید هر یورو نیز ٢۷ 
هزار و 9١١ تومان بود.

عاوه بر این، نرخ خرید دار در بازار متشکل ارزی ٢٣ هزار و ٦٣٣ تومان و نرخ 
فروش آن ٢٣ هزار و ۸٦9 تومان اعام شد.  

همچنیــن نرخ یــورو در این بازار ٢۸ هزار و ٢5 تومان و نرخ فروش آن نیز ٢۸ 
هزار و ٣٠5 تومان اعام شد.

براساس این گزارش، در سامانه سنا در روز معاماتی گذشته )یکشنبه( هر یورو 
به قیمت ٢۸ هزار و ٢5۸ تومان و هر دار ٢٣ هزار و ۷۷٦ تومان به فروش رسید.

همچنین روز کاری گذشته در سامانه نیما، حواله یورو به قیمت ٢۸ هزار و 4٠۸ 
تومان فروخته و حواله دار به قیمت ٢٣ هزار و 5٢٦ تومان معامله شد.

 با توجه به تحوات سیاست خارجی و افزایش امیدواری به موفقیت مذاکرات 
وین، آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در سایر کشورها و کاهش سفته بازی در 

بازار ارز، قیمت انواع ارز در هفته های اخیر روند کاهشی داشته است.

 درخواست اختصاص 2۰ هزار میلیارد ریال برای نهاده های کشاورزی
وزارت جهاد کشــاورزی به منظور تامین منابع مالی ازم جهت تهیه و تدارک 
نهاده های کشــاورزی به ویژه کودهای مورد نیاز بخش کشاورزی در سال جاری، 
خواستار اختصاص مبلغ ٢٠ هزار میلیارد ریال تسهیات بانکی شد.به گزارش  پایگاه 
اطاع رســانی دفتر هیات دولت شرکت خدمات حمایتی کشاورزی که مسئولیت 
تامین و تدارک نهاده های کشــاورزی به ویژه کودهای شیمیایی را بر عهده دارد، 
براســاس صورت های مالی حسابرسی شده سازما حسابرسی و طبق گزارش های 
حسابرسی ویژه تا پایان سال ١٣9۸، حدود ٢٣ هزار میلیارد ریال از دولت بستانکار 
می باشد. همچنین این شرکت در سال ١٣99 نیز بابت توزیع و فروش ٢١۸٦ تن 
انواع کودهای شیمیایی یارانه ای به کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی )که 
مبلغی بالغ بر ۸5٠٠ میلیارد ریال می باشد( صرفاً مبلغ ٢9٦5 میلیارد ریال یارانه 
دریافت نموده است.بر این اساس، شرکت یاد شده بابت عملکرد سال ١٣99 بیش 
از 55٣5 میلیــارد ریال و در مجموع بابت عملکرد تامین و تدارک کودهای یارانه 
ای طی سال های اخیر، بیش از ٢۸ هزار میلیارد ریال مطالبات یارانه ای دارد. این 
در حالی است که شرکت مذکور در سال جاری نیز مکلف به تأمین و تدارک نهاده 
های کشــاورزی، از جمله سه میلیون تن انواع کودهای شیمایی می باشد و تهیه 
و تدارک این نهاده استراتژیک، مستلزم تامین منابع مالی ازم از محل یارانه بوده 
و جهت تأمین کودهای مورد نیاز و اجرای برنامه اباغی ســال جاری در راســتای 
حفظ کمیت و کیفیت تولید محصوات کشاورزی و امنیت غذایی کشور، استفاده 

از تسهیات بانکی ضروری است.

امضای تفاهم نامه وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بانک آینده

 
توصیه های احساسی بورسی ها راهگشا نیست 

اســتاد اقتصاد و بانکداری معتقد اســت نرخ بهره واقعی که بانک ها 
پرداخت می کنند به شــدت منفی است و اینکه دو درصد دیگر هم این 

نرخ کاهش یابد، تاثیر مثبتی بر بازار سرمایه نخواهد داشت.
دکتر علی سعدوندی پیرامون وضعیت نزولی و منفی بازار سرمایه در 
ماه های اخیر گفت: یکی از دایل مهمی که بازار منفی شده است، اظهار 
نظرهای برخی افراد در دولت در خصوص نرخ ارز و سخن از کاهش نرخ به 
١5 و ١4 هزار تومان بود که باعث ایجاد تشکیک در روند بازار سرمایه شد.

این کارشــناس اقتصادی همچنین اظهار داشــت: متاسفانه وضعیت 
بازار ســرمایه یک وضعیت احساسی و واکنشی است و بعضی از فعاان 
بازار ســرمایه زیان دیده اند و دچار موج های احساســی می شــوند و در 
نهایت پیشنهادهایی می دهند که موثر نیست. تقریبا تمام پیشنهادهایی 
که فعاان بازار ســرمایه داده اند، دیر یا زود اجرا شــده است. مثا دامنه 
نوسان نامتقارنی که فعاان بازار مطرح کردند، توسط شورای عالی بورس 
تصویــب و به اجــرا درآمد. یا کاهش حجم مبنا که در اختیار ســازمان 

بورس قرار گرفت.
اینها یک سری توصیه های احساسی است که در عمل اوا موثر نیست 
و ثانیــا در اغلب موارد به ضرر بازار ســرمایه خواهد بود. یعنی اگر واقعا 
فعاان بازار ســرمایه درصدد اصاح وضعیت بازار و سرمایه گذاری خود 
هســتند، مثل یک بیماری که باید به پزشک مراجعه کند، اینها هم باید 
به کارشــناس مراجعه کنند. نه اینکه به صرف اینکه دو روز است سهام 
خریده است، توصیه هایی می کند و روی آن تاکید می کند و موج اجتماعی 

راه می اندازد، که در نهایت به ضرر خود و بازار سرمایه تمام می شود.
ســعدوندی در ادامه اظهار داشت: اان هنوز بازار سرمایه نسبتا گران 

اســت. در حقیت شرکت های بزرگ ارزان ولی شرکت های کوچک گران 
هســتند و برداشــتم این است که اگر نصف بازار بورس و فرابورس را در 
نظر بگیریم، هنوز P/e باایی دارند و باید اصاح صورت بگیرد و یا اینکه 
باید منتظر بمانیم تا این موج تورمی که متاسفانه ایجاد شده است، باعث 
شــود که در بازار سرمایه تاثیر مثبت بگذارد. زیرا بازار سرمایه دوستدار 

تورم است. هرچند برای کل جامعه متاسفانه مضر است.
این کارشناس اقتصادی در بخش دیگر صحبت های خود تاکید کرد: 
نکته بعدی اینکه برخی از فعاان بازار در خصوص ریشه بحران، در اشتباه 
هستند؛ زیرا این عزیزان علم اقتصاد نمی دانند و اطاع ندارند که تحلیل 
نرخ بهره بر اساس نرخ بهره واقعی صورت می گیرد نه نرخ بهره اسمی.

وی افزود: در ســال های 95 و 9٦ نرخ بهره واقعی برابر با مثبت ١٠ 
درصد بوده اســت، یعنی نرخ سود ســپرده ای که پرداخت می شد، بین 
١۸ تــا ٢٣ درصد ولی نرخ تورم حدود ۸ تا ١٠ درصد بود. همچنین در 
آن زمــان نرخ تورم نقطه به نقطه تولیدکننده را هم اگر در نظر بگیریم، 

بســیاری از ماه های سال 9٦، منفی بوده است. در آن شرایط چون نرخ 
بهره بسیار باا بود، نظام بانکی رفیق بازار سرمایه شده بود. و چون حجم 
معامات پایین بود، اگر در ان زمان اوراقی فروخته می شــد، به شدت به 
ضرر بازار سرمایه بود اما اان آنقدر حجم بازار سرمایه بزرگ شده است 
که اصا معامات اوراق نسبت به اندازه بازار سرمایه به حساب نمی آید.

وی خاطرنشــان کرد: بورســی ها می گویند در حال حاضر نرخ سود 
ســپرده بااست، در حالی که نرخ ســود را ١5 تا ٢٠ درصد هم اگر در 
نظــر بگیریم، نرخ تــورم انتظار حداقل ٣٠ درصد اســت. بنابراین نرخ 
بهره واقعی که بانک ها پرداخت می کنند به شــدت منفی اســت. اینکه 
دو درصــد دیگر هــم این نرخ کاهــش یابد، چه تاثیر مثبتــی بر بازار 
خواهد داشــت؟ سهامدار انتظار دارد ســپرده گذار جایگاه امن سرمایه 
 خود را رها کند و در بازار پرریســکی که در حال بازدهی منفی اســت،

 سرمایه گذاری کند!
ســعدوندی گفت: بنابراین این ها یک نوع استدال های باطلی است 
که ناشی از عدم تجربه است. ناشی از عدم علم و شناخت است. متاسفانه 
ضربات شــدید به اقتصاد کشــور خواهد زد. زیرا در نهایت ممکن است 
به ظاهر به صورت اســمی یک سال تا یک سال و نیم دیگر به نفع بازار 
سرمایه شود، چون کاهش نرخ بهره باعث ایجاد موج تورمی خواهد شد 
و این موج تورمی در نهایت به بازار ســرمایه هم خواهد رســید، منتهی 
اشکال اینجاست که فعاان بازار سرمایه از موج تورمی جا خواهند ماند. 
یعنی همین توصیه شــان هم در درازمدت به نفعشان نخواهد شد. پس 
بنابراین یک راه باطلی اســت که نه به خود فرد ســود می رساند و نه به 

اقتصاد کشور.

نرخ سود نباید ابزار رقابت بین  بانک ها باشد

تقدیر بانک ملی ایران از مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سداد

 
تکلیف سود سپرده های بانکی درسال ۱۴۰۰ روشن شد 

پیــش از این وزیــر اقتصاد به بانک ها تاکید کرده بود که ســودهای 
مصوب بانکی را رعایت کنند، زیرا در غیر اینصورت آن ها جریمه مالیاتی 
می شــوند. اکنون رئیس کل بانک مرکزی نیز اعام کرده بانک ها باید به 
نرخ های سود مصوب شورای پول و اعتبار پایبند باشند و معاونت نظارت 

بانک مرکزی با تخلفات برخورد خواهد کرد.
رعایت نکردن نرخ های ســود مصوب شــورای پول و اعتبار توســط 
بانک ها همواره محل بحث بوده به صورتی که بیشــترین تخلف بانک ها 

در زمینه سود است.
در این زمینه با ورود به ســال جــاری وزیر اقتصاد بانک ها را موظف 

به رعایت دقیق نرخ های ســود سپرده و تسهیات مصوب شورای پول و 
اعتبار کرده و به آن ها اخطار داده است که نرخ های بااتر از جز هزینه های 
قابل قبول مالیاتی محســوب نمی شوند و سازمان امور مالیاتی را مطابق 
گزارش سازمان حسابرسی موظف به انجام اقدام مورد نظر دانسته است.

به عبارت دیگر، از این پس تخلفات بانک ها در زمینه سودهای بانکی، 
برای آن ها درآمد محســوب و مالیات درآمد کسب شده از بانک ها اخذ 
خواهد شــد و دیگر بانک ها نمی توانند درآمدزایی نامتعارفی از سودهای 
بانکی داشته باشند.عاوه براین، به تازگی نیز همتی پایبندی بانک ها به 
نرخ های ســود مصوب شورای پول و اعتبار تاکید کرده و گفته است که 

ضروری است در این زمینه معاونت نظارت بانک مرکزی، نظارت خود را 
تشــدید و با بانک هایی که نرخ ها را رعایت نمی کنند، برخورد ازم را به 
عمل آورد. با این تفاسیر، برنامه مسئوان برای سود بانکی این است که 
فعا سود سپرده و تسهیات بانکی را نه تنها تغییر ندهند بلکه نظارت های 
بیشــتری بر بانک ها برای رعایت ســودهای مصوب شورای پول و اعتبار 
داشته باشند؛ به گونه ای که طبق گفته دژپسند با توجه به شرایط طبیعی 
است که سودهای بانکی تغییر کنند اما این امر باید به تدریج انجام شود.

گفتنی اســت؛ سود مصوب برای ســپرده های یک ساله ١٦ درصد و 
دو ساله ١۸ درصد و سقف سود تسهیات ١۸ درصد تعیین شده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/02/04

شماره : 1074

نگرش مجتمع گاز پارس جنوبي به تولیدکنندگان داخلی، حمایتی و سازنده است
پــارس جنوبــي طــی  گاز  مجتمــع 
ســال هاي اخـــیر با نگاه بسیار گسترده به 
سازندگان داخلي، حـمایت های مناسبی از 
تولیدکنندگان داخلی را در دستور کار خود 

قرار داده است.
به گزارش روابط عمومي شرکت ملی گاز 
ایران، احمد ولي پور، مدیر پاایشگاه ششم 
مجتمع گاز پارس جنوبي با بیان این مطلب، 
اظهار داشــت: مجتمع بزرگ گازي کشور و 
بخصوص پاایشگاه ششــم در سال تولید، 
پشــتیباني ها و مانع زدایي ها نیز حمایت از 
ســازندگان داخلی را در دستور کار داده و 
توانسته در سال گذشته، بیشترین حمایت 
را از شرکت هاي ساخت قطعات و تجهیزات 

داخلي داشته باشد.
وی بــا بیان این کــه مجتمع گاز پارس 
جنوبی اکنون به عنوان بزرگترین تولیدکننده 
گاز در کشور محسوب می شود که در حال 
حاضر، نزدیــک به ۸٠ درصد گاز مورد نیاز 
بخش هاي داخلي کشور را تولید مي کند، 
گفت: خوشبختانه با همت و تاش متخصصان 
وکارکنان پاایشگاه ششم مجتمع، هسته های 
خودکفایی بســیار خوبی در این پاایشگاه 
شــکل گرفته و در آینده شاهد فعالیت های 
اثربخش و بزرگی خواهیم بود . ولی پور با بیان 
این که شرکت های دانش بنیان، شرکت های 
بسیار خوبی برای آینده مجتمع گاز پارس 

جنوبي هســتند و اهداف توســعه ای آنها 
در ســال های آینده محقق می شود، اضافه 
کرد: این شــرکت ها در بخش های پیچیده 
خدمات مهندســی، تعمیرات و ... در سطح 
 مجتمع بخصوص پاایشــگاه ششم ایفای

 نقش می کنند.
 میزان تعامل با شرکت هاي داخلي 

و دانش بنیان
ولــي پور با اشــاره به نقــش محوري و 
سازنده شرکت هاي داخلي و دانش بنیان ها 
در بخش مهندسی و خدمات فنی پاایشگاه 
ششــم مجتمع گاز پارس جنوبي، تصریح 
کرد: تعداد بسیار زیادي شرکت هاي سازنده 
داخلي دانش بنیان هم اینک با اداره مهندسي 

و خدمات فني در حال انجام پروژه مشترک 
 مي باشند که در آیتم )دستاوردها و اقدامات 
شــاخص - بخش مهندسی( شرح پروژه ها 

آمده است.
وي گفت: در بخش تعمیرات در ســال 
99، فرآیند تامین اقام مختلف از شــرکت 
هــاي دانش بنیان توســط کارگاه مکانیک 

انجام شده است.
این در حالی اســت که از نقش محوري 
و ســازنده شــرکت هاي داخلــي و دانش 
بنیان در بخش روتاري پاایشــگاه ششــم 
مجتمع گاز پــارس جنوبي، همانند فرآیند 
ســاخت پروانه مرحله سه کمپرسور هواي 
واحد 123k101A، فرآیند اصاح مجموعه 
پیستون مرحله اول و ولوهاي کمپرسور و ... 

نیز، نمی توان غافل شد.
نقش محوري سازندگان داخلي در بخش 

سرویسز پاایشگاه ششم
وي ادامــه داد: در بخش سرویســز در 
راســتاي همکاري با شــرکت هاي سازنده 
داخلي و شــرکت هاي دانش بنیان، فرآیند 
تامین اقام نسوز سرامیکي جهت استفاده 

در زباله سوز پاایشگاه ششم انجام شد.
ولــي پــور در ایــن خصــوص گفت: 
و   ١5 فــاز   ١٠٣ کمپرســور   راه انــدازي 
١٦ بجا مانده از طرح، راه اندازي کمپرسور 
١٠4 و ١١٦، بومي ســازي قطعات داخلي 
کمپرســور هــواي زیمنس، بومي ســازي 
 فــرول هــاي شــش گــوش زباله ســوز، 
فــاز   AGE معیــوب  خطــوط  تعویــض 
١5 و ١٦، طراحــی و ســاخت دیافراگــم، 
 اورینــگ و واشــرهای متنوع مــورد نیاز 
تجهیزات ابزاردقیق، از موارد بسیار مهم در 

این خصوص است.

 بیش از 2 هزار روستای خوزستان گازرسانی شده است
مدیرعامل شــرکت گاز استان خوزســتان از گازرسانی به ٢٢5۷ روستای 

این استان خبر داد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت نفت، عبداه ابول پور گفت: ســال 
١٣99 پروژه گازرســانی به ١۷١ روستا به بهره برداری رسید و امسال هم ١۷ 
طرح گازرســانی به ١4 روستای استان در حال اجراست که با بهره برداری از 
آنها، تعداد روستاهای گازرسانی شده استان به بیش از ٢٢5۷ روستا می رسد.

وی با بیان اینکه در ســال های اخیر، گازرسانی به روستاهای استان شتاب 
قابل توجهی گرفته است، اظهار کرد: از مجموع ٣٣4۷ روستای دارای شرایط 

گازرسانی در خوزستان، تاکنون به ٢٠5۷ روستا گازرسانی شده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان خوزستان همچنین با بیان اینکه همه روستاهای 
باای ٢٠ خانوار در اولویت گازرســانی هستند، افزود: هم اکنون به ۸5 درصد 
جمعیت این روســتاهای استان گازرسانی شــده و براساس برنامه ریزی های 
انجام شــده در صورت تخصیص بودجه، تا پایان سال ١4٠٠ همه روستاهای 

مشمول گازرسانی در استان از گاز طبیعی بهره مند می شوند.
ابول پور در پایان تصریح کرد: شــرکت گاز اســتان خوزستان هم اکنون در 

مناطق روستایی ١۷١ هزار و 4٢۸ مشترک دارد.

 ۴3 هزار کیلومتر خطوط گاز در گیان نشت یابی شد
با توسعه گازرسانی و افزایش روزافزون طول خطوط تغذیه و شبکه گاز در 
استان گیان بر ضرورت بازرسی مستمر از تاسیسات و خطوط گاز افزوده شده و 
در همین راستا شرکت گاز استان گیان در سال 99 بیش از 4٣ هزار کیلومتر 

خطوط گاز در سطح گیان را مورد نشت یابی قرار داده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، حســین اکبر مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان گیان با اعام اجرای 4٣ هزار کیلومتر عملیات نشــت 
یابی خطوط گاز در ســال 99 در اســتان، گفت: این میزان نشت یابی نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشته ۷٢ درصد رشد داشته و در نوع خود یک رکورد 

محسوب می شود.
وی با بیان اینکه کلیه مراحل و عملیات نشت یابی توسط تجهیزات و سیستم 
های به روز و استاندارد انجام می پذیرد، اظهار داشت: شرکت گاز استان گیان 
با برنامه ریزی و زمانبندی مناسب، عملیات نشت یابی از خطوط گاز استان را 
در سال 99 در همه مناطق استان به انجام رسانده و ١٠٠ درصد ایستگاه ها، 
شیرها، شبکه ها و خطوط توزیع گاز در استان مورد بازرسی قرار گرفته است.

اکبر بیان کرد: بازرســی مستمر از تاسیسات و خطوط گاز درجهت حفظ 
ایمنی و پایداری جریان گاز مشــترکین از الزامات و اهداف مهم این شــرکت 

محسوب می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان گیان افزود: عاوه بر نشت یابی خطوط گاز، 
در ســال گذشته ١5٠۷ مورد  نشــت یابی از ایستگاه ها و بیش از 9٦٣ هزار 

مورد نشت یابی از علمک ها و انشعابات گاز در استان به ثبت رسیده است.
وی در خاتمه، اظهار داشت: شرکت گاز استان گیان برای حفظ ایمنی و 
پایداری خطوط، کلیه تاسیسات گاز را تا درب منازل مردم و مشترکین گرامی 
را مورد بازرسی و نشت یابی قرار می دهد و مسئولیت حفظ ایمنی در داخل 
منازل بر عهده مشــترکین محترم می باشــد و ازم است تا مصرف کنندگان 
گاز طبیعی هرچند وقت یکبار با بررســی وسایل گازسوز، ایمنی منازل خود 

را تضمین کنند.

 آبرسانی به مجتمع ۴۱ روستایی تیران و کرون
مدیر آبفای تیران و کرون با بیان اینکه از سال ١٣۸4 آبرسانی به مجتمع 
4١ روســتایی تیران و کرون در دستور کار قرار گرفت خاطر نشان ساخت: از 
آن زمان تا پایان سال گذشته ٣4 روستا در مجتمع 4١ روستایی تیران و کرون 

تحت پوشش سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ قرار گرفته اند.
عملیات اجرای مرحله سوم آبرســانی به مجتمع 4١ روستایی شهرستان 

تیران و کرون با اجرای ۷ کیلومتر خط انتقال آغاز شد.
مدیر آبفای تیران و کرون با بیان اینکه اجرای این طرح در واپسین روزهای 
ســال ١٣99آغاز شد، اظهار داشــت: از دهم اسفند ماه سال گذشته عملیات 
آبرســانی به روستای قلعه ناظر که بخشی از مجتمع 4١ روستایی شهرستان 
تیران و کرون اســت، آغاز شده و تاکنون بیش از ٣5٠٠ متر از خطوط انتقال 

به اجرا درآمده است.
سعید عابدینی هدف از اجرای این طرح را ارتقای کمی و کیفی آب شرب 
ســاکنان روستای قلعه ناظر برشمرد و اظهار داشت: هم اکنون آب شرب این 
روستا از طریق منابع محلی تامین می شود که با بهره برداری از این طرح آب 
شرب ٢٢۷5 نفر از ساکنان این روستا از سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ تامین 
خواهد شد. مدیر آبفای تیران و کرون با تاکید بر لزوم تامین پایدار آب شرب 
روســتای قلعه ناظر اظهار داشت: پیش بینی می شود این طرح در خرداد ماه 
سال جاری به بهره برداری برسد. عابدینی با بیان اینکه از سال ١٣۸4 آبرسانی 
به مجتمع 4١ روســتایی تیران و کرون در دستور کار قرار گرفت خاطر نشان 
ســاخت: از آن زمان تا پایان سال گذشته ٣4 روستا در مجتمع 4١ روستایی 

تیران و کرون تحت پوشش سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ قرار گرفته اند.
وی با بیان اینکه با اجرای ۸ کیلومتر خط انتقال دیگر، تمام 4١ روستاهای 
ایــن مجتمع از آب طرح اصفهان بزرگ بهره مند می شــوند، تصریح کرد: با 
اجرای این عملیات، روســتاهای کردعلیا، کرد سفلی، دولت آباد، دره بید، گن 
هران و تقی آباد در مجتمع 4١ روســتایی تیران و کرون از ســامانه آبرسانی 

اصفهان بزرگ برخوردار می شوند.
مدیرآبفــای تیران و کرون با بیان اینکه مرحله ســوم طرح آبرســانی به 
مجتمع 4١ روســتایی، با مشــارکت دهیاری روســتای قلعــه ناظر اجرایی 
شــده اســت ، ابراز امیــدواری کرد با تامیــن اعتبــارات ازم، مرحله بعدی 
 ایــن طرح که آبرســانی به ٦ روســتای باقــی مانده در این مجتمع اســت

 نیز آغاز شود .

 برگزاری جشنواره گل ها در دامنه البرز جنوبی
 نخســتین جشــنواره گل های رنگارنگ در دامنه های البرز سرافراز و در 
پیست بین المللی دیزین واقع در منطقه آسارای کرج به زودی آغاز می شود.

مدیرعامل هلدینگ الف و از حامیان جشــنواره گل ها در پارک چمران کرج 
روز دوشنبه به خبرنگار ایرنا گفت: جشنواره گل ها قرار است از ٢٠ اردیبهشت 
ماه سال جاری در منطقه پیست دیزین آغاز شود که حدود ٦ ماه به طول می 
انجامد و ٢٠ مهرماه سال جاری به کار خود پایان می دهد.علی اکبر پهلوانی 
افزود: قرار اســت در فضایی به مســاحت 4٠ هکتار از مساحت 55٠ هکتاری 
پیست دیزین به برگزاری جشنواره گل ها و همچنین نمایشگاه جنبی صنایع 
دســتی این جشنواره اختصاص یابد.وی اظهار داشت: ٣٠ هکتار از دشت 4٠ 
هکتاری دیزین که از دامنه های کوه البرز آغاز و تا پایین کوه و کنار رودخانه 

از ٢ جهت ادامه می یابد، به ایجاد باغ گل ها اختصاص یافته است.
وی بابیان اینکه کار کشــت گل ها در ماه های اخیر توســط ٢5٠ نفر از 
کارگران طی 45 روز انجام شده، گفت: در این جشنواره از انواع گل ها همچون 
بنفشــه، اله، قرنفل، ستاره ای، سینره، داوودی و کوکب استفاده شده است.

پهلوانی افزود: هم اکنون پیست دیزین از برف پوشیده شده و کم کم در حال 
آب شدن است و با آب شدن برف ها نخستین گل هایی که چشم هر بیننده 
ای را می نوازد گل های رنگارنگ بنفشه است که به محض اینکه از زیر برف 

خارج می شوند، گل ها باز می شوند.

نشت یابی بیش از ۱۶ هزار کیلومتر از خطوط گازرسانی استان بوشهر در سال 99
مدیرعامل شرکت گاز استان بوشهر از نشت یابی ١٦4٠٠ کیلومتر از 

خطوط گازرسانی این استان در سال 99 خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، مســلم رحمانی با 
اعام این خبر، گفت: با توجه به گـــستردگی شبکه گازرسانی در استان 
و اهمیت کنترل این شــبکه به منظور جلوگیری از وقوع نشتی و اتاف 
سـرمایه حیاتی گاز، نشت یابی خطوط لوله از اهمیت باایی برخوردار است

وی ادامه داد: واحد بازرســی فنی یکی از واحدهای ســتادی شرکت 
گاز اســتان بوشــهر می باشــد که اقدام به حصول اطمینــان از تطابق 
مشــخصات فنی کاا و تجهزات خریداری شده با استاندارد های ملی و 
بین المللی، کنترل پروژه ها بر اساس دستورالعمل های موجود و تست 
های آزمایشــگاهی، تقویت ارکان کنترلی پروژه ها، نشت یابی و بازرسی 
فنی ایستگاه های تقلیل فشار گاز، حفاظت کاتدیک شبکه های گازرسانی 
بمنظور پیشــگیری از فرسودگی و خطرات احتمالی و ارائه توصیه های 

فنی را در دستور کار خود دارد .
مدیرعامل شرکت گاز استان بوشهر در ادامه، افزود: بر همین اساس، 
در ســال 99 اقدامات قابل قبولی در بحث نشت یابی انجام داده ایم که 
به روز رســانی سامانه جهت پایش کیلومتر و بررسی عملکرد نشت یاب 

ها و همچنین حذف گزارشــات کاغذی و دستی و امکان پیگیری ها به 
صورت نرم افزاری از جمله مهمترین این اقدامات می باشند.

وی در ادامه بیان داشــت: عوامل متعــددی از قبیل خوردگی های 
خارجی و داخلی، تغییر بستر خاک، حوادث غیر مترقبه و  ... اغلب منجر 
به ایجاد نشتی های جزئی یا وسیع در خطوط لوله می گردد که این امر 
لزوم بازرسی های مستمر و نشت یابی این خطوط را ضروری می سازد.

رحمانی تصریح کرد: از ابتدای سال 99 تا کنون، ١٦4٠٠ مورد نشت 
یابی در 5٣4 ایستگاه )CGS و TBS MS,MRS,CGS-TBS,( انجام شده است.

وی گفــت: با هدف جلوگیری از بروز حوادث جانی و مالی ناشــی از 
نشت گاز در استان، نشت یابی های زمینی و هوایی به صورت مستمر در 
حال انجام می باشد .رحمانی در ادامه گفت: جهت گاز رسانی مستمر و 
همچنین جلوگیری از فرسودگی تجهیزات، ضخامت سنجی از تجهیزات 
٢۸۸ ایستگاه  )CGS,CGS/TBS,TBS( انجام شده است.مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان بوشــهر گفت: با تاش همکاران و اقدامات صورت گرفته در 
سال 99، شاهد کاهش 5٠ درصدی عیوب و نشتی در ایستگاه های گاز 
بوده ایم.وی در پایان، به گزارش دهی آناین نشتی ها و عیوب از طریق 
گوشــی و سامانه نشــت یابی و صرفه جویی در وقت و هزینه کاغذ  نیز 
اشاره کرد و گفت: به دلیل حساسیت موضوع  نشت یابی خطوط تغذیه و 
شبکه توزیع گاز، هر سال برنامه ریزی مدونی تدوین می شود و برای سال 
١4٠٠ هم با هدف کاهش زمان در جهت رفع نشتی ها قسمت دوم سامانه 
نشــت یابی را به بهره برداری خواهیم رســاند و با تجهیز سه گروه نشت 
یابی دیگر به نشت یابی لیزری و همچنین قابلیت های سامانه نشت یابی 

در راه رسیدن به موفقیت های بیشتر این واحد تاش خواهیم کرد .

نشت یابی از ۱۴ هزار و 88۴ کیلومتر خطوط تغذیه و شبکه توزیع و انشعاب در شرکت گاز استان یزد
مدیرعامل شرکت گاز استان یزد از نشت یابی ١4 هزار و ۸۸4 کیلومتر 
خطوط تغذیه، شــبکه توزیع و انشعاب توسط بازرسی فنی این شرکت در 

سال گذشته خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، علی اکبر میدانشاهی 
با اشــاره به گســتردگی شــبکه های گازرســانی، تجهیزات و تأسیسات 
 موجــود در اســتان یزد و بــا تأکید بر اهمیــت فرآیند نشــت یابی در 
شناســایي و کنترل نقاط مخاطره آمیز به منظــور جلوگیری از هدررفت 
انــرژی، گفــت: از مجموع ١4 هــزار و ۸۸4 کیلومتر نشــت یابی صورت 
پذیرفتــه که در برگیرنده کلیه خطوط تغذیه، شــبکه توزیع و انشــعاب 
 گاز اســتان می باشد، ١٢ هزار و ۸۸٦ کیلومتر مربوط به شبکه های پلی

 اتیلــن و یــک هــزار و 99۸ کیلومتر مربوط به خطوط فلزی می باشــد 
 کــه به صورت مســتمر و بر اســاس برنامه ریزی دقیــق و مدون صورت

 پذیرفته است.
وی در ادامــه، با اشــاره به اهمیت ایســتگاه ها و شــیرهای خطوط 
گازدار افزود: در ســال 99 عاوه بر نشــت یابی شــبکه و انشعابات، یک 
هزار و ١۸9 مورد ایســتگاه های تقلیل فشــار و اندازه گیری و همچنین 

١٦ هــزار و ٢4١ مورد شــیر شــبکه های پلی اتیلن و فــوادی نیز مورد 
بازرســی و نشــت یابی قرار گرفته که نســبت به مدت مشابه سال قبل با 
 رشــد قابل ماحظه ای همراه بوده است.میدانشاهی در رابطه با فرآیند کار

 نشــت یابــی در این شــرکت گفــت: پس از شناســایی موارد نشــتی 
توســط تیم بازرســین کنتــرل نشــت گاز، مــوارد نشــتی و مخاطره 

 آمیــز از طریق ســامانه مدیریت نشــت یابی در اســرع وقــت به واحد
 بهره برداری اعام و واحدهای مربوطه در سریع ترین زمان ممکن، نسبت 

به رفع نشتی اقدام می کنند.
وی ادامــه داد: ایــن در حالی اســت که با توجه به حساســیت های 
عملیات نشــت یابي، فرآیند مذکور می بایســت با دقــت و برنامه ریزي 
مدون صورت پذیرد؛ لذا شــرکت گاز اســتان یزد توجــه ویژه ای به این 
موضوع داشــته و به منظور مطابقت فعالیت های شــرکت با اســتانداردها 
 و دســتورالعمل های شــرکت ملی گاز ایران، بازرســی های مســتمر از 
پروژه های در حال اجرا، ایســتگاه های تقلیل فشــار و سیســتم حفاظت 

کاتدیک صورت می پذیرد.
مدیرعامل شرکت گاز استان یزد در پایان خاطر نشان ساخت: اقدامات 
فوق از طرفی منجر به افزایش ضریب ایمنی، بهبود بهره وری، جلوگیری از 
خطرات احتمالی، ارتقاء سطح کیفی عملکرد تاسیسات گازرسانی و کاهش 
هدر رفت گاز و کاهش آلودگی های زیست محیطی خواهد شد و از طرف 
دیگر، به عنوان عاملی موثر در حفظ و صیانت از گاز طبیعی به عنوان یک 

سرمایه ملی و تأسیسات و تجهیزات گازرسانی به شمار می رود.

برق رسانی به روستاهای ایران همتراز با کشورهای توسعه یافته است
 مجری طرح برق رســانی روستایی کشور با اشاره به 
میانگین جهانی ۸5 درصدی برق رسانی روستایی در سال 
٢٠٢٠ در جهان، گفت: میانگین برق رسانی به روستاهای 
ایران 99.۷ درصد و همتراز با کشورهای توسعه یافته جهان 
است. »علی چهل امیرانی« روز سه شنبه در مراسم افتتاح 
برق رســانی به ٦٢ روستای کشور در قالب سومین هفته 
پویش هر هفت- الف-ب - ایران که با حضور اســتاندار 
کرمانشاه و ارتباط ویدئو کنفرانسی با وزیر نیرو در سرسرای 
اجتماعات شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه برگزار 
شد، افزود: اکنون برق رسانی به 5۷ هزار و ۷55 روستا در 
کشور با ٢5٠ هزار کیلومتر شبکه توزیع به اتمام رسیده 
 اســت.او گفت: ٣١ درصد شبکه توزیع نیروی برق کشور 

در راســتای پوشــش ٢١ میلیون نفر ساکن در روستاها 
اختصاص یافته  است.چهل امیرانی همچنین گفت: امروز 
در این مراسم؛ برق رسانی به ٦٢ روستا با اعتبار ٣١ میلیارد 
و 4١ میلیون تومان در ١٦ استان  کشور شامل اردبیل، ایام، 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، کرمان، خراسان جنوبی، 
خراســان رضوی، خراسان شــمالی، خوزستان، سیستان 
و بلوچســتان، مازندران، قزوین، کرمانشاه، کهگیلویه و 
بویراحمد، لرســتان و یزد با 9٣١ خانوار و جمعیت ســه 

هزار و ٦٠٠ نفر به بهره برداری رسید. 

 سال ۱۴۰۰ برق رسانی به 25۰ روستای کشور 
در دستور کار است

چهــل میرانی در بخــش دیگر از ســخنان خود به 
برنامه های این حوزه وزارت نیرو در ســال ١4٠٠ اشــاره 
کرد و گفت: امســال برق رسانی به ٢5٠ روستا در کشور 

برنامه ریزی شده است.
وی اضافه کرد: برق رســانی به روستاهای زیر و باای 
١٠ خانوار نزدیک شــبکه توزیع نیروی برق یکی دیگر از 

برنامه های وزارت نیرو در سال جاری است.
مجری طرح برق رســانی روستایی کشــور در ادامه 
اولویت وزارت نیروی را در ســال ١4٠٠ بهینه ســازی 
شبکه توزیع نیروی برق روستایی اعام کرد و گفت: ۷5 
درصد اعتبارات این بخش برای بهینه ســازی شبکه برق 

اختصاص یافته است.

 امسال 2۰ هزار دستگاه مولد برق به عشایر 
کشور تحویل داده می شود

چهل امیرانی همچنین در بخش دیگر از سخنان خود 
برق رسانی به عشایر کشور را یکی دیگر از برنامه های وزارت 
نیرو در ســال ١4٠٠ عنوان کرد و گفت: امسال ٢٠ هزار 
دستگاه مولد نیروی برق به عشایر تحویل داده می شود و 
تا آخر فصل بهار تعداد ١٠ هزار دستگاه آماده تحویل به 
عشایر است.»رضا اردکانیان« وزیر نیرو نیز در این مراسم 
گفت: در ســال جاری این وزارتخانه اجرای ٢9٠ پروژه با 
اعتبــار ٦٦ هزار میلیارد تومان را برنامه ریزی کرده و در 
قالب پویش هر هفته الف- ب- ایران این پروژه ها فارغ از 

رفتن و آمدن دولت ها به بهره برداری می رسد.

آب های ژرف راه نجات سیستان و بلوچستان است
نماینده مردم حوزه انتخابیه زابل در مجلس شورای اسامی و بنیانگذار 
آب های ژرف ایران گفت: یکی از راه های رســیدن به آب پایدار و نجات 

سیستان و بلوچستان از کم آبی ایجاد آب های ژرف در منطقه است.
حبیــب اه دهمــرده روز سه شــنبه در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا 
اظهارداشــت: در ســال 94  موضوع آب ژرف برای نخستین بار در ایران 
ایجاد شد و ردیف ملی تحت عنوان مطالعه آب ژرف و همچنین در بودجه 
مجلس برای آن اختصاص یافت و در همان سال ها یک نشست و تفاهم نامه 
با دکتر ستاری معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری امضا شد که یکی 
از بندهای این تفاهم نامه مطالعه آب ژرف و تبخیر و رسوب گذاری بود.

وی با اشاره به اینکه طی٢ سال مطالعه آب ژرف منطقه سیستان انجام 
و به کمک متخصصان داخلی و خارجی سرانجام به جمع بندی رسیدیم 
که در این منطقه چنین آبی وجود دارد افزود: سپس حفر نخستین چاه 
شروع شد البته با سنگ اندازی و مخالفت های بعضی از عناصر روبه رو بود 
که اگر این اتفاق نمی افتاد وضع ما خیلی بهتر از اان بود با این وجود این 
نخستین چاه ژرف با عمق سه هزار متر در منطقه سیستان ایجاد شد. 

نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند نیمروز و هامون در مجلس با تاکید 
بــر اینکه چاه دوم اخیراً در حال انجام وجواب دادن اســت تصریح کرد: 

خوشبختانه در بودجه امسال 4٠٠ میلیارد تومان برای این آب در منطقه 
سیستان در نظر گرفته شده است.

وی ادامه داد: با توجه به ساخت بند کمال خان منابع آب ی مطمئن 
باید برای این منطقه تامین شود که وابسته به مناطق دیگر نباشد البته 

موضوع انتقال آب از دریای عمان نیز در دستور کار قرار دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: دیروز/دوشــنبه/ در بازدیدی که به اتفاق دکتر 

ستاری داشتیم به این جمع بندی رسیدیم که در فاز نخست با مطالعاتی 
که وجود دارد حدود ١٠ تا ١5 چاه ژرف ایجاد شود زیرا هر چاهی تنها 

٢ هفته تا ٢٠ روز طول می کشد تا به مرحله بهره برداری برسد. 
بنیانگذار آب های ژرف ایران با بیان اینکه آب های ژرف بســیار خوبی 
برای کشاورزی و آشامیدنی در این منطقه وجود دارد و نظر من این است 
که همگان کمک کنند تا حداقل ١٠٠ حلقه چاه در منطقه سیستان ایجاد 
شود ادامه داد: البته در بلوچستان نیز مطالعاتی در این پهنه ها انجام شده 

و جواب هم می دهد زیرا حجم آب بسیار باا است.
وی عنــوان کرد: نکته مهم دیگری که باید به آن تاکید کرد اینکه با 
آزمایش های انجام شــده در آزمایشــگاه های ایران و خارج از کشور در 
این آب هیچ مشکلی از نظر جنس رادیواکتیو وجود ندارد زیرا آب جاری 
و حجم آن بســیار زیاد بوده و هر میزان که برداشت کنیم دچار کمبود 

نخواهیم شد که این از لطف پروردگار است. 
دکتر دهمرده با بیان اینکه به امید روزی که حتی به کشور افغانستان 
نیز آب بدهیم افزود: اگر مخالفت ها نبود سه سال قبل چنین حجم آبی 
را داشتیم و فرصت از دستمان نمی رفت و فرصت سوزی یکسری عناصر 

که انتظار آن را نداشتیم سرعت کار را به تاخیر انداخت. 



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/02/04

شماره : 1074

احتمال رویارویی استقال و پرسپولیس در آسیا
 در صورت صعود استقال و پرسپولیس به 
دور حذفی لیگ قهرمانان آسیا احتمال دربی 
آسیایی وجود دارد.صدرنشینی پرسپولیس 
و استقال در مرحله گروهی لیگ قهرمانان 
آســیا، ســبب شــده تا این دو تیم شانس 
اول صعود به مرحلــه حذفی لقب بگیرند. 
نگاهی خواهیم داشــت به احتماات تقابل 
ســرخابی های پایتخت و رقم خوردن اولین 

دربی آسیایی.

 پرسپولیس صدرنشین، استقال 
صدرنشین؛ ۱۰ درصد

اگر هر دو تیم پرســپولیس و اســتقال 
مرحلــه گروهی لیگ قهرمانان آســیا را با 
صدرنشــینی به اتمام برســانند، فقط یک 
احتمال از ١٠ احتمال، سرخابی ها را مقابل 
هم قرار می دهد. آن یک حالت، صعود تیم 
 ،A دوم گروه  خودشان به همراه تیم دوم گروه
گروهی که الهال در آن حضور دارد، است.

 پرسپولیس صدرنشین، استقال 
تیم دوم؛ ۴۰ درصد

اگــر پرســپولیس جایــگاه کنونی اش 

را حفــظ کنــد اما اســتقال قافیــه را به 
رقبا ببــازد، وقوع دربی آســیایی، بااترین 
احتمال را برای پرســپولیس خواهد داشت 

 و هیچ حریفی به اندازه استقال به این تیم
 نزدیــک نخواهد بود. یعنــی از ١٠ حالت 
 ممکــن، 4 تــا حکم بــه دربــی می دهند

هــای  حالــت  هــم  دیگــر  تــای  و ٦    
متفاوت هستند.

 پرســپولیس تیم دوم، استقال 

صدرنشین؛ 2۰ درصد
اگر عکــس اتفاق باا رخ دهد، دو حالت 
حکم به دیدار پرسپولیس و استقال می دهند. 
برای استقال در صورت صدرنشینی، محتمل 
تریــن اتفاق، تقابل با بهترین تیم دوم گروه 
A یعنی تیمی از بین استقال تاجیکستان، 
شــباب ااهلی امارات و آلمالیق ازبکستان 
اســت. دو حالت هم دیدار با پرسپولیس را 

نشان می دهد؛

  E و B، C ١. صعود تیم دوم گــروه های
و همچنین

E و B، D ٢. صعود تیم دوم گروه های

 پرسپولیس تیم دوم، استقال تیم 
دوم؛ صفر درصد

تیم هــای دوم هرگــز در مرحلــه یک 
هشــتم نهایی تقابلی باهم نخواهند داشت 
و پرسپولیس و اســتقال نیز اگر به عنوان 
بهتریــن تیم دوم صعــود کنند، حداقل در 
مرحله اول حذفی باهــم روددرو نخواهند 
شد. البته احتمال اینکه این دو تیم هر دو در 
گروه خودشان دوم شوند هم خیلی کم است.

سرمربی اسبق تیم ملی کشتی فرنگی با تاکید بر اینکه کشتی ایران همیشه 
افتخارآفرین بوده و مردم از کشتی انتظار دارند، گفت: کسی نمی تواند از زیر 

آن در برود و بگوید از کشتی در المپیک توقع نداشته باشید.
 درباره عملکرد فرنگی کاران ایران در رقابت های کســب سهمیه المپیک 
و قهرمانی آسیا، اظهار کرد: ابتدا جا دارد قهرمانی تیم ملی کشتی فرنگی در 
رقابت های قهزمانی آسیا را تبریک بگویم. آمار دقیقی ندارم اما فکر می کنم 
تعداد قهرمانی های کشتی فرنگی ایران در آسیا دو رقمی شده است. به ملی 
پوشان و کادر فنی بابت این قهرمانی تبریک می گویم . بعد از مدت طوانی 
تعطیلی رقابت های کشــتی به دلیل شیوع کرونا و شرایط سخت تمرین در 

قرنطینه، کشتی فرنگی ایران نشان داد حرکت رو به جلو داشته است.
سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی، افزود: چهره های جدیدی به تیم ملی 
آمده اند و نمایش خوبی از خود نشان دادند. ۸٠ درصد این نفرات، شاگردان 
من در رده نوجوانان بودند و من حتی می دانم آنها در چه فنونی تبحر بیشتری 
دارند. قطعا این کشتی گیران به شرط کسب تجربه بیشتر و رها نشدن می 
توانند آینده کشــتی ایران باشند. بیشتر مبارزه ها به نفع کشتی گیران ایران 
یک طرفه بود و فقط برابر یکی دو حریف کار کشتی گیران ما گره خورد که 

جا دارد کادر فنی معایب را برطرف کنند.
وی درباره شکست عجیب حسین نوری فرنگی کار با تجربه ایران مقابل 
حریف چینی که باعث از دســت رفتن سهمیه المپیک در وزن ۸۷ کیلوگرم 
شد، گفت: شکست نوری تاکتیکی بود و ربطی به امادگی جسمانی نداشت. 
او باید خیلی راحت ســهمیه را می گرفت. من٢، ٣ سال با نوری کار کردم، 
او کشــتی گیری جنگنده و رو به جلو است اما مربیان باید کنار تشک دائم 
با او در هنگام ٦ دقیقه مبارزه در ارتباط باشــند. وقتی او از حریف جلو بود 
دیگر نیازی نبود در ثانیه های پایانی حریفش را تحت فشار بگذارد. تاکتیک 

او در مبــارزه خوب نبــود. وقتی از حریفش جلو بود نیازی نبود برای اجرای 
فــن بارانداز انقدر انــرژی اش را تلف کند. به نظر من هماهنگی میان کادر و 
نوری و همچنین تاکتیک او خوب نبود که همین عوامل باعث شکستش شد.

اشــکانی درباره نمایــش خوب ناصر علیزاده فرنگــی کار جوان ایران در 
رقابت های قهرمانی آسیا و تصمیم کادر فنی برای اعزام او برای کسب سهمیه 
المپیک در بلغارســتان، گفت: او خیلی خوب و جنگنده ظاهر شد و قهرمان 
شد. او تقریبا در سبک قاسم رضایی مبارزه می کند. به نظر من ریسک کادر 
فنی تیم ملی برای اعزام این کشــتی گیر جوان به رقابت های کسب سهمیه 
المپیک قابل تقدیر اســت و امیدوارم او در این راه موفق باشد. شاید اگر من 
ســرمربی تیم ملی بودم یک کشــتی گیر باتجربه تر را به رقابت های کسب 
ســهمیه می فرستادم چرا که کار در آنجا سخت است و آخرین فرصت برای 

کسب سهمیه المپیک خواهد بود.
دارنده مدال نقره جهان ٢٠٠5، با اشــاره به نمایش برخی دیگر از فرنگی 

کاران ایران، گفت: محمدرضا گرایی حریفانش را یک طرفه برد و به نظر من 
حتما ازم است به یک تورنمنت اعزام شود. دلخانی هم واقعا شجاعانه کشتی 
گرفت، پژمان پشتام هم خوب و رو به جلو نشان داد اما از کاویانی نژاد انتظار 

بیشتری می رفت و باید مدال طا می گرفت.
وی با تاکید بر اینکه توجه به جوانان در زمان حضورش در راس تیم ملی 
در حال حاضر نتیجه داده است، خاطرنشان کرد؛ بعد از المپیک ٢٠١٦ وقتی 
سرمربی تیم ملی بودم خیلی ها انتقاد می کردند اما واقعا ما نفرات جایگزین 
در تیم ملی نداشــتیم. خیلی سختی کشیدیم تا نفرات جدید رو بیایند. اما 

خوشحالم ریسکی که در ان موقع کردیم اان نتیجه داده است.
اشــکانی ادامه داد: ما باید با نگاه به آینده و دوراندیشــی حرکت کنیم و 
تصمیم بگیریم. ما ١٠ مرتبه قهرمان آسیا شده ایم اما کشورهایی مثل ژاپن، 
کره و...اصا توجهی به آسیا ندارند، در عوض آنها چقدر در رقابت های جهانی 
مدال گرفته اند و ما چقدر مدال داشته ایم. آسیا خیلی وقت است برای کشتی 
فرنگی ایران کوچک شده است و باید نگاهمان به کسب مدال در رقابت های 

جهانی و المپیک باشد.
ســرمربی ســابق تیم ملی، در پایان درباره پیش بینی خود از نتایج تیم 
ملی کشــتی فرنگی در المپیک توکیو و اینکه عنوان می شــود نباید توقعی 
از کشــتی در المپیک وجود داشته باشد، گفت: کشتی همیشه در المپیک 
افتخارآفرینــی کــرده و مردم نیز از کشــتی انتظار دارنــد. باید تاجایی که 
می توانیم به کشتی گیران و مربیان انگیزه بدهیم. مردم همیشه توقع دارند 
کشــتی موفق باشد و کســی نمی تواند از زیر آن در برود و بگوید از کشتی 
 توقع نداشــته باشــید و مدال نخواهید. امید همه مردم این است که کشتی 
در المپیک افتخارآفرینی کند و پرچم مقدس ایران توسط کشتی گیران به 

اهتزاز دربیاید.

هیچ کس نمی تواند بگوید از کشتی در المپیک مدال نخواهید

 
 پسر کالدرون مسئول فوتبال ایران شد نه خودش! 

روز گذشــته فدراســیون فوتبال از بازگشت گابریل 
کالدرون، ســرمربی پرسپولیس به فوتبال ایران در قالب 
برنامه ای از سوی فیفا خبر داد اما در واقع پسر کالدرون 

این مسئولیت را برعهده دارد نه خودش!
 روز گذشته فدراسیون فوتبال در خبری از بازگشت 
گابریل کالدرون به فوتبال ایران خبر داد و اعام کرد که 
سرمربی سابق پرسپولیس از سوی فیفا به عنوان مسئول 
پروژه تجزیه و تحلیل اکوسیستم فیفا و رشد استعدادهای 

فوتبال ایران انتخاب شده است.
اما از صبــح امروز، برخی از نزدیکان این ســرمربی 
آرژانتینی اعام کردند که این موضوع صحت ندارد بلکه 
پســر گابریل کالدرون به نام »تیتو« از سوی فیفا برای 

پیشبرد ماموریتی در فوتبال ایران انتخاب شده است.
تماس ها با فدراســیون فوتبال برای بررسی صحت و 
سقم این ماجرا نتیجه نداشت تا اینکه این فدراسیون در 
بیانیه ای به اشتباه خود اذعان کرده و از یک گاف خبری 

جدید خبر داده است.

متن خبر اصاح شــده از سوی این فدراسیون به این 
شرح است: »با توجه به خبر منتشر شده در روز گذشته 
)سی ام فرودین( با تیتر »بازگشت کالدرون به فوتبال ایران« 

به اطاع می رساند در نامه ارسال شده به فدراسیون فوتبال 
نام GABRIEL CALDERON قید شــده و ریاست محترم 
کمیته جوانان بر همین اســاس نام ایشان را طبق نامه 

دریافتی اعام کرده است.
باتوجه به اصاح این موضوع از سوی گابریل کالدرون، 
سرمربی سابق پرسپولیس، با بررسی مجدد مشخص شد 
گابریل کالدرون پیگرینو )PELLEGRINO( پســر گابریل 
کالدرون به نمایندگی از فیفا به عنوان کارشــناس فنی 
مســئول پروژه تجزیه و تحلیل اکوسیستم فیفا و رشد 
استعدادها در فدراسیون فوتبال ایران انتخاب شده است.

وی دارای مدرک دکترای علوم ورزشی از دانشگاه پلی 
تکنیک مادرید اســت. او در گذشته رئیس آکادمی رئال 
بتیــس بوده و در حال حاضر مربی آکادمی فوتبال رئال 
مادرید است و به عنوان مدرس تخصصی حوزه آکادمی و 
جوانان، مسئولیت نظارت بر مربیان جوانان ایرانی را خواهد 
داشت. وی همچنین سابقه مربیگری در باشگاه های الوصل 
امارات، الهال عربســتان، رئال بتیس و تیم زیر ١۸سال 
ختافه را دارد. در قالب این طرح فیفا مسئولیت چند کشور 

را به یک مدرس واگذار می کند.
شایان ذکر است این انتخاب از سوی فیفا بوده و مبتکر 

این پروژه در جهان آرسن ونگر می باشد.«

 
 »یوفا« و »فیفا« به گِل خواهند نشست 

»ســوپر لیگ چون هیوایی تمــام فوتبال جهان را 
خواهد بلعید و سازمان های بزرگی چون یوفا و فیفا مانند 

دایناسورهای در حال انقراض به گل خواهند نشست.«
»در زلزله کرونا فوتبال جهان را تکان داد؛ اتفاقی که 
به شخصه خیلی زودتر منتظرش بودم. آسیب اقتصادی 
باشــگاه های بزرگ در اثر کرونا و انفعال یوفا و فیفا باعث 
شد که در نهایت خود باشگاه ها دست به تأسیس سوپر 

لیگ بزنند.
١٢ باشگاه بزرگ اروپایی رسماً با امضای بیانیه ای خبر 
تولد »ســوپر لیگ« را اعام کردند. معاهده ای که از آغاز 
لیگی با حضور ٢٠ تیم درجه اول اروپایی خبر می دهد و 
برای هر باشگاه رقمی معادل 5/٣ میلیارد دار درآمد دارد. 
این آغاز یک جنگ اقتصادی - فوتبالی بزرگ است؛ چرا؟

١ - احتمااً فیفا و یوفا بازیکنان شــرکت کننده در 
ســوپر لیگ را از حضور در جام جهانی، جام قهرمانان و 

سایر رویدادهای مشابه محروم خواهند کرد.
٢ - باشگاه های شرکت کننده در سوپر لیگ از شرکت 

در جام قهرمانان اروپا محروم می شوند.

٣ - با این اوصاف جام قهرمانان و جام جهانی از حضور 
چهره های شــماره یک فوتبال جهان محروم شده و این 
رویدادها به سرعت به رویدادهای درجه ٢ و کم کیفیت 

تر نسبت به سوپر لیگ تبدیل می شوند.
4 - گردش مالی سوپر لیگ که پیش بینی می شود در 
بلندمدت به ١٠ میلیارد دار هم برسد، گردش مالی سایر 

رویدادهای فوتبالی جهان را تحت تأثیر قرار داده و عماً 
آنها را به سمت ورشکستگی سوق خواهد داد.

معتقدم ایده ســوپر لیــگ که به عنــوان تز نجات 
باشگاه های بزرگ اروپایی در شرایط کرونا طراحی شده 
و به نوعی نشانگر عطش سرمایه داری و عقانیت ابزاری 
محســوب می شــود، در نهایت به حذف ضعیف ترها و 
در نتیجه محو فوتبــال آماتوری به معنای واقعی منجر 

خواهد شد.
در مقابل هواداران هر هفته شاهد فوتبال های باکیفیت 
و مهیج خواهند بود و کسی نمی داند تداوم این وضعیت، 
یعنی قرار گرفتن هوادار در معرض هیجان مداوم و فوتبال 
باکیفیت چه پیامدهایی به دنبال دارد. آنچه مسلم است 
سوپر لیگ چون هیوایی تمام فوتبال جهان را خواهد بلعید 
و سازمان های بزرگی چون یوفا و فیفا مانند دایناسورهای 

در حال انقراض به گل خواهند نشست.
بی تردید این اتفاق تأثیرگذارترین و عمیق ترین تأثیری 
است که کرونا به ورزش تحمیل کرده است؛ تأثیری که در 

آینده نزدیک هم پیرامون آن خواهم نوشت.

 آلکنو دست به سوت شد! / اصاح تکنیک بازیکنان در دستور کار سرمربی روسی
آلکنو پس از حضور در اردوی تیم ملی کار را به طور جدی آغاز کرد. وادیمیر آلکنو  سرمربی تیم ملی والیبال صبح روز یکشنبه به همراه مانلی کسرایی مترجم ایرانی اش با استقبال امیر خوش خبر سرپرست تیم ملی از طریق فرودگاه امام 
خمینی )ره( وارد ایران شد.سرمربی روس تیم ملی و مترجمش به محض ورود به ایران، تست کرونا دادند. وادیمیر آلکنو، به محض اطاع از منفی بودن تست کرونایش به اردوی تیم ملی وارد شد تا زمان را از دست ندهد.روز گذشته )دوشنبه( 
هم تمرین تیم ملی به طور جدی دنبال شد و به نظر می رسد سرمربی جدید والیبال ایران از وقت تلف کردن بیزار است. آلکنو که تجربه زیادی دارد و با بزرگان والیبال کار کرده امروز در برخی از لحظات تصمیم گرفت که تکنیک های بازیکنان 
را زیر نظر بگیرد.در حین تمرین، آلکنو نکات ازم را به بازیکنان می گفت و برخی از ایرادات تکنیکی را به آنان گوشزد می کرد. به نظر می رسد سرمربی جدید روس والیبال ایران در تمرین بسیار جدی است و انتظار دارد خواسته های او به 

خوبی به اجرا در آیند. در اردو هم ملی پوشان برای نشان دادن قابلیت های خود بسیار تاش کرده و بهترین عملکرد خود را به نمایش می گذارند.

 سردار آزمون و دومین آقای گلی پیاپی
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران به دنبال دومین آقای گلی پیاپی در لیگ فوتبال 

روسیه است.
 به نقل از اســپورت اکسپرس روســیه، سردار آزمون مهاجم تیم ملی فوتبال 
ایران توانسته است اختاف خوبی با تعقیب کننده های خود در جدول رده بندی 

لیگ روسیه داشته باشد.
مهاجم زنیت با گلزنی در هفته های اخیر توانست شمار گل های خود را به عدد ١٦ 
برساند و این در حالی است که تیم او نیز در صدر جدول لیگ برتر روسیه قرار دارد.

نزدیک ترین بازیکن به او آرتم زیوبا هم تیمی اوست که ١٣ گل به ثمر رسانده 
است و به این ترتیب مهاجم جوان ایرانی می تواند برای دومین سال پیاپی کفش 
طای فوتبال روسیه را به دست بیاورد و قابلیت های باای بازی خود را به نمایش 

بگذارد.
همچنان بحث جدایی مهاجم ایرانی از زنیت برای فصل بعد به گوش می رسد 
و باید دید مســئوان این تیم روسیه ای برای تابستان با پیشنهادهایی که برای 
جدایی آزمون دریافت کرده است موافقت می کند یا آزمون همچنان به حضور در 

تیم قهرمان روسیه ادامه می دهد. 
  

 طارمی خطاب به آزمون: ان شاءاه به تیم بهتری بروی!
در آستانه شروع فصل نقل و انتقاات تابستانی، مهدی طارمی برای سردار آزمون 

یک آرزوی مهم فوتبالی کرد.
 مهدی طارمی و سردار آزمون دو مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در این فصل 
عملکرد بسیار خوبی در تیم هایشان داشتند. سردار، آقای گل روسیه است و طارمی 
نیز عاوه بر اینکه یکی از برترین گلزنان لیگ پرتغال محسوب می شود، در لیگ 

قهرمانان با زدن دو گل برابر یوونتوس و چلسی خودی نشان داد.
مهدی طارمی در جدیدترین پست اینستاگرامی سردار آزمون با خوشحالی از 
عملکرد فنی این بازیکن، ابراز امیدواری کرد سردار فصل بعد در یک تیم و لیگ 

بهتر بازی کند. 
این در حالی است که باشگاه سویا جدی ترین مشتری آزمون است و خواستار 
به خدمت گرفتن این بازیکن شده و باید دید در تابستان و فصل نقل و انتقاات، 

سردار به تیم دیگری خواهد رفت یا به حضور در فوتبال روسیه ادامه می دهد.

 عبداللهی: امیدوارم اشتباه داوری باعث تغییر نتیجه نشود
سرپرست تیم فوتبال استقال امیدوار است اشتباهات داوری در رقابت های لیگ 

قهرمانان اسیا باعث تغییر نتیجه بازی های تیمش نشود.
نصراه عبداللهی سرپرست تیم فوتبال استقال، درباره پیروزی شاگردان فرهاد 
مجیدی برابر الشرطه عراق در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد:  بازیکنان 
بازی خوبی ارائه دادند و نتیجه خوبی گرفتند. کادر فنی و بازیکنان وقت گذاشتند 

و تاش خوبی داشتند و امیدوارم این روند ادامه دار باشد.
او درباره عملکرد داوری در ٢ بازی تیمش در لیگ قهرمانان آسیا گفت: بااخره 
در بازی ها اشتباه وجود دارد اما روی هم رفته داوران عملکرد بدی نداشتند. امیدوارم 
در ادامه اشتباهاتی که رخ می دهد، باعث تغییر نتیجه نشود اما وقتی تیم بازی را 

می برد، دیگر شرایط راضی کننده می شود.
سرپرست تیم فوتبال استقال درباره شرایط تیمش در جده و امکاناتی که در 
آنجا وجود دارد، خاطرنشان کرد: شرایط بد نیست. در هتل همه چیز خوب است 
امــا بازیکنان در حالت قرنطینه قرار دارند و فقط به تمرین می روند. طبیعتا این 
روند برای بازیکنان خسته کننده می شود و باید شرایط طوری پیش برود که سر 

بازیکنان گرم شود.

 پاسخ سرمربی گوا به ادعای گل محمدی
سرمربی گوا پیش از بازی با پرسپولیس گفت که گل زدن در بازی فردا مهم 

ولی امری سخت و دشوار است.
 تیم فوتبال گوای هندوستان که برای نخستین بار در رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا حاضر شده است، پس از کسب ٢ تساوی بدون گل و ثبت دو کلین شیت، 
فردا و در سومین دیدار از مرحله گروهی ACL به مصاف پرسپولیس خواهد رفت.

خوان فراندو سرمربی اسپانیایی گوا در نشست خبری پیش از این بازی در مورد 
اینکه آیا لیگ قهرمانان آسیا بزرگترین بازی های وی تاکنون بوده است یا خیر پاسخ 
داد: هر بازی ای که من انجام داده ام مهم بوده است. تفاوتی ندارد که در چه رقابتی 
انجام شده ولی فعاً مهمترین بازی برای من، دیدار فردا مقابل پرسپولیس است.

او در مورد نیاز گوا به گلزنی در دیدار فردا نیز گفت: رســیدن به گل و گلزنی 
خیلی مهم است، اما این کار در بازی فردا کمی دشوار است. ما قرار است در بازی 
فردا با تیم بسیار سخت و قدرتمند پرسپولیس روبرو شویم. ما همه چیز را گام به 

گام و بازی به بازی پیش می رویم.
فراندو در مورد ادعای گل محمدی مبنی بر اینکه آغاز بازی های گوا در دیرترین 
ساعت هند برگزار می شود و این مسئله بابت آب و هوا یک مزیت برای این تیم 
است، گفت: همینکه تیم من در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا بازی می کند، یک 
امتیاز ویژه محسوب می شود و این مسئله مهمترین چیز است. حتی اگر بازی های 

تیم من ساعت ٣ صبح هم آغاز شود، مشکلی از این بابت ندارم.

 ۱۰ نفره شدن دلیل باخت ما مقابل استقال بود
سرمربی الشرطه: ١٠ نفره شدن دلیل باخت ما مقابل استقال بود

ســرمربی تیم فوتبال الشرطه عراق بعد از باخت تیمش مقابل استقال ایران 
گفت: شروع خوبی مقابل استقال داشتیم و دلیل اصلی باختمان اخراج بازیکن بود.

 تیم فوتبال استقال ایران بامداد امروز در دومین دیدار خود در مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان فوتبال آسیا موفق شد با سه گل تیم الشرطه عراق را شکست بدهد 

و با اقتدار در رده نخست جدول گروه سوم قرار بگیرد.
»الکســاندر ایلیچ« سرمربی صربستانی الشرطه در نشست خبری بعد از بازی 
گفت: شــروع خوبی در این بازی داشــتیم اما عمدتاً تحت تاثیر کارت قرمز قرار 
گرفتیم. بازی با ١٠ نفر کار را برایمان سخت کرد و دلیل اصلی این شکست بود.

ایلیچ افزود: اگر 9٠ دقیقه دفاع کنید ســرانجام اشتباه خواهید کرد بخصوص 
مقابل تیم قدرتمندی مثل استقال که از کیفیت های عالی برخوردار است.سرمربی 
الشرطه تصریح کرد: ما هنوز یک شانس در مسابقات داریم و باید بعد از دو شکست 
خود را بازیابی کنیم. دوران ســختی داشتیم اما باید تمرکز داشته باشیم و برای 

حفظ شانس خود رقابت کنیم.

 مجیدی:هدف استقال قهرمانی در آسیاست
سرمربی تیم فوتبال استقال پس از دومین پیروزی تیمش گفت: مقابل الشرطه 
خیلی منطقی بازی کردیم و برای رسیدن به پیروزی به آب و آتش نزدیم تا انرژی 

مان برای دیدار با الدحیل حفظ شود.
تیم فوتبال استقال که در نخستین دیدار خود در فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا 
5 بر ٢ تیم ااهلی عربستان میزبان گروه سوم این دوره از مسابقات را شکست داده 
بود، از ساعت 45 دقیقه بامداد امروز دوشنبه در شهر جده به مصاف الشرطه عراق 
رفت که این دیدار با برتری ٣ بر صفر نماینده ایران به پایان رسید. محمد نادری در 
دقیقه 44، فرشید اسماعیلی در دقیقه 55 و شیخ دیاباته در دقیقه ٦5 برای استقال 
گل زدند. فرهاد مجیدی در نشست خبری پس از بازی با الشرطه عراق اظهار داشت: 
همانطور که قباً گفته بودم پیش بینی بازی سختی را داشتیم، خوشبختانه همان 

نیمه اول به گل رسیدیم و نیمه دوم سعی کردیم بازی را کنترل کنیم.
وی ادامه داد: چون می دانستیم ٣ روز بعد بازی سنگینی داریم. در کنترل بازی 
موفق بودیم و تیم الشرطه هم با اینکه ١٠ نفره شد بازیکنانش خیلی خوب دویدند 

و بازی خوبی انجام دادند و به آنها هم خسته نباشید می گویم.
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پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
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پیامبر اکرم )ص( :

طوبی للِزّاهِدینَ فِي الدُنیا ، الرّاغِبینَ 
فِي اآخِرَةِ ، الذَینَ اتخََذوا أرضَ اهّ 
بسِاطا ، وترُابهَا فِراشا ، وماءَها طیبا 

، وَاتخََذُوا الکِتابَ شِعارا ، وَالدُعاءَ هِّ 
دِثارا .

خوشا به حال آنان که از دنیا دل 
برکَنْده اند و به آخرت، دل بسته اند ؛ 
همانان که زمین خدا را فرشِ خود، 

خاکش را بستر، آبش را خوراكِ گوارا 
و قرآن را جامه زیرین، دعا به ]درگاه [
خدا را جامه رویین خویش ساخته اند.

اأمالي للطوسي : ص 532 ح ۱۱62

 دار                          233,3۰۰ 
یورو                          2۷9,۷8۰ 
 پوند انگلی                33۴,۱۷۰

 درهم امارات                65,9۰۰   
 لیر ترکیه                     28,9۰۰
 سکه امامی           ۱۰۰,۷6۰,۰۰۰
 بهار آزادی             ۱۰۰,۰۰9,۰۰۰
 نیم سکه               5۷,5۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               3۷,5۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             2۰,5۰۰,۰۰۰
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رویاهای پایان فصل مسی رو ببینید!

فناوری
 توسعه ربات هایی برای اندازه گیری عائم حیاتی

محققان دانشگاه سایمون فریزر)SFU( کانادا دو ربات مختلف تولید کرده اند 
که می توانند پارامترهای مراقبت  بهداشتی بیماران از جمله الکتروکاردیوگرام، 

سطح اکسیژن، نرخ تنفس و دمای بدن را اندازه گیری کنند.
بــه نقل از مدگجت، یکــی از ربات ها از یک بازوی رباتیک که دارای چند 
الکترود در نوک انگشتان خود است و در صورت تماس با بیمار می تواند  موارد 
فوق را اندازه گیری کند، تشکیل شده است. ربات دوم نیز یک ربات انسان نما 

است که می تواند سطح اکسیژن را اندازه گیری کند.
محققان بــا این کار نقش مهمی در کاهش تعامل کادر درمان با بیماران 
مبتا به کووید-١9 ایفا کرده اند عاوه بر آن این ربات ها می توانند به راحتی 

آن اطاعاتی که پزشکان به آن نیاز دارند را در اختیارشان قرار دهند.
»وو سو کیم«)Woo Soo Kim( محقق این مطالعه در بیانیه مطبوعاتی گفت: 
در همه گیری اخیر نیاز به حداقل رساندن تعامل انسان به انسان)بین کارکنان 

بهداشت و درمان و بیماران( وجود دارد.
این دســتگاه ها با استفاده از ساختارهای چاپ سه بعدی اوریگامی ایجاد 
شده اند و تاکنون توانســته اند مجموعه ای گسترده از داده های فیزیولوژیکی 
اساســی داوطلبان را اندازه گیری کنند. در حال حاضر، این ربات ها در نحوه 
دســتیابی به اطاعات تا حد زیادی منفعل هستند، اما محققان گفته اند که 
ممکن است با استفاده از هوش مصنوعی دستگاه ها بتوانند با بیماران ارتباط نیز 
برقرار کرده و حتی ممکن است بتوانند تصمیماتی مانند تجویز دارو نیز بگیرند.

 بزرگترین بازمانده ابرنواختر رصد شد
محققان »دانشگاه کورتین« استرالیا در مطالعه اخیرشان بزرگترین بازمانده 
ابرنواختر را کشف کردند.  به نقل از تک اکسپلوریست، یک گروه بین المللی از 
 )eROSITA(»دانشمندان با استفاده از تلسکوپ اشعه ایکس قدرتمند »ای روزیتا
بزرگترین بازمانده ابرنواختری که تاکنون با اشعه ایکس شناسایی شده را کشف 

کردند. این بازمانده ابرنواختر »هوینگا«)Hoinga( نامیده می شود.
دانشمندان انتظار داشتند چندین ابرنواختر را طی سال های آینده کشف 
کنند و از اینکه خیلی زود توانستند یکی از آنها را کشف کنند بسیار هیجان 

زده شدند.
بازمانــده ابرنواختر هوینگا بســیار بزرگ اســت و فاصله زیادی از صفحه 
کهکشــانی دارد. با قطر حدود 4.4 درجه، ناحیه ای حدود 9٠ برابر بزرگتر از 
اندازه ماه کامل را پوشــش می دهد. عاوه بر این، این بازمانده بسیار دورتر از 

صفحه کهکشانی قرار دارد که این موضوع بسیار غیرمعمول است.
دکتر »ناتاشــا هرلی واکر«)Natasha Hurley-Walker( متخصص فیزیک 
نجومی از دانشگاه کورتین با همکاری گروهی از محققان فیزیک فرازمینی و 

اخترفیزیک موسسه ماکس پانک این مطالعه را انجام دادند.
دکتر هرلی واکر گفت: تلسکوپ ای روزیتا، که روی ماهواره SRG)روسیه-

آلمان( قرار دارد، ٢5 برابر حساس تر از نمونه قبلی خود یعنی روسات است، 
بنابراین ما انتظار این را داشتیم که طی سال های آینده بازمانده های ابرنواختر 
جدیدی را کشف کنیم و از اینکه خیلی زود توانستیم این کار را انجام دهیم، 
هیجان زده شدیم. عاوه بر این هوینگا بزرگترین بازمانده ابرنواختری است که 
از طریق اشعه ایکس کشف شده است و از نظر اندازه ظاهری حدود 9٠ برابر 
بزرگتر از ماه کامل است. ما انتظار داریم که حدود ١٢٠٠ بازمانده ابرنواختر در 
کهکشان ما وجود داشته باشد. با این حال تاکنون فقط ٣٠٠ مورد از آنها پیدا 
شده است. به طور معمول انتظار نمی رود که بازمانده ابرنواختر در عرض های 
کهکشانی باا پیدا شود، بنابراین این مناطق معمواً مورد بررسی قرار نمی گیرند 
و این به این معنی است که ممکن است تعداد بیشتری از این بازمانده ها در 

آنجا باشند که مورد بررسی قرار نگرفته اند و می بایست کشف شوند.

 مطالعه اپل نشان داد که جهان چقدر پر سر و صدا است
یک مطالعه روی سامت شنوایی از سوی محققان شرکت اپل نشان داده 
است که دنیای ما چقدر پر سر و صدا است و به سامت شنوایی مردم جهان 

آسیب می رساند.
به نقل از آی ای، اپل از برنامه)اپلیکیشن( تحقیقاتی خود برای انجام کارهای 
مفید در جوامع آمریکایی استفاده می کند. این شرکت به تازگی یک مطالعه 
شنیداری برای ارزیابی سامت شنوایی شهروندان در ایاات متحده و تشویق 

مردم برای مراقبت بهتر از شنوایی خود انجام داده است.
این مطالعه با همکاری دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه »میشیگان« در 
حال انجام است و داده های آن با سازمان بهداشت جهانی به اشتراک گذاشته 
می شــوند. »رن مینگوی« دستیار مدیرکل سازمان بهداشت جهانی گفت: از 
دست دادن شنوایی می تواند از بسیاری جهات بر شخص تأثیر بگذارد و هدف 
ما افزایش تمرکز بر اهمیت سامت شنوایی در بین تصمیم گیرندگان جامعه 

و جمعیت عمومی است.
وی افزود: ما مردم را تشویق می کنیم که اقدامات مناسبی را برای محافظت 

از شنوایی خود انجام دهند و از این توانایی به خوبی مراقبت کنند.
این مطالعه تاکنون نشان داده است که ٢5 درصد از شرکت کنندگان در 
این مطالعه روزانه به طور متوسط   در معرض آن میزان از صدای محیط قرار 
 )WHO(می گیرند که بااتر از حد توصیه شده توسط سازمان بهداشت جهانی
است و تقریباً 5٠ درصد از شرکت کنندگان هم اکنون در یک محل کار با سر 

و صدای بلند کار می کنند یا قباً در چنین محیطی کار کرده اند.
عاوه بر این، ٢٠ درصد از شــرکت کنندگان در مقایسه با استانداردهای 
WHO دچار کم شــنوایی شــده اند و ١٠ درصد از آنها وقتی در معرض سر و 

صدا قرار می گیرند، دچار کم شــنوایی هستند. شاید ترسناک ترین یافته این 
مطالعه این باشد که ٢5 درصد از شرکت کنندگان چند بار در هفته یا بیشتر، 
در گوش خود صدای زنگ می شنوند که می تواند نشانه آسیب شنوایی باشد.

»ریک نیتزل« دانشیار علوم بهداشت محیطی در دانشکده بهداشت عمومی 
دانشگاه »میشیگان« گفت: با گذشت یک سال از مطالعه شنوایی اپل، ما به 
بینش قابل توجهی در مورد مواجهه با سر و صدای روزمره و تأثیرات آن روی 
شنوایی شرکت کنندگان خود رسیده ایم. مقیاس این مطالعه بی سابقه است.

وی افزود: حتی در طول شیوع بیماری همه گیر کووید-١9 و در حالی که 
بسیاری از مردم در خانه هستند، ما همچنان شاهد هستیم که ٢5 درصد از 
شرکت کنندگان ما در معرض صدای زیاد محیط قرار دارند. نتایج این مطالعه 
می تواند درک ما از مواجهه بالقوه مضر در معرض سر و صدا را بهبود بخشد 
و به شناســایی روش هایی کمک کند که افراد بتوانند به طور پیشــگیرانه از 

شنوایی خود محافظت کنند.

 
 تشخیص کرونا بوسیله دانگل تلفن هوشمند

محققان »دانشگاه رایس« یک دانگل میکروفلوئیدیکی تولید کرده اند که 
می تواند وجود کروناویروس سندرم حاد تنفسی ٢ را در یک قطره خون آزمایش 

کند و نتایج آن را پس از اتصال به تلفن همراه نشان دهد.
به نقل از مدگجت، این آزمایش در کمتر از یک ســاعت انجام می شود و 
با شناســایی پروتئین نوکلئوکپسید کروناویروس سندرم حاد تنفسی ٢ و با 
استفاده از نانودانه های مغناطیسی مملو از آنتی بادی کار می کند. محققان در 
آزمایشــات دریافتند دستگاه مذکور می تواند سطح بسیار کمی از پروتئین را 

تشخیص دهد و به عنوان یک ابزار تشخیصی حساس عمل کند.
مبارزه با کووید-١9 همچنان ادامه دارد و آزمایش یکی از ساح های معمول 
و کاربردی ما در جلوگیری از شیوع ویروس است. آزمایش واکنش زنجیره ای 
پلیمراز)PCR( همچنان بهترین آزمایش استاندارد برای تشخیص ابتای افراد 
به ویروس اســت اما زمان بر اســت و برای انجام آن به حضور متخصصان و 
تجهیزات آزمایشگاهی بسیار پیشــرفته نیاز است. آزمایشات سریعی که در 
کلینیک های پزشــکی، فرودگاه ها یا حتی داروخانه ها انجام می شــود نیز در 

جلوگیری از انتقال بسیار مفید هستند.
نکته جالب درباره دستگاه مذکور این است که می تواند پروتئین ویروسی را 
در یک قطره خون تشخیص دهد. دیگر افراد مجبور نیستند برای انجام آزمایش 
درد وارد شدن یک سواب بزرگ به بینی خود را تحمل کنند. از مزایای دیگر 

این دستگاه می توان به قابل حمل بودن آن اشاره کرد.
»پیتر لیل هــوج«)Peter Lillehoj( محقق این مطالعه گفت: نکته جالب 
درباره دســتگاه مذکور این است که به آزمایشگاه نیاز ندارد و افراد می توانند 

کل عملیات آزمایش را انجام دهند و کار با ابزار مذکور آسان است.
تراشه میکروفلوئیدیک حاوی نانودانه های مغناطیسی است که با آنتی بادی 
علیه پروتئین نوکلئوکپسید کروناویروس سندرم حاد تنفسی ٢ پر شده است. 
یک آهنربای خارجی نیز دانه ها را به سمت یک حسگر الکتروشیمیایی)که در 
پاسخ به پروتئین گرفته شده یک جریان تولید می کند(، می کشاند و سپس 
هنگامی که به تلفن هوشمند استاندارد متصل می شود دستگاه این داده ها را 
برای تفســیر آسان نتایج به یک برنامه می فرستد. این آزمایش سریع است و 
در کمتر از 55 دقیقه نتیجه را نشان می دهد و می تواند به اندازه 5٠ پیکوگرم 

پروتئین در هر میلی لیتر را تشخیص دهد.

 اصاح کوررنگی با لنزهای تماسی جدید
محققان امارات متحده عربی در مطالعه اخیرشان از توسعه لنزهای تماسی 
جدیدی که درون آنها نانوذرات طا تعبیه شــده است و توسط آنها می توان 

کوررنگی را اصاح کرد، خبر داده اند.
 به نقل از مدگجت، محققان لنزهای تماســی تولید کرده اند که می تواند 
به اصاح کوررنگی کمک کند. لنزهای مذکور حاوی نانو ذرات طا هســتند 
و در حالیکه به عنوان لنزهای اصاحی عمل می کنند به افزایش کنتراســت 

سبز-قرمز در کاربران نیز کمک می کنند.
ایــن ذرات به لنزها رنگی همانند رنگ گل رز می دهند که این امر باعث 
می شود کاربران در هنگام مشاهده جهان تجربه مثبت تری هم داشته باشند. 
کوررنگی رنگ ســبز و قرمز می تواند چالش های مختلفی از جمله مشکل در 
دانستن رنگ چراغ راهنمایی و زمان توقف در محل های عبور و مرور ایجاد کند. 
مدتهاست محققان در حال توسعه روش هایی برای بهبود کنتراست قرمز-سبز 

در افرادی که از چنین کوررنگی رنج می برند، هستند.
یکی از راه حل ها استفاده از عینک های دارای شیشه قرمز رنگ است. با این 
حال اســتفاده از چنین عینکی کمی برای افراد ناخوشایند است و همه افراد 
دوست ندارند از چنین عینکی استفاده کنند. برای حل این مسئله محققان در 
حال تولید لنزهای تماسی هستند که می توانند به حل مشکل آنها کمک کند. 
در این مطالعه محققان ابتدا لنزهایی را که به رنگ صورتی رنگ شده بودند 
آزمایش کردند اما متوجه شدند که آنها ناپایدار و به طور بالقوه ناامن هستند. 
محققان سپس به نانوکامپوزیت های طا روی آوردند. محققان نانوذرات طا 
را با یک هیدروژل مخلوط کرده و از آنها برای ســاخت لنزها استفاده کردند. 
ساختار صورتی رنگ، نور فیلتر شده بین 5٢٠-5۸٠ نانومتر را ایجاد می کند 

و سبب می شود طول موج های نور قرمز و سبز با هم برخورد کنند.
محققان اثربخشی و ایمنی لنزهای مذکور را آزمایش کرده اند. آنها دریافتند 
که لنزهای اصاح شــده در شــرایط آزمایشگاهی سمی نیســتند و دارای 
خصوصیات نگهداری آب مشابه لنزهای تجاری هستند که این موضوع نشان 

می دهد برای استفاده بی خطر هستند.
آنها سپس لنزهای اصاح شده با نانوذرات طا را با دو نوع عینک رنگی که 
برای افرادی دارای کوررنگی ساخته شده، مقایسه کردند و دریافتند که لنزها 
در مسدود کردن طول موج های خاص نسبت به عینک ها عملکرد بهتری دارند.

گام بعدی محققان انجام آزمایش های انســانی اســت تا دریابند آیا لنزها 
راحت هســتند و می توانند با موفقیت به کنتراست سبز-قرمز در افرادی که 

کوررنگی دارند کمک کنند یا خیر.

 ایان ماسک یک شبکه اجتماعی برای تسا راه اندازی کرد
شرکت خودروسازی تسا در وب سایت خود اقدام به راه اندازی یک بستر 
اجتماعی جدید کرده اســت که به این شرکت، مشتریانش و عاقه مندان به 

خرید خودروهای تسا امکان می دهد به خوبی با یکدیگر در تعامل باشند.
به نقل از آی ای، شرکت خودروسازی »تسا« به تازگی یک بستر اجتماعی 
جدید را در وبســایت خود راه اندازی کرده اســت که به صاحبان و طرفداران 
این برند امکان می دهد از طرف تســا و برای حرکت به سوی انرژی پاک تر، 

اقدامات ازم را انجام دهند.
بستر جدید این خودروساز کاماً الکتریکی که »بستر تعامل تسا« نامیده 
شده است، در حال حاضر شامل اطاعاتی در مورد چگونگی حمایت ساکنان 
نبراســکا از تاش شرکت برای ارائه خدمات و فروش مستقیم در این ایالت، 
عاوه بر جمع آوری کمک برای مردم تگزاس در پی طوفان اســتخوان سوز 

و کمبود انرژی است.
در این میکروســایت جدید »تسا« آمده است: »بستر تعامل تسا« بستر 
جدیدی برای تیم سیاســت گذاری عمومی تسا و باشگاه های مالکان تسا 
اســت. هدف آن ایجاد یک پایگاه خانگی دیجیتــال برای همه کارهای ما و 
ایجاد سهولت برای اعضای جامعه تسا برای یادگیری آنچه ما در سر داریم، 

انجام اقدامات معنی دار و روی کار ماندن است.

اولین خودروی پرنده جهان که هم قادر است با سرعت ١٦٠ کیلومتر در ساعت 
در ارتفاع سه کیلومتری از سطح زمین پرواز کند و هم می توان آن را در جاده و 

بزرگراه راند، از اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( مجوز گرفت. 
 به نقل از دیلی میل، رویای رســیدن به خودروهای پرنده یک گام دیگر به 
واقعیت نزدیک شد، چرا که اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( به یک هوانورد 
هیبریدی که می تواند با ســرعت ١٦٠ کیلومتر در ســاعت در ارتفاع زیاد پرواز 

کند، مجوز داده است.
شرکت »ترافوجیا«)Terrafugia( گواهینامه پرواز خودروی پرنده خود موسوم 
به »ترافوجیا ترنزیشن«)Terrafugia Transition( را از FAA دریافت کرده است تا 

چراغ سبزی برای پرواز آن باشد.
یک نسخه با قابلیت پرواز از این خودروی پرنده در حال حاضر در دسترس 
خلبانان و مدارس آموزش خلبانی اســت، اگر چه حدود یک ســال دیگر طول 
می کشد تا برای استفاده عمومی مجوز بگیرد، چرا که هنوز باید استانداردهای 

ایمنی را اخذ کند.

راننده-خلبان هــای این خودروی پرنــده می توانند در کمتر از یک دقیقه از 
حالت پرواز به حالت رانندگی دربیایند و این خودروی پرنده را در فرودگاه های 
کوچک یا بزرگراه ها فرود بیاورند. شــرکت سازنده امیدوار است که مجوز تولید 

این خودروی پرنده با ظرفیت دو سرنشین را برای سال ٢٠٢٢ دریافت کند.
گفتنی است که عاقه مندان به نشستن پشت این خودروی پرنده هم گواهینامه 
رانندگی و هم به گواهینامه خلبانی احتیاج دارند. این شــرکت چینی به شدت 
به تحویل این خودروی پرنده با بال های جمع شونده که هم می تواند در جاده ها 

رانده شود و هم در آسمان پرواز کند، خوشبین است.
ابتدا نوید داده شــد که این خودروی پرنده در سال ٢٠١5 آماده خواهد شد 
اما سپس تا ٢٠١۸ و بعد تا ٢٠١9 به تعویق افتاد و اکنون اعام شده است که 

برای سال ٢٠٢٢ آماده فروش خواهد بود.
»کوین کولبرن« مدیر »ترافوجیا« تاش های طاقت فرســای تیمش را طی 
این یک ســال شیوع بیماری کووید-١9 ستود. وی گفت: تیم ما متمرکز باقی 
ماند، سیستم کیفی ما را بهبود بخشید، جنبه های مهم طراحی را تکمیل کرد، 
خودروی پرنده را ســاخت، ۸٠ روز آزمایش پرواز را انجام داد، ١5٠ ســند فنی 

تحویل داد و ممیزی FAA را با موفقیت پشت سر گذاشت.
این خودروی پرنده مجهز به یک موتور ١٠٠ اسب بخاری با حداکثر سرعت 
پرواز ١٦٠ کیلومتر در ســاعت و برد حدود ٦5٠ کیلومتر در هر پرواز در ارتفاع 
سه کیلومتری است. موتور پروازی این خودروی پرنده را می توان با بنزین سوپر 
یا ســوخت ١٠٠LL هواپیما پر کرد، در حالی که موتور حالت رانندگی آن یک 
موتور هیبرید-الکتریکی است. از ویژگی های دیگر آن می توان به ترمزهای دیسکی 
هیدرولیک در هر چهار چرخ، اتاق از جنس فیبر کربن سخت و یک چتر اشاره کرد.

وزن این وسیله نقلیه تقریباً 59٠ کیلوگرم و طول بال آن حدود هشت متر 
است. همانطور که گفته شد بال های این خودروی پرنده قابلیت جمع شدن دارند 

تا امکان رانندگی در جاده و نگهداری آسان در پارکینگ برای آن فراهم شود.

اولین مجوز پرواز برای یک خودروی پرنده صادر شد

فنــاوری جدید درمان هدفمنــد تومورها با ربات هــای تزریقی کوچک 
می توانــد به مرور زمان بــرای مقابله با بیماری های عصبی و شــرایط حاد 

سازگار شود.
 )Bionaut Labs(»به نقل از آی ای، اســتارتاپی موســوم به »بایونات لبز
مستقر در لس آنجلس آمریکا پس از 4 سال کار مخفیانه اکنون به جهانیان 
نشــان داده اســت که در حال کار بر روی دستگاه های کوچک قابل کنترل 
از راه دور اســت که می توانند درون بدن انســان برای ارائه دوزهای هدف 

دارویی حرکت کنند.
این شــرکت در یک بیانیه مطبوعاتی گفت که ربات ها یا ماشین های آن 
موســوم به »بایوناتس«)Bionauts( برای ایجاد انقابی در درمان اختاات 

سیســتم عصبی مرکزی)CNS( با درمان دقیق طراحی شده اند.
ایــن ربات ها کوچکتر از یک میلی متر هســتند و با چند قطعه متحرک، 
برای سفر به تومورهایی که به سختی قابل دسترسی هستند، طراحی شده اند 
و امکان درمان هدفمند انواع ســرطان و سایر بیماری ها را فراهم می کنند.

»مایکل شــیگلماچر« بنیان گــذار و مدیر این اســتارتاپ اخیراً در یک 

مصاحبــه گفت: هنگامی که ١٠ تا ٢٠ ســال پیش یک انقاب در جراحی 
رباتیــک رخ داد، کل این مفهوم بر روی بازوهــای رباتیک پیچیده و چند 
مفصلــی متمرکز بود. همینطــور که به تکامل این صنعــت نگاه می کنید، 
این صنعت از یک بازو به ســمت دو بازو و ســپس به پنج بازو رفته است و 
شــرکت ها به دنبال بازوهای رباتیک بیشــتر با درجه آزادی بیشتر هستند. 
وی می گوید که شــرکت او رویکرد متفاوتی را دنبال می کند و توضیح داد: 
ما می گوییم به یک رویکرد دیگر روی بیاورید، جایی که هیچ بازوی رباتیکی 
وجــود ندارد و به همان اندازه که می خواهیــد تنها با کنترل و هدایت یک 

ربات بسیار کوچک آزادی خواهید داشت.
ربات های »بایونات« تا حدی شــبیه به یک پیچ کوچک هســتند که از 
طریق حرکت چرخشی درون بدن حرکت می کنند. محققان برای دستیابی 
به این حرکت از میدان های مغناطیســی تولید شده در خارج از بدن بیمار 

می کنند. استفاده 
»شــیگلماچر« می گوید: تهاجم ربات های کوچک ما بسیار کمتر از مته 
و ســوزن های جراحی است. تمرکز اصلی این شرکت بر روی توسعه درمانی 
برای گلیومای ساقه مغز است که به طور معمول در سنین جوانی تشخیص 
داده می شود و درمان آن بسیار دشوار است، زیرا به قسمت حیاتی مغز که 

وظیفــه تنظیم ضربان قلب و تنفس را دارد، حمله می کند.
»این شــرکت امیدوار اســت که ربات های آن بتواند درون مایع مغزی-

نخاعی حرکت کند و در آنجا مکانیزمی را که مســتقیماً شــیمی درمانی را 
ارائــه می دهد، ممکن کند. بیماران با بهره گیری از چنین درمان هدفمندی 
عوارض جانبی کمتری را از داروها متحمل می شــوند که به شــکل تزریقی 
به بافت انسان آسیب می رسانند. »شیگلماچر« گفت: به دلیل آناتومی ساقه 
مغز، شما نمی توانید به گونه ای که آسیب قابل توجهی وارد نشود، به وسط 
ســاقه مغز بیمار برسید. اما با این روش می توان غلظت های بااتری از دارو 

را به آن نقطه رساند.

درمان هدفمند تومور با ربات های تزریقی کوچک

ریچارد گاریوت)Richard Garriot( در اواخر این ماه از درازگودال ماریانا 
عبور خواهد کرد و تبدیل به اولین بریتانیایی می شــود که هم به اعماق فضا 

رفته و هم به عمیق ترین نقطه ی اقیانوس می رود.
 به نقل از دیلی میل، این کارآفرین 59 ساله که پیش از این به قطب های 
شــمال و جنوب رفته و از بقایای کشتی تایتانیک دیدن کرده است یکی از 

کســانی خواهد بود که به اعماق درازگودال ماریانا خواهد رفت.
طول این درازگودال ١5۸٠ مایل)٢55٠ کیلومتر( است و ٦۸٢5 مایل )١٠ 

کیلومتر( زیر ســطح اقیانوس است و به »گودال چلنجر« نیز معروف است.
 Soyuz(آقای گاریوت در سال ٢٠٠۸ در طول ماموریت سایوز تی ام ای-١٣
TMA-١٣( از ایســتاه بین المللــی فضایــی دیدن کرد و پــس از ١٢ روز به 

 )Apogee of Fear(»زمین بازگشــت. در طول ســفرش او فیلم »اوج ترس
را فیلم بــرداری کرد کــه اولین فیلم علمی -تخیلی اســت که کاما در فضا 
ضبط شــده اســت. این فیلم به همراه مستندی از ســفر فضایی او بر روی 

DVD منتشر شد.

او همچنیــن بــه طور پنهانی چندیــن کارت به همراه خاکســتر جیمز 
دوهــان)James Doohan( بازیگری که نقش مهندس مونتگومری اســکاتی 

 Star(در سری فیلم های استارترک )Montgomery ‹Scotty› Scott(اسکات
Trek( را بــازی می کــرد به همراه برد. میزان بیشــتری از خاکســتر اقای 

دوهان بعدها توســط موشــک فالکون 9 اســپیس ایکس در سال ٢٠١٢ به 
فضا فرستاده شد.

آقای گاریوت به میرور گفته است: اواخر این ماه من به عمیق ترین نقطه ی 
زمین می روم و بسیار هیجان زده ام.

وی افزود: ســخت اســت کــه این تجربــه را با فضا مقایســه کنیم زیرا 
دیــدن زمین از فضا تجربه ای فوق العاده  اســت. تجربه ای بــه نام »اثر نگاه 
اجمالــی«)overview effect( وجود دارد که به معنای واقعی کلمه می تواند 
زندگی تان را متحول کند و بیشــتر کســانی که به مــدار زمین می روند آن 
را تجربــه می کنند. من هــم آن را تجربه کردم. درحالی که نمای بیرونی از 
دریچــه ی زیردریایی فقط به اندازه ای اســت که نور اجــازه بدهد. مثل این 
اســت که به ماه نگاه کنید امــا در فاصله ی ١٠ فوتی )٣ متر( و تنها چیزی 
که می بینید ســنگ و غبار و پســتی بلندی است. این تجربه بسیار متفاوت 

خواهد بود.
سفر دریایی آقای گاریوت به طور کلی با احتساب ۸ ساعت رفت و برگشت 
حدود ١٢ ساعت طول خواهد کشید تا او چهار ساعت برای تحقیق و جستجو 
در کف اقیانوس داشته باشد. این فضانورد سابق می گوید که که در سفرش به 
اعماق اقیانوس قصد دارد لباسی که در سفر فضایی پوشیده بود بر تن کند. 
لباسی که هم پرچم بریتانیا و هم پرچم آمریکا را در قسمت جلویی اش دارد.

ســفر دریایی آقای گاریوت توسط شرکت تریتون)Triton ( ایاات متحده 
تحت نظر شرکت کاادان اوشنیک)Caladan Oceanic( طراحی شده است. 
این شــرکت پروژه ای چند میلیــون پوندی بــرای کاوش و مطالعه اعماق 

اقیانوس ها انجام می دهد.
جان رمزی)John Ramsay( 4٠ ساله و تام بلیدز)Tom Blades( ٣۷ ساله 
بریتانیایی که در دوون زندگی می کنند، مهندســان اصلی تریتون هستند و 

این زیردریایی را طراحی کرده اند.

از سفر به اعماق فضا تا سفر به اعماق اقیانوس


